
روز گذشته  دوازدهمین جلسه رسیدگی به پرونده متهمان نفتی 
در شعبه 15 دادگاه انقلاب به صورت علنی برگزار شد.

 متهم ردیف اول پرونده موسوم به فساد نفتی حدود ساعت 8:15 

همانند جلسات قبل با تدابیر امنیتی وارد دادگاه انقلاب شد. دو خواهر 
متهم ردیف اول وارد دادگاه انقلاب شدند. وکلای شکات و متهمان 

در جلسه دادگاه حضور داشتند ...

شهردار قم در دیدار با رئیس مجلس شورای اسلامی خواستار 
حمایت همه جانبه از روند اجرای پروژه های مهم و ملی در شهر 

مقدس قم شد.
مرتضی سقاییان نژاد در این دیدار به ارائه گزارشی از روند 
فعالیت های صورت گرفته در شهرداری قم در بخش های مختلف، 
پیگیری پروژه های نیمه تمام، روند اجرای پروژه مترو، وضعیت 

بلوار پیامبر اعظم )ص( و دیگر پروژه های مهم شهری پرداخت.
وی در این دیدار که با حضور استاندار قم و معاون عمرانی 
استاندار برگزار شد با اشاره به جایگاه شهر قم در سطح ملی و 

بین المللی بیان کرد: شهر قم در سطح ملی و بین المللی ...

سی و هشتمین دوره مسابقات استانی قرآن کریم قم طی 
مراسمی با حضور مسئولان استانی و با معرفی نفرات برگزیده به 

کار خود پایان داد.
مراسم پایانی سی و هشتمین دوره مسابقات قرآن اوقاف استان 
قم شامگاه جمعه با حضور استاندار قم، مدیر حوزه های علمیه، 
مدیرکل امور قرآنی سازمان اوقاف و امور خیریه، نماینده مردم قم 
در مجلس، فرزند آیت الله العظمی گلپایگانی، نماینده دفتر آیت الله 

فاضل لنکرانی و جمعی از مسئولان استانی برگزار شد...

شهر قم که هشت سال پیاپی ریاست مجلس شورای اسلامی را بر عهده داشت، حالا بر اساس برخی خبرها در آستانه 
انتخابات هفتم اسفند به محل رقابت چهره های شاخص از جناح های مختلف بدل شده است. علی لاریجانی که در دوره های 
هشتم و نهم مجلس، از شهر قم نامزد انتخابات شد، توانست به مجلس راه یابد و در همان بدو ورود، کرسی ریاست را از 
رئیس دوره قبل برباید. او توانست در ابتدای مجلس هشتم بارأی بالا، در برابر غلامعلی حداد عادل در فراکسیون اصول گرایان 
به عنوان نامزد این جریان برای تصدی کرسی ریاست مجلس برگزیده شود. در دوره نهم مجلس هم به عنوان رأی اول شهر قم 

راهی بهارستان شد تا دوباره در رقابت با حداد عادل بتواند کرسی ریاست را برای خودش تثبیت کند ...
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احتمال نامزدی چهره های شاخص از حوزه انتخابیه علی لاریجانی قوت گرفت

تـرا فیـک 
کاندیداها در قم

رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 

انجام مطالعات برای احداث مترو تا پردیسان 

مدیرکل سیاسی وزارت کشور اعلام کرد:

تاکید دولت بر عدم لغو سخنرانی های سیاسی

طفره بابک زنجانی از پاسخ به سئوالات قاضی:

داستان بافی های 
میلیاردر نفتی ادامه دارد

ثبت نام بیش از دو میلیون زائر کربلا
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شهردار قم بدر دیدار با دکتر لاریجانی خواستارشد:

حمایت همه جانبه 
از پروژه های ملی 

در قم

با معرفی و تجلیل از نفرات برگزیده؛

سی و هشتمین 
دوره مسابقات قرآن 
کریم قم پایان یافت

8

فرزندخواندگان بی ریشه
بزرگان را تخریب می کنند

حمله ی اخیر به حجت الاسلام »سیدعبدالواحد موسوی لاری« وزیر کشور دولت هشتم نشانگر دور تازهای 
از فعالیت قانون شکنانه و نابهنجار تندروها علیه چهره ها و جریان های مختلف سیاسی است. به باور بسیاری، این 

رخداد در آستانه ی انتخابات مجلس دهم در حکم کلید خوردن پروژه ی خشونت انتخاباتی است.
موسوی لاری وزیر کشور دولت اصلاحات عصر روز پنج شنبه برای سخنرانی در جمع اصلاح طلبان ورامین به 
این شهر سفر کرد اما هنگام ورود به سالن همایش با تندروهایی روبه رو شد که با سر دادن شعارهایی تند و حمله 

به وی مانع از سخنرانی این چهره ی سیاسی شدند.
هر چند چنین رخدادهایی تازگی ندارد و بارها شاهد رفتارهای هنجارشکنانه ی تندروها در فضای فعالیت های 
سیاسی کشور بوده ایم اما این حرکت در مقطع کنونی یعنی چند ماه مانده به انتخابات مجلس شورای اسلامی 

و خبرگان نشانگر تلاشی است که به حاشیه راندن جریان های سیاسی رقیب و قرار دادن رقیبان زیر چرخ های 
سنگین جاده سازی اهداف انتخاباتی را دنبال می کند. در اینجا این پرسش مطرح است که چگونه افرادی با زیر 
پا گذاشتن قانون، سعی می کنند دیدگاه های خود را با ابزارهای خشونت آمیز به دیگران تحمیل کنند؟ در این 

زمینه توجه به چند نکته لازم است:
1- دست زدن به اقدام های غیرقانونی و بهره بردن از رفتارهای خشونت آمیز در میان افراد و گروه هایی تجویز 
و به کار گرفته می شود که خود را حق مطلق می دانند و جریان های رقیب را به مثابه موجودات جذامی طرد می 
کنند. خشونت ورزانِ قانون ستیز این طرد را در راستای پاک سازی اندیشه ها و دیدگاه هایی غیر از نگرش های 

خود توجیه می کنند و حتی از بیان آن ابایی ندارند....

دور تازه ای از فعالیت قانون شکنانه و نابهنجار تندروها علیه چهره ها و جریان های مختلف سیاسی:

حمله به موسوی لاری؛ کلید زدن پروژه خشونت انتخاباتی؟

سرمقاله:   آیدین آغداشلو

احتمالاً همه می  دانیم سرانه 
وضعیت  کشورمان  در  مطالعه 
احتمالًا  ندارند.  مناسبی  چندان 
همه بازهم در دانستن این موضوع 
شریکیم که اگر مسئولان کارشان 
را درست انجام دهند، احتمالاً در 
وضعیتی که هم اکنون دچار آن 

هستیم ...

برای هر کمبودی
یقه دولت را نگیریم غلامحسین کرباسچی در قم
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روزنامه
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برای هر کمبودی
یقه دولت را نگیریم

احتمالاً همه می  دانیم سرانه مطالعه در کشورمان وضعیت 
چندان مناسبی ندارند. احتمالاً همه بازهم در دانستن این 
موضوع شریکیم که اگر مسئولان کارشان را درست انجام 
دهند، احتمالاً در وضعیتی که هم اکنون دچار آن هستیم 

گشایشی حاصل خواهد شد؛ اما به گمان من درباره برخی موضوعات توقعمان از دولت 
و مسئولین دولتی بی جاست. چراکه درباره برخی موضوعات اصولاً برنامه ریزی فرهنگی 
نقش چندان مهمی ایفا نمی کند، به بیان دیگر گشایش در آن امور اصلًا به برنامه ریزی 
فرهنگی مربوط نمی شود. ما در دورانی زندگی می کنیم که اینترنت تااندازه ای جای مطالعه 
کتاب را گرفته است. نکته ای که باید به آن توجه شود جهان شمول بودن این وضع است. 
کاهش حجم مطالعه به روش سنتی امری است که تمام کشورهای دنیا با آن مواجه 
هستند. در چنین شرایطی، کتاب خوانی به مفهومی که در چهار دهه قبل وجود داشت 
تا حد قابل توجهی تقلیل پیداکرده است. البته که دراین بین گرانی کاغذ که ازجمله دلایل 
تأثیرگذار بر کاهش میزان مطالعه در کشور ماست تا حد زیادی مربوط به وضعیت اقتصادی 
است که در آن قرار و به سختی داریم آن را پشت سر می گذاریم. این عامل ازجمله مواردی 
است که ارتباط تنگاتنگی با برنامه ریزی فرهنگی دارد. بااین وجود می خواهم از گزاره ای 
استفاده کنم که مدت هاست در سخنانم از آن بهره می برم. من همیشه می گویم ما نباید 
هرجایی که کمبودی حادث شد، یقه دولت را بگیریم. نباید با لحن طلبکارانه بگوییم دولت 
باید چنین و چنان کند، گویا برخی از ما این موضوع را فراموش کرده ایم که قرار نیست 
دولت مسئول تمام کمبودهای ما باشد. در بعضی حوزه ها بهتر است دولت اصلًا کاری انجام 
ندهد. انجام ندادن کار در این حوزه ها خود بهترین کاری است که از دست دولت برمی آید. از 
سوی دیگر پرداختن به این موضوع که چرا کتاب از حیث اقتصادی خریدار مناسب را ندارد 
)با فرض ناگفته گذاشتن مسائل متفرقه ای مثل وجود اینترنت( به نحوه عملکرد دولت ها در 
حوزه فرهنگ بازمی گردد. باید این سؤال را مطرح کرد که دولت برای حل مسائل اقتصادی 
موجود در حوزه کتاب چه برنامه هایی دارد؟ وقتی شرایط اقتصاد به نحوی پیش می رود که 
قیمت کاغذ افزایش پیدا می کند، برای یك ناشر نگهداری آن کاغذ بسیار مقرون به صرفه تر 
از چاپ کتاب خواهد بود. نحوه پخش کتاب از دیگر عواملی است که نباید از اهمیت آن 
غافل شویم. اینکه کتاب فروشی ها به چه نحوی عمل می کنند و آیا از آن ها حمایتی صورت 

می گیرد یا خیر ازجمله سوالاتی است که در این مسیر باید مطرح شود.

رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 

انجام مطالعات برای احداث مترو تا پردیسان 
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به مشکلات حمل و نقل منطقه پردیسان گفت: 

باید برای احداث مترو تا منطقه پردیسان نیز مطالعات لازم صورت گیرد.

علی لاریجانی در دیدار اعضای شورای اسلامی شهر قم در خصوص روند اجرای طرح 
مترو قم گفت: طرح مترو قم باید با جدیت بدون وقفه دنبال شود.

وی با اشاره به اینکه مترو مشکل حمل و نقل قم را برطرف خواهد کرد، مشکلات حمل 
و نقل پردیسان را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: باید انجام کار مطالعاتی مترو پردیسان 

در دستور کار قرار گیرد.
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به ضرورت توسعه، عمران و آبادانی شهر قم تاکید 
کرد: شورای اسلامی شهر باید با برنامه ریزی کوتاه و بلند مدت نسبت به رفع مشکلات و 

عمران و آبادانی شهر قم توجه داشته باشد.
در این دیدار در خصوص بدهی دولت به شهرداری قم، بدهی شهرداری به بانك ها، 
ساماندهی موتوسوارها، کمربند سبز قم و... بحث و تبادل نظر شد و اعضای شورای اسلامی 

شهر خواستار حمایت مجلس و دولت از اجرای پروژه های شهری در قم شدند.
در این دیدار ولی الله بیاتی رئیس شورای اسلامی شهر قم به ارائه گزارشی از برنامه های 

شورای اسلامی شهر قم پرداخت.

رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس خواستار شد؛

دغدغه های مراجع تقلید 
درباره افزایش طلاق جدی گرفته شود

رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس شورای اسلامی بر لزوم حساسیت داشتن و 
جدی گرفتن بیشتر هشدارهای علما و مراجع تقلید نسبت به افزایش آمار طلاق در کشور 

تاکید کرد.
حجت الاسلام و المسلمین احمد مبلغی در گفتگو با خبرنگار خبرگزاری »حوزه« با 
تاکید بر لزوم توجه جدی به دغدغه های مراجع تقلید در خصوص افزایش آمار طلاق در 
جامعه اظهار داشت: بحث ازدواج با معنویت ارتباط زیادی دارد به این معنی که به هر میزان 
که نرخ طلاق بالا می رود، زمینه معنویت هم در جامعه از بین می رود و این وضعیت یک 

هشدار بسیار جدی است.
وی با بیان این که طلاق مبغوض ترین حلال الهی است، گفت: امروزه گاهی مشاهده 
می شود که طلاق و دریافت مهریه متاسفانه به هدف ازدواج تبدیل شده و این در حالی 
است که در قدیم این مساله بسیار حداقلی بود و تشکیل زندگی ها بسیار استوار و پابرجا 

انجام می شد.
این استاد حوزه علمیه قم خاطرنشان کرد: اساساً نگاه و رویکرد دین مبین اسلام این 
است که طلاق همواره به عنوان یک عامل ضعیف و حداقلی در جامعه باشد و افراد حتی 
الامکان از آن صرف نظر کنند نه این که مثل الان برخی زوجین به راحتی به دنبال راه 

حل طلاق می روند.
وی بیان داشت: پروردگار متعال دوست ندارد یک زن و مرد از هم جدا شوند چرا که 
خدا مظهر رحمت است و زن و مرد هم باید به یکدیگر با لطف و محبت و ایثار رفتار کنند 

تا زندگی هایشان رنگ و بوی سعادت و آرامش حقیقی داشته باشد.

سرپرست معاونت صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان :

هنرمندان قم در صنایع دستی چوب 
شاخص هستند 

سرپرست معاونت صنایع دستی ادره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
استان قم گفت: هنرمندان استان قم در شاخه های مختلف صنایع دستی چوب از جمله 

منبت، معرق، مشبک، خراطی و سازهای سنتی در سطح کشور شاخص هستند.
حسن بحرینی با اشاره به فراخوان دوازدهمین دوسالانه نگاره های چوبی در ارومیه 
گفت: هنرمندان قم می توانند از این فرصت استفاده کرده و در این فراخوان شرکت کنند 
چراکه هنرمندان استان قم با تولیدات صنایع دستی چوبی مختلف فاخر در سطح کشور 

شناخته شده هستند.
سرپرست معاونت صنایع دستی ادره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
قم افزود: از بین 300 رشته صنایع دستی به ثبت رسیده هنرمندان استان قم در 50 رشته 
فعال هستند که یکی رشته های مهم صنایع دستی که بسیاری از هنرمندان دارای کارگاه 

های انفرادی و گروهی هستند صنایع دستی چوب است.
آموزش  به  مختلف  های  کارگاه  در  هنرمندان  زمینه  این  در  داد:  ادامه  وی 
علاقمندان و ایجاد اشتغال پرداخته اند که برای استان قم در سطح کشور افتخار 

آفرین هستند.
بحرینی با بیان اینکه شرکت هنرمندان قمی در فراخوان دوازدهمین دوسالانه نگاره 
های چوبی در ارومیه آزاد است گفت: این جشنواره بهترین فرصت برای معرفی و به نمایش 
گذاشتن صنایع دستی استان قم در حوزه هنرهای چوبی است که هنرمندان قمی با 

تکنیک های حرفه ای و تخصصی در این عرصه ورود پیدا کرده اند.
وی افزود: این جشنواره با هدف زمینه سازی تعامل، تبادل، انتقال تجربه، شناسایی، 
حمایت از استعداد های جوان و هنرمندان، ارتقای همه جانبه و توسعه پایدار هنرهای سنتی 
از طریق ایجاد فضای رقابتی در گستره ملی، بررسی سیر تحول هنرهای چوبی معاصر ایران، 
نمایش و معرفی آثار برتر و ارزشمند هنرمندان هنرهای چوبی معاصر، حمایت از ایده های 
وری در کاربرد و تقویت و اعتبار بخشی به طراحی اصولی و هنری آثار چوبی  خلاق و نوآـ

فراخوان شده است.
سرپرست معاونت صنایع دستی ادره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
قم ادامه داد: انتخاب تکنیک و موضوع اثر آزاد است از این رو آثار ارائه شده باید از لحاظ 
محتوا و قالب، ضمن دارا بودن هویت ایرانی، اسلامی و حفظ اصول زیبایی شناسی واجد 

خلاقیت و مبتنی بر اصول طراحی شده باشد. 
وی خاطر نشان کرد: هنرمندان می  توانند تصاویر آثار خود را حد اکثر تا 15 آذر94 با 
ورود به سایت www.urmiachto.ir و از طریق آگهی شرکت در دو سالانه ملی نگاره های 

چوبی ارسال کنند.

سرمقاله

اخبار

آیدین آغداشلو

اخبار
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان  خبرداد:

جان باختن 6 تن در تصادف های 
هفته گذشته قم 

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم گفت: در تصادف های 
هفته گذشته این استان شش تن کشته و 506 تن زخمی شدند. 

مهدی فراهانی ، به حوادث منجر به فوت در استان قم اشاره کرد و افزود: ساعت هفت 
صبح 29 آبان ماه جاری، برخورد شدید یک دستگاه موتورسیکلت با خوردرو در محور 
کهک باعث آسیب های شدید از ناحیه سر، شکم و اندام های دیگر راکب موتورسیکلت شد.

وی اضافه کرد: با توجه به مصدومیت شدید راکب موتورسیکلت، حضور به موقع بالگرد 
و پرسنل اورژانس نیز اثری نداشت و موتورسوار در محل حادثه فوت کرد.

بالگرد اورژانس قم تاکنون با انجام 159 عملیات، 359 مجروح و بیمار بدحال را به مراکز 
درمانی منتقل کرده است. وی به حادثه برخورد خودرو با عابر پیاده در بلوار الغدیر اشاره 
کرد و گفت: این حادثه حدود ساعت 15 روز پنج شنبه، 28 آبان ماه مقابل بوستان علوی 

رخ داد و منجر به فوت عابر)آقا( شد.
فراهانی گفت: در حادثه واژگونی پژو و حریق آن که ساعت سه بامداد همان روز در 
محور قم - سلفچگان به وقوع پیوست، یک تن)خانم 30 ساله( به علت ضربه وارد شده بر 
اثر واژگونی خودرو و حریق رخ داده سر صحنه جان باخت و یک تن دیگر نیز به علت شدت 
جراحات وارد شده به مرکز درمانی نکویی قم منتقل شد. به گفته وی، در حادثه دیگری که 
ساعت 7:38 روز سه شنبه، 26 آبان ماه رخ داد، واژگونی یک دستگاه موتورسیکلت در بلوار 

الغدیر قم باعث جان باختن راکب موتورسیکلت شد.
وی اضافه کرد: همچنین حادثه واژگونی یک دستگاه پراید ساعت 23:03 روز 23 آبان 

ماه جاری، در محور تاج خاتون و سلفچگان، منجر به فوت یک تن شد.
 69 درصد تصادفات مربوط به موتورسیکلت سواران 

معاون مرکز اورژانس قم در ادامه به ماموریت های این مرکز در طول یک هفته گذشته 
اشاره کرد و گفت: از ساعت هفت صبح بیست و سوم آبان تا ساعت هفت صبح 30 آبان 
ماه جاری، هفت هزار و 342 تماس با این مرکز برقر و منجر به انجام یک هزار و 283 
ماموریت شد. وی با بیان اینکه یک هزار و 130 ماموریت شهری و 153 ماموریت جاده 
ای بوده است، افزود: در این مدت 442 تصادف شامل 381 تصادف شهری و 61 تصادف 

جاده ای به وقوع پیوسته است.
به گفته وی، این تصادف ها 506 مجروح برجا گذاشته است که 170 تن به صورت 

سرپایی و 330 تن نیز با انتقال به بیمارستان درمان شده اند.
فراهانی با اشاره به اینکه 69 درصد تصادف های هفته گذشته قم مربوط به موتورسیکلت 
سواران بود، بیان کرد: در این مدت 305 ماموریت مرکز اورژانس مربوط به موتورسیکلت 

سواران بود که 284 تصادف شهری و 21 تصادف نیز جاده ای بوده است.
وی افزود: این حوادث 345 مجروح داشت که 129 تن سرپایی و 215 تن با انتقال به 

بیمارستان درمان شدند.

مسئول روابط عمومی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم  خبرداد:

مسمومیت خانواده چهار نفره
 بر اثر استنشاق منواکسید کربن

مسئول روابط عمومی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: استنشاق 
گاز منواکسیدکربن منجربه مسمومیت یک خانواده چهار نفره در این استان شد. 

مهدی جمشیدی  افزود: این حادثه ساعت 20:29 جمعه شب گذشته در منطقه 
نیروگاه قم به قوع پیوست و بر اثر آن سه خانم و یک آقا دچار مسمومیت شدند.

وی نقص بخاری را عامل این حادثه عنوان و اضافه کرد: هر چهار تن این خانواده به 
علت کاهش سطح هوشیاری به مرکز درمانی قم منتقل شدند. وی گفت: سردرد، سرگیجه، 
تهوع، استفراغ، کاهش سطح هوشیاری، تاری دید، فلج شدن عضلات از جمله عضلات 

تنفسی و در نهایت اغما و مرگ از نشانه های مسمومیت با گاز مونواکسید کربن است. 
جمشیدی به شهروندان توصیه کرد: نخستین و مهم ترین اقدام در صورت مشاهده 
موارد گازگرفتگی، رساندن اکسیژن)هوای تازه( به مصدوم و تماس با اورژانس 115 است 
که باز کردن پنجره اتاق یا خارج کردن فرد از آن محیط موثرترین اقدام جهت بهبود حال 
فرد مسموم است.  وی تصریح کرد ، ساعت 7:07 دوشنبه هفته گذشته نیز سه تن به 
علت خروج لوله بخاری در یکی از روستاهای بخش خلجستان قم دچار مسمومیت و به 

بیمارستان منتقل شدند؛ بخش خلجستان در 70 کیلومتری استان قم واقع شده است.
مسئول روابط عمومی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم  در پایان گفت 
:از آغاز فصل سرما تاکنون دو تن در این استان بر اثر استنشاق با گاز منواکسیدکربن فوت 

کرده اند و 14 تن دچار کاهش سطح هوشیاری شده اند. 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم خبرداد: 

اطفا آتش خودروی۲۰6 در جاده اراک
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از انجام 36 عملیات در 

72 ساعت گذشته توسط این سازمان خبر داد. 
عباس جعفری با بیان اینکه از این 36 عملیات یك فوتی برجای مانده است گفت: 
همچنین چهار مورد عملیات نجات صورت گرفته که دو مورد آن نجات از آسانسور بوده و 
فردی که داخل چاله آسانسور سقوط کرده بود توسط نیروهای آتش نشانی نجات پیدا کرد.

وی افزود: واژگونی خودروی 206 درساعت 3:19 دقیقه بامداد روز پنجشنبه در کیلومتر 
20 جاده اراك منجر به حریق خودرو شد که با حضور نیروهای عملیاتی این حریق اطفا و 

یك نفر مصدوم رهاسازی و تحویل نیروهای اورژانس شده و متأسفانه یك خانم فوت شد.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از انجام 21 مورد عملیات 
ایمن سازی خبر داد و خاطرنشان کرد: 6 مورد محبوس شدن داخل منزل، چهار مورد 
بازگشایی درب، پنج مورد نشت سوخت خودرو، دو مورد قطع آژیر، دو مورد رهاسازی گربه، 

صید زنبور و شکستن علمك گاز از جمله موارد ایمن سازی بوده است.
جعفری به 11 مورد اطفا حریق اشاره و تصریح کرد: حریق دو منزل، سه خودرو، سه 
مورد ضایعات، دو مغازه و یك مورد مرکز کنترل برق توسط نیروهای آتش نشانی اطفا شد.

وی ادامه داد: پیرمردی که منزل وی دچار حریق شده بود داخل منزل خود محبوس 
شده که با حضور آتش نشانان در خیابان چهارمردان از منزل رهایی پیدا کرده و حریق نیز 
اطفا شد.وی گفت: در حریق منزل دیگر در خیابان جوادالائمه)ع( دو شهروند که در حریق 

در منزل محبوس شده بودند، سالم خارج شده و اطفا حریق نیز صورت گرفت.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم :

ساماندهی کارگران ساختمانی ضروری است  
معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم ساماندهی فعالیت کارگران 

ساختمانی را ضروری دانست و خواستار مشارکت دستگاه های مسئول در این امر شد.
امیرسامع با اشاره به نیاز مردم به خدمات کارگران ساختمانی و شیوه استفاده از این 
کارگران که در برخی از نقاط شهر تجمع می کنند بیان کرد: البته در این خصوص روش 

عرضه و تقاضا نادرست است و این شیوه از جنبه های مختلف صحیح نیست.
وی با اشاره به اینکه روش عرضه و تقاضا در بخش کارگران ساختمانی اشکالات جدی 
دارد اظهار داشت: در خصوص جابه جایی اثاثیه این مشکل حل شده است و در بخش 
ساختمانی هم باید چنین اتفاقی بیفتد و شرکت های کاریابی باید کارگران را آموزش داده 
و زیرپوشش قرار دهند. معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم گفت: وقتی 
که این کارگران زیرپوشش شرکت های کاریابی مختلف قرار گیرند مردم نیز با یك تماس 
تلفنی می توانند کارگر مورد نیاز خود را انتخاب کنند و این امر نیازمند مشارکت دستگاه های 
متولی است. وی خاطرنشان کرد: باید در این حوزه دستگاه های مختلف باید جلساتی را با 
هدف ساماندهی کارگران برگزار کنند. سامع خاطرنشان کرد: اداره کار، شرکت های فعال در 
حوزه کاریابی و... در این خصوص باید وارد عمل شوند و شهرداری نیز در این زمینه آماده 

است که همکاری های لازم را داشته باشد.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم:

 تردد وسایل نقلیه با پلاك»ع« 
بدون مجوز در قم  ممنوع می شود 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: براساس جلسه اخیر شورای فنی 
ترافیك شهرداری قم مصوب شد اتوبوس هایی که از سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خارج 
شده اند و کماکان با پلاك عمومی تردد می کنند حق ورود به هسته مرکزی شهر را ندارند.

سعید امراللهی با اشاره به ترافیك حاصل از تردد اتوبوس ها در هسته مرکزی شهر، اظهار 
داشت: براساس مصوبه شورای فنی ترافیك شهرداری قم اتوبوس های با پلاك عمومی حق ورود 
به سطح شهر را ندارند. وی با بیان اینکه در هسته مرکزی شهر با توجه به ترافیك موجود این 
ممنوعیت شدت می یابد، افزود: از آنجایی که قانون بحث حمل و نقل عمومی به صورت انبوه 
بر را به شهرداری واگذار کرده و همچنین به این دلیل که در قانون برای وسایل حمل و نقل 
عمومی به ویژه در کلان شهرها شرایط و ضوابطی معین شده است، ممنوعیت عبور و مرور 
وسایل نقلیه با پلاك عمومی در هسته مرکزی شهر تصویب شد. مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی 
شهرداری قم از اجرایی شدن این مصوبه خبرداد و تصریح کرد: بر اساس این مصوبه از ورود 
اتوبوس های مستعمل و اتوبوس هایی که مجوز عبور و مرور ندارند نیز به هسته مرکزی شهر 
ممانعت به عمل می آید. امراللهی در رابطه با ضمانت اجرایی این مصوبه با اشاره به اینکه 
پلیس راهور نیروی انتظامی هماهنگی خود را در مقابله با رانندگان خاطی اعلام کرده است، 
خاطرنشان کرد: در صورت ورود این وسایل به هسته مرکزی شهر و نقض مصوبه مطابق قانون 
با آن ها برخورد می شود و پلیس راهور بر اساس اختیار خود جرائم نقدی و یا توقیف خودرو 
را اعمال می کند. وی در رابطه با ممانعت ورود اتوبوس های عمومی به هسته مرکزی شهر، 
تاکیدکرد: این مصوبه از قبل وجود داشته اما گاها نادیده گرفته می شد و شورای فنی ترافیك 
شهرداری قم با هدف تاکید و شدت عمل بیشتر در اجرای این قانون جلسه ای تشکیل داده و 

بر ممانعت ورود این وسایل نقیه به هسته شهر تاکید کرد.

 مدیرکل بهزیستی استان قم با بیان اینکه 70 درصد از 
افرادآسیب های اجتماعی غیر بومی هستند، گفت: در سال 
گذشته حدود 300 کودک خیابانی و کار توسط بهزیستی 

ساماندهی شده است.
رضا سلیقه با اشاره به تفاوت کودکان کار و خیابانی اظهار 
داشت: منظور از کودک کار افراد زیر 18 سال هستند که از 
طریق دستفروشی کسب درآمد می کنند همچنین کودکان 
خیابانی افرادی هستند که در خیابان تکدی گری می کنند 
و این کودکان اوضاع خانوادگی نابسامانی داشته و یا مهاجر 

هستند.
مدیرکل بهزیستی قم با بیان اینکه وظیفه جمع آوری و 
هدایت کودکان کار از سطح خیابان ها به عهده شهرداری و 
نیروی انتظامی است، افزود: این کودکان بعد از جمع آوری 
تحویل مرکز کودکان خیابانی بهزیستی می شوند سپس افراد 
پذیرفته شده در مرکز کودکان خیابانی بهزیستی تا سه هفته 

ساماندهی می شوند.
سلیقه با بیان اینکه افراد پذیرفته شده در مرکز کودکان 
خیابانی بهزیستی به دو گروه بومی و غیربومی تقسیم 
می شوند، گفت: کودکان خیابانی ساکن قم از نظر خانوادگی 
پیگیری می شوند و تا جائیکه امکان دارد کمک به حل 
معضل می کنیم و یا حتی مخارج تحصیل آن ها را تأمین 

می کنیم.
وی با بیان اینکه 70 درصد از آسیب های اجتماعی غیر 

بومی هستند، خاطرنشان کرد: بعد از شناسایی کودکان 
غیربومی و برقراری ارتباط با خانواده هایشان، با بهزیستی آن 
شهر هماهنگی های لازم صورت می گیرد و این کودکان را 

تحویل خانواد هایشان می دهیم.
مدیرکل بهزیستی قم تصریح کرد: کودکان خیابانی و کار 
غیربومی خدماتی در استان قم دریافت نمی کنند و این افراد 

به استان های مربوطه اعزام می شوند.
مدیرکل بهزیستی قم با بیان اینکه در سال گذشته 
حدود 300 کودک خیابانی و کار توسط بهزیستی ساماندهی 
کردیم، گفت: با دادستانی و دادگستری هماهنگی های لازم 
صورت گرفته تا با گذاشتن قانونی، جلوی مهاجرت مجدد 

این افراد گرفته شود.
سلیقه بیان کرد: تعداد کل کودکان پذیرش شده در مرکز 
کودکان خیابانی بهزیستی در 6 ماه اول نخست سال جاری 
108 کودک هستند که از این تعداد 89 نفر کودک کار و 19 

نفر کودک خیابانی بوده اند.
وی با بیان اینکه کودکان کار به علت فقر اقتصادی به 
سمت دستفروشی رفته اند، افزود: باید سیستم های حمایتی 
این افراد را تحت پوشش بگیرند تا به علت فقر از ادامه 
تحصیل باز نمانند و دستفروشی آن ها از طریق روال قانونی و 

مجوزهای که صادر می شود صورت بگیرد.
مدیرکل بهزیستی قم تصریح کرد: بسیاری از کودکان 
کار کودکان خیابانی هستند که به علل مختلف از جمله 

اعتیاد پدر خانواده، اوضاع نابسامان خانوادگی و طلاق والدین 
مشغول دستفروشی هستند. وی افزود: فرهنگ سازی و 
ساماندهی کودکان کار دارای اهمیت است چراکه بهتر است 
کمک رسانی شهروندان از طریق کانال های قانونی باشد تا این 

معضل حل شود.
مدیرکل بهزیستی قم با بیان اینکه در استان قم مرکزی 
برای پذیرش کودکان کار وخیابانی وجود دارد، خاطرنشان 
کرد: در این مرکز تیم مددجویان و روان شناسان به صورت 
شبانه روزی فعالیت می کنند لذا کمک به این خانواده و ایجاد 
اشتغال برای سرپرست خانواده مباحث مورد بررسی هستند.

و  فضا  تأمین  قانونی،  لحاظ  از  اینکه  بیان  با  سلیقه 
تسهیلات مورد نیاز برعهده شهرداری بوده و موارد مربوط به 
مددکاری مربوط به بهزیستی است، گفت: امید است با تغییر 
مدیریت شهرداری استان قم هماهنگی بیشتری برای حل 

این مشکلات زمینه صورت گیرد.
وی خاطر نشان کرد: کودک حاصل طلاق و یا خانواده 
سوء  اعتیاد،  جمله  از  آسیبی  هر  معرض  در  نابسامان 
استفاده های مختلف جنسی و یا استفاده از این کودکان در 

جهت توزیع مواد مخدرهستند.
مدیرکل بهزیستی قم با اشاره به قوانین موجود درباره 
کودک آزاری گفت: کودک آزاری تنها آسیب  فیزیکی نیست 
بلکه شامل محرومیت از تحصیل وعدم تناسب کار خواسته 

شده از کودک با توان وی می شود.

شهر قم که هشت سال پیاپی ریاست 
مجلس شورای اسلامی را بر عهده داشت، 
آستانه  در  خبرها  برخی  اساس  بر  حالا 
رقابت  محل  به  اسفند  هفتم  انتخابات 
چهره های شاخص از جناح های مختلف بدل 
شده است. علی لاریجانی که در دوره های 
نامزد  قم  شهر  از  مجلس،  نهم  و  هشتم 
انتخابات شد، توانست به مجلس راه یابد و در 
همان بدو ورود، کرسی ریاست را از رئیس 
دوره قبل برباید. او توانست در ابتدای مجلس 
هشتم بارأی بالا، در برابر غلامعلی حداد 
عادل در فراکسیون اصول گرایان به عنوان 
کرسی  تصدی  برای  جریان  این  نامزد 
ریاست مجلس برگزیده شود. در دوره نهم 
مجلس هم به عنوان رأی اول شهر قم راهی 
بهارستان شد تا دوباره در رقابت با حداد 
عادل بتواند کرسی ریاست را برای خودش 
تثبیت کند. هرچند تثبیت کرسی ریاست 
باعث  و  داشت  زیادی  هزینه های  برایش 
شد تا برخورد جریان  افراطی اصول گرا با او 
روزبه روز بیشتر شود تا جایی که در یکشنبه 
سیاه مجلس و در جلسه استیضاح وزیر کار 

دولت دهم، محمود احمدی نژاد پای نوار را 
به مجلس باز کرد تا فیلمی مخفیانه از دیدار 
سعید مرتضوی با فاضل لاریجانی برادر علی 
لاریجانی را پخش کند. البته رئیس مجلس 
در آن جلسه از خجالت رئیس دولت درآمد 
و محبوبیت بیشتری در میان هوادارانش در 
بهارستان پیدا کرد اما حملات تندروها به او 
روزبه روز بیشتر شد و در مقابل، پس از 24 
خرداد توانست نظر مساعد حامیان روحانی 
را تااندازه ای جلب کند که نقطه عطف آن در 

تصویب برجام در بهارستان بود. 
مجلس،  در  او  اصلی  دشمنان  حالا 
زمزمه هایی برای علم کردن سعید جلیلی 
محافل خصوصی شان  در  را  او  مقابل  در 
مطرح می کنند. هرچند این مسئله سال 
گذشته نیز مطرح شده بود و همان زمان هم 
سخنگوی پایداری ها این مسئله را تکذیب 
کرد، اما بازگشت جلیلی به بهانه بررسی 
برجام در مجلس، دوباره این مسئله را بر سر 

زبان ها انداخت. 
بااین حال نظر مساعد مراجع تقلید قم 
نسبت به علی لاریجانی، پایگاه او در این 

شهر را قوی تر از قبل کرده است درحالی که 
جلیلی تنها مصباح یزدی را در حمایت از 
خود می بیند. حالا خبرها از نامزدی صادق 

خرازی از شهر قم حکایت می کند. 
صادق خرازی که با راه اندازی حزب ندای 
ایرانیان بازگشت جدی به عرصه سیاست 
را از سال گذشته کلید زده بود، به عنوان 
نامزد اصلاح طلب شهر قم به یکی از رقبای 

لاریجانی بدل شده است. 
خرازی نیز رابطه خوبی با پایگاه دینی 
قم و حوزه علمیه دارد و می تواند همچون 
باشد.  برخوردار  پشتوانه  این  از  لاریجانی 
اظهارنظر  تاکنون  اصلاح طلبان  هرچند 
علی  مقابل  در  رقابت  مورد  در  صریحی 
می دهند  ترجیح  و  نداشته اند  لاریجانی 
به پاس برخی ایستادگی های لاریجانی در 
حمایت از دولت روحانی در برابر تندروها، 
خالی  فهرست  در  را  او  جای  دست کم 

بگذارند. 
از سوی دیگر مرد محبوب دولت روحانی 
مجبور  بهارستان،  در  تندروها  بارأی  که 
به ترک دولت شده بود، حالا زمزمه های 

حضورش در بهارستان این بار در کسوت 
فرجی  رضا  می شود.  شنیده  نمایندگی 
روزها  این  یازدهم  دولت  علوم  وزیر  دانا 
درخواست های زیادی مبنی بر نامزدی اش 
برای انتخابات مجلس دهم دارد و او نیز 

مخالفتی با این مسئله نشان نداده است. 
فرجی دانا که در دوران حضورش در 
بازگشت  در  مؤثری  اقدامات  علوم  وزارت 
این وزارت برمدار خردورزی و دانش محوری 
انجام داده بود، توانست محبوبیت زیادی در 
میان نخبگان، دانشجویان و افکار عمومی به 
دستاورد و حالا در صورت نامزدی از شانس 
بالایی برای رأی آوردن برخوردار است و یکی 
از رقیبان اصلی در قم محسوب خواهد شد. 
البته در گمانه زنی های انتخاباتی نام افرادی 
چون مرتضی حاجی وزیر آموزش وپرورش 
سبحانی  محمدعلی  و  اصلاحات  دولت 
سفیر اسبق ایران در اردن و لبنان به عنوان 
دوره  دهمین  برای  قم  شهر  نامزدهای 
مجلس دیده می شود و باید دید در روزهای 
آینده آرایش انتخاباتی نیروهای سیاسی قم 

به چه صورت خواهد بود.

مدیرکل بهزیستی استان قم

7۰ درصد آسیب دیدگان اجتماعی در قم غیر بومی هستند

احتمال نامزدی چهره های شاخص از حوزه انتخابیه علی لاریجانی قوت گرفت

ترافیک کاندیداها در قم

معاون امور اجتماعی بهزیستی استان قم گفت: بازدید و 
نظارت دقیق بر مهدهای کودک طبق دستورالعمل ابلاغی از 

طرف رئیس سازمان بهزیستی کشور  آغاز شده است.
مفاد  بررسی  و  توجیهی  جلسه  در  علیشیری  مریم 
دستورالعمل مذکور گفت: بازدید از مهدهای کودک که 
متشکل از کارشناسان دفاتر امور کودکان و نوجوانان، بازرسی 
و حراست بهزیستی با هدف بررسی عملکرد مهدها انجام 

می شود.
علیشیری افزود: بازدیدها در قالب تیم نظارتی بوده و 
بررسی و نظارت برنحوه دریافت شهریه های مهد کودک، 
بررسی ارائه محتوای آموزشی معرفی شده از سوی سازمان 

بهزیستی کشور، پروانه فعالیت معتبر، پوستر سامانه پیامکی 
دفتر ارزیابی عملکرد و پاسخگوئی به شکایات و نصب تابلو 
معرفی شده از سوی سازمان بهزیستی بر درب ورودی مهد 

کودک و مراکز بهزیستی انجام می شود.
معاون امور اجتماعی بهزیستی در ادامه گفت: تعرفه سال 
94 جهت اطلاع به کلیه مهدهای کودک تحت نظارت اداره 
کل بهزیستی ابلاغ گردیده، ومهدهای کودک موظف هستند 
این تعرفه را جهت رویت والدین در تابلو اعلانات مهد کودک 

نصب نمایند.
علیشیری با بیان اینکه طرح یک وعده غذای گرم در 
روستا مهدهای استان و تعدادی از مهدهای حاشیه شهر 

از اول آبان ماه سال جاری آغاز گردیده گفت: این طرح به 
منظور جلوگیری از سوءتغذیه و ارتقاء سلامت کودکان در 
مهدهای کودک تحت نظارت بهزیستی می باشد. معاون 
امور اجتماعی بهزیستی در پایان گفت: عدم وجود نیروهای 
متخصص در مهدهای کودک فاقد مجوز، نبود متولی خاص 
صدور مجوز و نظارت بر عملکرد آنها، عدم تامین نیازهای 
آموزشی کودکان به دلیل فقدان برنامه ریز منابع آموزشی، 
عدم پوشش بیمه حوادث، عدم تامین نیازهای روحی و روانی 
کودکان و همچنین نبود نیروهای با سابقه کاری مرتبط با 
برای  بهزیستی  سازمان  دلایل  جمله  از  کودکان ؛  حوزه 

تعطیلی مهد کودک های بدون مجوز می باشد.

با ابلاغ دستورالعمل رئیس سازمان بهزیستی کشور آغاز شد:

نظارت دقیق بر مهدهای کودک قم

شهردار قم در دیدار با رئیس مجلس 
همه  حمایت  خواستار  اسلامی  شورای 
جانبه از روند اجرای پروژه های مهم و ملی 

در شهر مقدس قم شد.
دکتر مرتضی سقاییان نژاد روز پنجشنبه 
با رئیس مجلس شورای اسلامی دیدار و 
گفت وگو کرد و به ارائه گزارشی از روند 
فعالیت های صورت گرفته در شهرداری قم 
در بخش های مختلف، پیگیری پروژه های 
نیمه تمام، روند اجرای پروژه مترو، وضعیت 
بلوار پیامبر اعظم )ص( و دیگر پروژه های 

مهم شهری پرداخت.
وی در این دیدار که با حضور استاندار 
قم و معاون عمرانی استاندار برگزار شد با 
اشاره به جایگاه شهر قم در سطح ملی و 
بین المللی بیان کرد: شهر قم در سطح ملی 
و بین المللی اثر گذاری قابل توجهی دارد 

و سالانه میزبان میلیون ها زائر است و به 
این زائران نیز خدمات قابل توجهی ارائه 
می دهد. شهردار قم تاکید کرد: با توجه 
دولت  که  است  ضروری  جایگاه  این  به 

و مجلس حمایت های بیشتری از قم  و 
پروژه های عمرانی این شهر داشته باشند 
چرا که تاثیرگذاری قم و پروژه های این 
شهر ملی است و هرچه که قم شهری 

آبادتر و توسعه یافته تر باشد قطعا می تواند 
خدمات بهتری را به زائرانی که از اقصی 
نقاط کشور و همچنین کشورهای دیگر به 

این شهر سفر می کنند ارائه دهد.
سقاییان نژاد خاطرنشان کرد: برخی از 
بدهی ها در روند پیشرفت کار شهرداری 
خللی ایجاد کرده بود که با پیگیری های 
صورت گرفته مشکل بدهی های شهرداری 
قم نیز به تدریج در حال برطرف شدن 
است و در این خصوص یك کار جهادی 

صورت گرفته است.
در این دیدار در خصوص روند اجرای 
)ص(،  اعظم  پیامبر  بلوار  پروژه های 
کمربندی شهر قم و گسترش فضای سبز 
بحث و تبادل نظر شد و با تاکید رئیس 
مجلس، تصمیماتی برای تسریع در روند 

اجرای این پروژه ها اتخاذ شد.

شهردار قم در دیدار با دکتر لاریجانی خواستارشد:

حمایت همه جانبه از پروژه های ملی در قم

پیام تبریک شهردار قم به مناسبت هفته بسیج
شهردار قم در پیامی به مناسبت فرارسیدن هفته بسیج گفت: بسیجیان به دور از وسوسه های نفسانی و دنیوی در صف مجاهدان 
فی سبیل الله قرار دارند و روزی در عرصه دفاع از میهن به ایثارگری و مجاهدت پرداختند و امروز در عرصه خدمت نقش بی بدیل را ایفا 

می کنند.
متن پیام دکتر مرتضی سقاییان نژاد به این شرح است:

بسمه تعالی
بسیج نهالی بود که امام راحل با دیدگاه بلند و دور اندیش خود بعد از پیروزی انقلاب اسلامی آن را در نظام اسلامی غرص کردند و امروز 
آن نهال بعد از گذشت سال ها به شجره ای طیبه تبدیل شده است که در عرصه های مختلف به تاثیرگذاری پرداخت و بسیجیان امروز در 

جای جای میهن اسلامی منشا خیرات و خدمات بسیاری هستند.
بسیجیان مخلص بلند همتانی هستند که در سایه ایمان و اخلاص لباس جهاد در عرصه های مختلف را بر تن کرده اند و به دور از 
وسوسه های نفسانی و دنیوی در صف مجاهدان فی سبیل الله قرار گرفتند و روزی در عرصه دفاع از میهن به ایثارگری و مجاهدت پرداختند 

و امروز در عرصه خدمت نقشی بی بدیل را ایفا می کنند و این حیات طیبه برای همیشه در تاریخ ایران جاری و ساری خواهد بود.
بسیج  را می توان یك منظومه فکری اثرگذاری در عرصه های نظامی، سیاسی، فرهنگی، علمی، اقتصادی و عرصه خدمت به ملت توصیف 
کرد و بسیجیان همواره در مسیر دستیابی به قله های عزت و اقتدار حرکتی با صلابت دارند و در لوای فرمایشات مقام عظمای ولایت در 

مسیر ترسیم شده از سوی ایشان با دیدی بلند و نگاهی بصیر حرکت می کنند.
فرا رسیدن هفته مبارك بسیج را به همه بسیجیان سرافراز تبریك گفته و امیدواریم همگان با تکیه بر تفکر والای بسیج در هر عرصه ای 
که در نظام اسلامی عهده دار مسئولیت هستند با عمل به وظیفه و پیروی از آرمان های امام خمینی)ره( و عمل به فرمایشات مقام عظمای 

ولایت حضرت آیت الله العظمی خامنه ای در مسیر اعتلای نظام بکوشند. 

پیام  تبریک



3 اقتصادی

بنزین ازامروزتک  نرخی شد
بنزین 700 تومانی آخرین بازمانده بنزین سهمیه ای به شمار می رود که در سال های اخیر 
در کارتهای سوخت رانندگان شارژ می شد اما در شرایط فعلی و بر اساس اعلام شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی، این سهمیه تا پایان روز گذشته قطع شد و از امروز متقاضیان باید 

بنزین را به صورت آزاد و با نرخ 1000 تومان خریداری کنند.
بنابر آخرین آمارها، کمتر از 400 میلیون لیتر دیگر از بنزین 700 تومانی در کارتهای 
سوخت باقی مانده که بیش از 300 میلیون لیتر آن مربوط به خودروهای نظامی و انتظامی 
است که سهمیه داشته اند و باید گفت که بیشتر مردم سهمیه 700 تومانی خود را مصرف 

کرده اند.
بر اساس اعلام وزارت نفت عرضه تک نرخی بنزین از جمله اهداف کلانی است که به عنوان 
موفقیتی مهم به ثمر نشسته تا جایی که به گفته سید ناصر سجادی - مدیر عامل شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی ایران - عرضه تک نرخی فرآورده های گام و موفقیتی مهم در کارنامه 
این شرکت است و با این اتفاق مهم، بخش عمده ای از مشکلات مربوط به نظارت و کنترل 
این فرآورده نفتی، تسویه حساب و تعامل با صاحبان مجاری عرضه سوخت، حل و فصل شد.

وی با اشاره به سامانه هوشمند سوخت اظهار کرد: عرضه بنزین براساس این سامانه صورت 
می گیرد و با اینکه بعد از تک نرخی شدن بنزین )1000 تومان( مردم کمتر از کارت های 
سوخت خود استفاده کرده اند، اما تصمیمی درباره سامانه هوشمند سوخت گرفته نشده است 

و عرضه بنزین بر پایه قبل و با بهره گیری از این سامانه انجام می شود.
سجادی در خصوص احتمال اخذ مبلغ اضافی از رانندگانی که با استفاده از کارت جایگاه 
داران سوخت گیری می کنند، گفت: دولت موافق این روند نیست و تمایل ندارد وجه اضافی 

از رانندگان گرفته شود.
به طور کلی می توان گفت که اتمام سهمیه های بنزین به معنای پایان عمر کارت های 
سوخت نیست و مالکان خودرو برای سوخت گیری همچنان باید از کارت سوخت شخصی و 

در صورت همراه نداشتن آن، از کارت سوخت جایگاه داران استفاده کنند. 

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,990,000یک مثقال طلا

921,090یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,040,000سکه بهار آزاد ی

9,055,000سکه امامی

4,550,000نیم سکه

2,450,000ربع  سکه

1,650,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

یک مقام مسوول کارگری ادعا کرد
حقوق 80 درصد کارگران به 

یک میلیون تومان نمی رسد

رییس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی کشور معتقد است: در حالی که 40 میلیون 
نفر از جمعیت کشور را خانوارهای کارگری تشکیل می دهند، اعلام رقم دو میلیون تومان 

به عنوان متوسط درآمد ماهانه خانوار غیر قابل پذیرش است.
فتح الله بیات اظهار کرد: در حال حاضر بخش اعظمی از کارگران فاقد درآمد ماهانه دو 
میلیون تومان هستند و با پایه حقوق 700 هزار تومان امرار معاش می کنند چه برسد به 
اینکه پس انداز کنند. بنابر این رقم ماهانه دو میلیون تومان و پس انداز 600 هزار تومان 
در سال امری عجیب و غیر قابل باور است.  این مقام مسوول کارگری مدعی شد: شاید 
10 درصد کارگران که جزو مدیران مجموعه های کارگری و متخصصین هستند درآمد 
بالای دو میلیون تومان داشته باشند اما بیش از 80 درصد کارگران زیر خط فقر قرار دارند 
و حقوق و دستمزد آنها به یک میلیون تومان هم نمی رسد.  بیات با بیان اینکه حقوق و 
دستمزد کارگران با وضع معیشت آنها همخوانی ندارد، اظهار کرد: امسال همچون سالهای 
قبل حقوق و دستمزد کارگران مخصوصا پایه حقوق ترمیم نشود دیگر نمی توان امیدی 
به بهبود زندگی خانوارهای کارگری داشت.  رییس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی 
کشور مصرف کنندگان عمده تولیدات داخلی را کارگران دانست و تصریح کرد:هم اکنون 
بیش از 40 میلیون خانوار کارگری در کشور وجود دارد که وقتی قدرت خریدشان پایین 
می آید روی اقتصاد و تولید و صنعت داخلی تاثیرگذار خواهد بود.  وی متذکر شد: اولین 
اتفاقی که با کاهش قدرت خرید کارگران می افتد، این است که تولید داخل مصرف 
نمی شود و به تبع آن درآمدهای دولت تامین هم تامین نمی شود و این برگ برنده 
موفقیت کارفرمایان و دولت نیست بلکه به منزله شکست اقتصاد داخلی است لذا باید به 
سمت اصلاح و ترمیم دستمزدها برویم تا رونق اقتصادی اتفاق بیفتد.  پیشتر مرکز آمار 
ایران با انتشار گزارشی درباره  متوسط هزینه و درآمدهای خانوارهای شهری و روستایی 
در سال گذشته ، متوسط درآمد یک خانوار شهری را حدود 24 میلیون تومان معادل 2 
میلیون تومان در ماه و متوسط هزینه را حدود 23 میلیون و 486 هزار تومان معادل یک 

میلیون و 950 هزار تومان با پس انداز 645 هزار تومان در سال اعلام کرده بود. 

هر 3650 ایرانی یک شعبه بانکی
در حالی بالغ بر 21 هزار شعبه بانکی در کشور فعالیت می کنند که با شروع ساماندهی 

این شعب و تعطیلی 250 مورد در سال گذشته این روند همچنان ادامه خواهد داشت.
 آخرین گزارش بانک مرکزی حاکی از فعالیت بالغ بر 21 هزار شعبه بانکی در کشور 
است؛ آمار قابل ملاحظه ای که گر چه در مقایسه با برخی کشورها چندان عجیب به نظر 

نمی رسد، ولی ادامه فعالیت آنها تضمین شده نیست.
در حال حاضر به ازای هر 100 هزار نفر در کشور حدود 27.4 شعبه بانکی فعالیت 
می کنند که در این حالت برای هر 3650 ایرانی یک شعبه فعال وجود دارد. با وجود 
انتقادی که نسبت به تعداد بالای شعب در کشور مطرح می شود مقایسه با سایر کشورها 
حاکی از آن است که ایران از وضعیت نسبتا متعادلی برخوردار است. چرا که در برخی 
کشورهای توسعه یافته به طور نسبی تعداد بیشتری شعب بانکی فعال هستند به طوریکه 
آمارهای بانک مرکزی نشان می دهد در فرانسه به ازای هر 100 هزار نفر حدود 37.5 
شعبه بانکی وجود دارد. البته در سویی دیگر در برخی کشورهای منطقه این تعداد نسبت 
به ایران کمتر است. به گونه ای که در عربستان برای هر 100 هزار نفر 8.8 ، سنگاپور 10 
و یا ترکیه 19.8 شعبه وجود دارد. اما در مجموع با توجه به گسترش و توسعه بانکداری 
الکترونیک می توان انتظار داشت که در آینده ای نزدیک حتی در کشورهای توسعه یافته 
که شعب بالاتری نسبت به ایران دارند این روند معکوس شده و از تعداد آنها کاسته شود. 
در حال حاضر در ایران نیز حجم بالای شعب بانکها خیابان های شهرها را احاطه کرده و 
حتی بدون توجه به آمار و ارقام قابل ملاحظه اند. شعب عمدتا لوکس و گرانی که بانکها با 
هزینه های گزاف آنها را خریداری و یا اجاره کرده اند و بسیار مشاهده می شود که فعالیت 
گسترده ای نداشته و خالی از ارباع رجوع هستند و یا اینکه فعالیت باجه های آنها بسیار 
محدود است. این در حالی است که با انتقادات مطرح شده نسبت به تعداد زیاد شعب 
بانکی و حتی درخواست خود بانکها برای کاهش و ساماندهی شعب مربوطه چندی پیش 
بود که معاون نظارت بانک مرکزی از توقف و تعطیلی 250 شعبه در سال گذشته خیر 
داد. تهرانفر البته با این توضیح که بستن شعب مازاد بانکها کار راحتی نیست و اغلب با 
مخالفت نمایندگان و سایر مسوولان استانها مواجه می شود، این را گفت که با توسعه 
بانکداری الکترونیک و کاهش نیاز به مراجعه حضوری به شعب بانک ها، دیگر نیازی به 
فعالیت تعداد فعلی شعب بانکها و داشتن هزینه اضافی برای آنها نیست. آنطور که معاون 
نظارت بانک مرکزی اعلام کرده است روند توقف فعالیت شعب مازاد بانکها در سال جاری 
و آینده نیز ادامه خواهد داشت تا اینکه حد فعلی به تعادل و نیاز واقعی نزدیک شود. در 
حال حاضر استانهای تهران، اصفهان و خراسان رضوی بیشترین و استان های کهگیلویه 
و بویراحمد، خراسان شمالی و ایلام کمترین آمار شعب را دارا هستند. در عین حال که 
بانک ملی با 3192، صادرات با 2876 و کشاورزی با 1906 شعبه در صدر بانکها قرار 
دارند و از سویی دیگر کمترین شعب مربوط به بانک خاورمیانه، بانک تجاری ایران و اروپا 

و همچنین ایران و ونزوئلا است.

 4.6 میلیون جوان به زودی متقاضی شغل می شوند که اگر 
شرایط اشتغال آنها فراهم نشود با متقاضیان فعلی کار، 7.4 
میلیون بیکار خواهیم داشت، همچنین به زودی 140هزار نفر 

دکتر و 580هزارنفر هم کارشناس ارشد می شوند. 
آمارها نشان می دهند بازار کار ایران در حال یک چرخش 
شدید است. این بازار طی یکی دو دهه به سرعت از حالت 
سنتی و شاغلان با تحصیلات پایین به سمت بازاری مدرن با 
شاغلانی تحصیل کرده در حرکت است تا جایی که براساس 
آمار، به زودی بیش از 4 میلیون و 600 هزار نفر از دانشگاه ها 

فارغ التحصیل و جویای شغل می شوند.
فارغ  نظر  مورد  اشتغال  نه  می کنند  عنوان  مسئولان 
التحصیلان دانشگاهی از جنس مشاغل موجود است و نه 
آنها به دنبال جایگاه های خُرد خواهند رفت. آنها می خواهند 
مشاغلی را بیابند که در شان میزان تحصیلاتشان باشد و اسم 
و رسمی داشته باشد. بنابراین اینکه تقاضاهای بی شماری 
برای برخی مشاغل شکل بگیرد و برخی رشته های شغلی 

خالی از تقاضا بماند، دور از انتظار نیست.
اتاق ریاست، فکر هدایت دیگران و  به میز و  دستیابی 
است که  از مسائلی  نوع؛  این  از  و گرایش هایی  مدیریت 
تحصیلات دانشگاهی برای جوانان به همراه خواهد داشت. 
جوانانی که قبل از رفتن به دانشگاه به شغل نگاه آسان تری 
داشتند، حال پس از طی دوره های تحصیلی به ویژه ارشد 
و دکتری دیگر به هر کاری راضی نمی شوند و یا اگر به 
اجبار هم به مشاغل ساده تری وارد شوند، هرگز مورد نظر 
و رضایتشان نخواهد بود و آنها نگاه گذرا و کوتاه مدت به آن 

شغل خواهند داشت.
درس خواندن خوب است یا بد؟ 

کارشناسان می گویند اینکه سطح تحصیلات جامعه بالا 
برود و جوانان بسیاری از دانشگاه ها فارغ التحصیل شوند، چیز 
بدی نیست چون دستکم جامعه ای بهتر با افرادی موثرتر 
شکل می گیرد اما وقتی زیرساخت های لازم برای اشتغال 
آنها فراهم نیست و اینکه نگاه بسیاری از آنها به اشتغال در 
یک راستا قرار می گیرد و تقریبا شبیه به هم می شود، زنگ 
خطر را به صدا در می آورد، چون همانگونه که مطرح شد، 
کارجویان فارغ التحصیل دانشگاهی را دیگر نمی توان به هر 
شغلی گمارد و آنها از پذیرش بسیاری از رشته های شغلی 

امتناع می کنند.

حال شاید عده ای بگویند اصلا کار نیست که بخواهند به 
ساده و یا تخصصی بودن آن فکر کنند و حاضرند هر جایی 
که باشد وارد شوند اما این نگاه که حقشان بیشتر از اینهاست 
و چرا نباید در جایگاه به اندازه تحصیلاتشان قرار داشته 
باشند و یا اینکه چرا عده ای توانستند با تحصیلات پایین 
تر، فرصت های بهتری داشته باشند و آنها نتوانستند، دائما 

آزارشان می دهد.
ممکن است بگویند راهکار چیست؟ به نظر نمی رسد 
راهکار حل این مسئله پاک کردن صورت مسئله باشد، یعنی 
شرایطی فراهم شود که دیگر جوانان نتوانند به دانشگاه بروند 
و سطح تحصیلی جامعه پایین بیاید بلکه باید تلاش شود 

تا زمینه های ورود فارغ التحصیلان به بازار کار فراهم شود.
 ورود 140 هزار دکتر به بازار کار

آمارهای جدید که از سوی وزارت کار ارائه شده، نشان می 
دهد تنها در بخش تحصیلات دکتری تخصصی و حرفه ای، 
به زودی 140 هزار و 658 نفر راهی بازار کار خواهند شد و 
متقاضی جدی کار محسوب می شوند؛ کاری که احتمالا باید 
ویژگی های خاص خود را داشته باشد و نمی توان از فردی 
که تا مقطع دکترا درس خوانده توقع داشت به ماهیت کار 

پیشنهادی و جایگاه اجتماعی آن توجه نداشته باشد.
بنابراین هرچقدر سطح تحصیلات جامعه بالا برود، از آنسو 
دایره مشاغل پیشنهادی و قابل انجام توسط گروه تحصیل 
کرده ارشد نیز کوچک تر است، همچنین یافتن مشاغلی در 
سطح تحصیلات دکترا در بازار کار فعلی ایران، سخت و دشوار 
است و در مواردی حتی ممکن است فردی که تحصیلات 
دکترا دارد تا مدت ها موفق به یافتن یک شغل مناسب و 
قابل اعتماد نشود. علاوه بر این، 580 هزار نفر کارجویی که 
به زودی و تا یکی دو سال آینده متقاضی کار خواهند شد، 
در مقطع کارشناسی ارشد در حال تحصیل هستند، البته 
نمی توان تمامی 580 هزار نفر را متقاضی جدید کار دانست، 
چون ممکن است بخشی از آنها افرادی باشند که در حال 
حاضر در بازار کار شاغل هستند و در حال ادامه تحصیل اند 
اما بالاخره وجود 580 هزار کارشناس ارشد در بازار کار فعلی 

ایران هم می تواند یک فرصت تلقی شود و هم یک تهدید.
کارشناسان می پرسند آیا واقعا بازار کار کشور در شرایطی 
که کسب و کار با مسائل مختلفی دست و پنجه نرم می کند، 
نیازمند ورود میلیونی جوانان به دانشگاه ها است؟ آیا می توان 

برای صدها هزار جوان کارشناس ارشد و دکتر، فرصت شغلی 
مناسب و در خور شان ارائه کرد؟

در حال حاضر بیشترین جوانان در حال تحصیل مربوط به 
استان های اصفهان، تهران، آذربایجان شرقی، خراسان رضوی، 
خوزستان، فارس و مازندران است که در آینده نزدیک نیز 
حجم قابل توجهی از بازار کار این مناطق را تشکیل خواهند 

داد.
آمار جدید تعداد دانشجویان در رشته های مختلف

به صورت کلی، هم اکنون در 8 گروه اصلی تحصیلی 4 
میلیون و 685 هزار و 386 نفر در حال تحصیل اند که از 
این تعداد 2 میلیون و 470 هزار و 968 نفر مرد و 2 میلیون 
و 214 هزار و 418 نفر زن هستند. از کل جوانان در حال 
تحصیل یک میلیون و 43 هزار و 765 نفر در دوره کاردانی 
و 2 میلیون و 920 هزار نفر نیز در دوره کارشناسی در حال 

تحصیل هستند.
با وجود اینکه در دوره کاردانی تعداد مردان 711 هزار نفر و 
تعداد زنان 332 هزار نفر است اما در دوره کارشناسی تعداد 
زنان یک میلیون و 539 هزار نفر و تعداد مردان یک میلیون 
و 381 هزار نفر است که این موضوع نشان می دهد زنان در 
مدارج بالاتر، نسبت به مردان تمایل بیشتری به ادامه تحصیل 
دارند و تعداد آنها در سال های اخیر به طرز چشمگیری 
دوره  در  نفر  هزار   580 اکنون  هم  است.  یافته  افزایش 
کارشناسی ارشد در حال تحصیل هستند که از این تعداد، 
306 هزار نفر مرد و 273 هزار نفر زن هستند، همچنین 67 
هزار نفر در حال تحصیل در دوره دکتری حرفه ای هستند 
که در این بخش 28 هزار نفر مرد و حدود 39 هزارنفر زن 
هستند. زنان در دوره دکتری تخصصی نیز آمار بالایی دارند 
به نحوی که از مجموع 73 هزار شاغل در دوره PHD بیش 
از 43 هزار نفر مرد و 30 هزار نفر زن هستند. البته 243 
هزار نفر در رشته های بهداشت و رفاه، 180 هزار نفر در 
رشته های خدمات، یک میلیون و 513 هزارنفر در رشته 
های علوم اجتماعی، بازرگانی و حقوق و 376 هزارنفر نیز در 
رشته علوم انسانی و هنر در حال تحصیل هستند. علاوه بر 
این، 174 هزار نفر در علوم تربیتی، 303 هزار نفر ریاضیات، 
علوم و محاسبات، 163 هزار نفر کشاورزی و دامپزشکی و 
یک میلیون و 729 هزار نفر در رشته های مهندسی، تولید و 

ساخت درس می خوانند.

580 هزار نفر کارشناس ارشد می شوند؛

پیغام 4/6میلیون کارجو به بازارکار

بموجب ماده 12 قانون ثبت اسناد و ماده 59 اصلاحی 
آئین نامه مربوط املاکی که در 3 ماهه دوم سال 94 
تقاضای ثبت آن پذیرفته شده و شماره هایی که از 
قلم افتاده و دروقت مقررآگهی نشده و هرآنچه طبق 
آرا هیات نظارت و دستور اداری آگهی های نوبتی آن 

ها باید تجدید شوند بشرح ذیل آگهی می شود.
الف( املاکی که تقاضای ثبت آنها پذیرفته شده و 
شماره هائی که از قلم افتاده و دروقت مقرر آگهی 
نشده و مدت اعتراض آنها از تاریخ اولین نوبت این 

آگهی به مدت 90 روز می باشد.
اول: بخش یک ثبت قم

پلاک 2240 اصلی موقوفه سید علی آقا طباطبائی 
قمی به تصدی تولیت اداره اوقاف و امور خیریه قم 
تمامی ششدانگ  عرصه و اعیان یکباب دکان موقوفه 
واقع در خیابان انقلاب کوچه شماره 5 روبه روی تکیه 

عشقلی
پلاک 5646 اصلی خانم کبری قمی الاصل تمامی 

ششدانگ یکبابخانه واقع در بخش یک ثبت قم 
نیکوکلام  نسرین  خانم  اصلی  پلاک 10835/64 
واقع  زمین  قطعه  یک  تمامی ششدانگ  میرزایی 

درخیابان هنرستان 
پلاک 10835/65اصلی نسرین نیکوکلام میرزایی 
تمامی ششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث 

بنا شده واقع در خیابان هنرستان 
پلاک 10992 اصلی آقایان و خانم ها احمد، انیسه 
، عصمت ، بهجت شهرت همگی قائمی فرزندان 
ابوالقاسم کما فرض اله تمامی دو سهم از 12 سهم 
دو دانگ مشاع از ششدانگ زمین مزروعی واقع در 

بخش یک ثبت قم 
محسن،  ها  خانم  و  آقایان  اصلی  پلاک 10992 
مرتضی، عباس، شهلا ، ناهید همگی قائمی فرزندان 
غلامرضا تمامی 8/8 سهم از 11 سهم که این مقدار 

برابر است با دو سهم از 12 سهم دو دانگ مشاع از 
ششدانگ زمین مزروعی واقع در بخش یک ثبت قم 
مرتضی  سید  آقایان  اصلی   11238/36 پلاک 
مرتضوی حسینی تمامی ششدانگ یکبابخانه واقع در 

خیابان کلهری کوچه 47 پلاک 14
پلاک 11238/39 اصلی آقای کمیل رسولی اندریان 
ششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بنا شده 

واقع در بخش یک ثبت قم 
پلاک 11946 اصلی آقای رضای رسولی آزاد تمامی 
ششدانگ یک قطعه زمین که درآن احداث بنا شده 
قسمتی از شارع متروکه واقع در خیابان دورشهر نبش 

کوچه 20
پلاک 11950 اصلی آقای محسن ابراهیمی خاکباز 
تمامی ششدانگ قطعه زمین که درآن احداث بنا 
شده قسمتی از نهر متروکه به پلاک 11950 اصلی 
توام  بصورت  اصلی   10632/1/130 پلاک  با  که 
یکبابخانه می باشد که بایستی تجمیع گردد واقع در 

خیابان عطاران.
دوم: بخش 3 قم 

پلاک 90/1 اصلی آقای داود عابدینی تمامی 12/5 
سهم مشاع از 280 سهم ششدانگ اراضی مستثنیات 

واقع در جاده قدیم تهران روستای الیخ بلاغی 
سوم: بخش 4 قم 

پلاک 1/114/4470 اصلی آقای محمد اسماعیلی 
جمکرانی تمامی ششدانگ یک باب خانه واقع در 

جمکران 
چهارم: بخش 9 قم 

 پلاک 129/225 اصلی عرصه موقوفه خانه موقوفه 
بی بی خانم راهجردی به تولیت و تصدی اداره اوقاف 
و امور خیریه ششدانگ عرصه موقوفه در محله بالای 

راهجرد
پلاک 129/1129 اصلی ششدانگ موقوفه غسالخانه 

راهجرد به تصدی و تولیت اداره اوقاف و امور خیریه 
واقع در روستای راهجری

پلاک 129/1130 اصلی ششدانگ موقوفه بقعه و 
صحن مشجر و قبرستان محصور موقوفه امامزاده 
عبدالصالح راهجرد به تصدی تولیت اداره اوقاف و امور 

خیریه قم واقع در روستای راهجرد.
لذا به موجب ماده 16 قانون ثبت اسناد و املاک 
چنانچه اشخاص نسبت به املاک ذکر شده در این 
آگهی اعتراض داشته باشند باید از تاریخ اولین نوبت 
تا مدت  )الف(  به ردیف  این آگهی نسبت  انتشار 
90 روز و آنهائیکه طبق آرا هئیت نظارت و دستور 
به مدت 30  اداری تجدید آگهی شده ردیف)ب( 
روز اعتراض خود را با اخذ رسید به این اداره تسلیم 
نمائید. همچنین طبق ماده 17 قانون مذکور در 
صورتیکه قبل از انتشار این آگهی دعوایی اقامه شده 
باشد طرف دعوی با متقاضی ثبت باید گواهی دادگاه 
مشعر به جریان دعوی را ظرف مدت مرقوم تسلیم 
نمایند اعتراضات یا گواهی طرح در دعوی که بعد 
از مدت مرقوم واصل شده باشد بلا اثر است و طبق 
قسمت اخیر ماده 16 قانون ثبت و تبصره ماده 17 
رفتار خواهد شد جمعا به موجب تبصره ماده واحده  
مصوب 73/2/15 اعتراض به تقاضای ثبت و تحدید 
حدود موضوع مواد 16 و 20 قانون ثبت می باید 
توسط معترض ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض به این اداره با تقدیم دادخواست به مرجع 
ذیصلاح قضایی صورت پذیرد. این آگهی نسبت به 
ردیف )الف( در دو نوبت به فاصله 30 روز و نسبت به 
ردیف )ب( یک نوبت در یکی از روزنامه های قم چاپ 

و منتشر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:94/8/3
تاریخ انتشار نوبت دوم:94/9/1

جعفر کاظمی – رئیس ثبت منطقه یک قم 

آگهی های نوبتی 3 ماهه دوم سال 94 اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک قم 

اقتصاد مقاومتی درگیر حوزه مصرف

 تولیدی که باید حمایت شود
گزارش/ سمیه رضایی

یکی از الزامات دستیابی به اقتصاد مقاومتی اصلاح 
تولید کالاهای  از  به سمت حمایت  الگوی مصرف 
انتظار  تولیدکنندگان در قم چشم  و  است  داخلی 

حمایت  مسئولان هستند.
موضوع اقتصاد مقاومتی به طور جد مطالبه رهبر 
معظم انقلاب اسلامی است و از این رو تمام سازمان ها  
و دستگاه ها باید در راستای تحقق این هدف متعالی گام 
بردارند. اقتصاد ایران در شرایط ویژه ای قرار دارد و اگر 
بتوان از فرصت ها به نحوه احسن استفاده کرد می توانیم 
در مدت زمان کوتاهی نقایص و عقب ماندگی هایی که 

طی سال های گذشته پدید آمده است را رفع کنیم.
با این حال به نظر می رسد که تاکنون بیشتر توجه 
در خصوص نقش دولت و مسئولان در تحقق اقتصاد 
نقش  نیز  مردم  که  حالی  در  است  بوده  مقاومتی 
ویژه ای در این زمینه دارند که کمتر به  آن توجه شده 
است. اقتصاد مقاومتی اساساً یک اقتصاد مبتنی بر 
ظرفیت های بخش خصوصی و خلاقیت و کارآفرینی 
مردم است. از همه مهم تر بخش عمده ای از بازار اقتصاد 

منوط به رفتارهای مصرف کنندگان است.
بند هشت از سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی که 
از سوی مقام معظم رهبری ابلاغ شده است صراحتاً 
بر موضوع اصلاح الگوی مصرف تأکید دارد. در این 
بند »مدیریت مصرف با تأکید بر اجرای سیاست های 
کلی اصلاح الگوی مصرف و ترویج مصرف کالاهای 
ارتقاء کیفیت و  برای  برنامه ریزی  با  داخلی همراه 
رقابت پذیری در تولید« به عنوان یکی از اصولی ترین 
سیاست ها در دستیابی به الگوی اقتصاد مقاومتی 

مطرح شده است.
در همین زمینه دکتر میثم جوادی استاد دانشگاه 
و کارشناس مسائل اقتصادی با تأکید بر اینکه در 
مباحث اقتصاد کلان دو بخش عمده عرضه و تقاضا 
مورد بررسی قرار می گیرد گفت: بخش تقاضا در واقع 
همان مردم و مصرف کنندگان هستند که نیاز و ذائقه 

آنها فضای اقتصادی را رقم می زند.
وی با اشاره به اینکه بخش عمده ای از نظریه های 
نقش  بررسی  به  رفتارگرایان  به ویژه  اقتصادی 
مصرف کنندگان در فضای اقتصادی می پردازند گفت: 
تا زمانی که مصرفی وجود نداشته باشد تولید نیز معنا 

پیدا نمی کند.
جوادی با بیان اینکه تا پیش از جهش علمی و 
مبتنی  تقاضا  و  عرضه  میان  ارتباط  اساساً  فناوری 

بر نیازهای واقعی بوده است گفت: اما پس از دوران 
مدرن و با توجه به افزایش حجم تولید نقش رسانه ها 
در تهییج مردم برای خرید بیشتر و اشباع نشدن بازار 

بسیار جدی شده است.
این استاد دانشگاه با تأکید بر اینکه خیلی از افراد 
جامعه نیاز واقعی برای خرید برخی کالاها ندارند اما 
مورد تأثیر مد، تبلیغات و جو رسانه ای وادار می شوند 
نظام  اساس  داد:  ادامه  کنند  خرج  را  خود  پول  تا 
سرمایه داری بر همین مصرف بیش از حد نیاز بنا شده 
است چراکه اگر قرار باشد مردم مطابق با نیازهای خود 
مصرف کنند آنگاه بسیاری از شرکت های تولیدی غرب 

ورشکست خواهند شد.
جوادی با بیان اینکه گرایش رسانه ها ترویج کالاهای 
مصرفی است که تأثیر چندانی در بهبود کیفیت زندگی 
آرایشی،  لوازم  پوشاک،  غذا،  داد:   ادامه  ندارد  افراد 
زیورآلات و... از جمله کالاهایی است که به شدت از 

سوی رسانه های غربی در حال تبلیغ و ترویج است.
این کارشناس مسائل اقتصادی یکی از دلایل ضعف 
اقتصادی در کشور ما را نیز گرایش مردم به مصرف 
کالاهای تولید خارج دانست و ادامه داد: تا زمانی که 
مردم به تولید ایران اعتماد نداشته باشند الگوی اقتصاد 

مقاومتی نمی تواند به منصه ظهور برسد.
حجت الاسلام والمسلمین محمد پورمختاری استاد 
حوزه علمیه و محقق در زمینه اقتصاد اسلامی با اشاره 
به اینکه اساس اسلام در زمینه های اقتصادی مصرف 
به حد نیاز است گفت: این مسئله دقیقاً بر خلاف 
رویکردی است که امروز از سوی نظام سرمایه داری 

ترویج می شود.
وی با اشاره به اینکه ما در نظام اقتصادی اسلام 
موضوعات مهمی در حوزه مصرف مانند قناعت را داریم 
گفت:  قناعت به این معناست که انسان بی دلیل سرمایه 
خود را در زمینه هایی که سودآور نیست هزینه نکرده و 

بی دلیل اسیر تجمل نشود.
استاد حوزه و دانشگاه با انتقاد از وضعیت کنونی 
جامعه خاطرنشان کرد: متأسفانه در اغلب استان های 
مردم  که  هستیم  شاهد  قم  استان  حتی  و  کشور 
بخش عمده ای از درآمد خود را صرف خرید کالاهایی 

می کنند که مایحتاج اصلی آنها نیست.
پورمختاری خرید لباس و وسایل مارک، گرایش به 
تجمل در خرید وسایل منزل و دکوراسیون، گرایش 
به خرید اتومبیل های خارجی و... را همه از جمله 
ضعف های فرهنگی در حوزه اقتصاد دانست و ادامه 
داد: البته اسلام مخالف رفاه و آسایش مردم نیست اما 

با اسراف و صرف درآمد در موارد غیرضروری مخالف 
است.

این محقق اقتصاد اسلامی با اشاره به اینکه اساساً 
می گیرد  شکل  سرمایه گذاری  از  اقتصادی  توسعه 
نداشته  پس انداز  قدرت  مردم  که  زمانی  تا  گفت: 
باشند سرمایه گذاری نیز صورت نمی گیرد و نتیجه 
آن می شود که دولت وارد عرصه می شود و فضای 
اقتصادی را به طور کل در انحصار می گیرد که ثمره آن 

را نیز اکنون مشاهده می کنیم.
این استاد حوزه و دانشگاه با تأکید بر اینکه ما نیازمند 
یک نظام جامع در خصوص فرهنگ مصرف اقتصادی 
هستیم ادامه داد: الگوی اقتصاد مقاومتی به معنای 
حمایت از تولید داخل است و تا زمانی که سبک 
مصرف ما تغییر نکند این حمایت نیز رقم نخواهد 

خورد.
قم  استان  اقتصادی  فعالان  از  مفیدی  مرتضی 
نیز با اشاره به اینکه میان تولیدکنندگان داخلی و 
مصرف کنندگان هنوز ارتباط درستی برقرار نشده است 
گفت: البته من تمام تقصیر را به گردن مردم نمی دانم 

بلکه معتقدم یکی از دلایل اصلی عدم خرید کالاهای 
ساخت داخل کیفیت پائین برخی محصولات داخلی 

است.
وی با اشاره به اینکه هر ایرانی آرزو دارد تا در توسعه 
اقتصادی کشورش سهیم باشد و بنابراین از خرید 
کالای داخل حمایت می کند گفت: با این حال وقتی 
اغلب کالاهای داخلی قابلیت رقابت با کالاهای خارجی 

را ندارند نمی توان انتظار زیادی از مردم داشت.
مفیدی بخش عمده ای از این عدم کیفیت کالای 
داخل را به دلیل چالش های ساختاری نظام اقتصادی 
ایران دانست و افزود: وقتی هزینه تولید در کشور 
به  اقدام  هزینه ها  کاهش  برای  تولیدگران  بالاست 
کاهش کیفیت می کنند در حالی که در نهایت ضرر 
و مردم  فعالان  به چشم خود  این کاهش کیفیت 
می رود. این فعال اقتصادی وضعیت وخیم شاخص 
کسب وکار را مورد توجه قرار داد و افزود: مابین 100 
کشور نخست جهان در این زمینه هم نیستم و این 
مسئله نشان می دهد که اقتصاد ایران مشکلات نهادی 
دارد و تا زمانی که آنها حل نشود مسئله کیفیت و 

مصرف نیز حل وفصل نخواهد شد.
مفیدی در پایان به نقش رسانه ها در بهبود رابطه 
دوسویه فعالان اقتصادی و مصرف کنندگان اشاره کرد 
و افزود: ما باید از یک  سو مطالبات مردم را به گوش 
تولیدکنندگان برسانیم و از سوی دیگر دستاوردها و 
توانمندی های بخش داخلی را نیز برای مردم روشن 
کنیم تا یک ارتباط قوی و دوسویه بین این بخش ها 
صورت گیرد. از این روست که باید گفت یکی از الزامات 
دستیابی به اقتصاد مقاومتی اصلاح الگوی مصرف به 
سمت حمایت از تولید کالاهای داخلی است. با این 
حال آن طور که کارشناسان معتقد هستند این گرایش 
زمانی شکل می گیرد که از یک سو کیفیت کالای 
داخلی افزایش یابد و از سوی دیگر اعتماد ازدست رفته 
مردم به کالای تولید داخل بازگردد. همچنین باید 
توجه داشت که بخش عمده ای از بی کیفیتی برخی 
کالاهای ساخت داخلی به دلیل هزینه بالای تولید در 
کشور است که این مسئله جز با مداخله مثبت دولت 
و مجلس برای بهبود زیرساخت ها تحقق پیدا نخواهد 

کرد. 
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ورود به حریم شخصی کی روش؛ 
از فوت همسر تا ابتلا به سرطان

از اعلام خبر مرگ همسر سرمربی پرتغالی تیم ملی تا ساخت شایعه برای عضوی که 
هنوز صحت سرطان در موردش به اثبات نرسیده، رفتارهای توسعه نیافته و عجولانه ای 

است که بساطش را برای برچیدن کارکرد صحیح رسانه پهن کرده است.
چند ماه پیش بود که سرمربی تیم  ملی خارج از ایران به سر می برد و حرف و حدیث های 
بسیاری در مورد طولانی شدن مدت مرخصی کا ر لوس کی روش مطرح شد؛ از احتمال 
قطع همکاری اش با فدراسیون فو تبا ل ایران تا خبر فوت همسرش. این اتفاقات در حالی رخ 

داد که خبر دوم به شدت ناراحتی سرمربی پرتغالی تیم  ملی را به همراه داشت.
این روزها اما باز هم ورود به حریم شخصی کی روش ا د ا مه  دارد و به نظر می رسد 
مساله ای جذاب برای برخی افراد است. خبر ابتلا به مریضی سرمربی تیم  ملی نقل محافل 
شده و دهان به دهان می چرخد، بیماری که هنوز مشخص نیست به کدام عضو کی روش 

مربوط می شود.
آنچه برای برخی رسانه ها بیش از هر چیز دیگری در اولویت قرار دارد، یک روز معده، 
یک روز روده بزرگ و روز دیگر روده کوچک سرمربی تیم  ملی است. حداقل بهتر نیست 

تا زمان مشخص شدن نتایج آزمایش ها صبر کنیم، آن هم اگر آزمایشی در کار باشد؟
بهتر نیست یاد بگیریم که به حریم خصوصی افراد ورود نکنیم؟ یاد بگیریم که با 
نپرداختن به شایعه ها به کارکرد صحیح رسانه آسیب نرسانیم؟ مطلوب تر نیست اجازه 
دهیم اگر کی روش خودش صلاح می داند در  رابطه با خصوصی ترین مسائل زندگی اش 

چه فوت همسرش باشد و چه ابتلایش به بیماری زبان بگشاید؟
درست تر نیست که با انتشار اخبار ابتلای کی روش به بیماری همچنان که سرمربی تیم 
 ملی نسبت به آن اعتراض کرده، تن خانواده اش را فرسنگ ها دورتر نلرزانیم و به برخی 
مسائل که از آن چشم پوشی کرده ایم احترام بگذاریم؛ خانواده ای که به گفته سرمربی تیم 

ملی با انتشار این اخبار در رسانه های بین المللی نگران وضعیت او شده اند.
روی صحبت مان تنها به رسانه ها نیست، بهتر است مسئولانی که به بیان اخبار حاشیه ای 
خرسند هستند کمی صبر پیشه کنند و یاد بگیرند که هر خبری برای رسانه ای شدن 

نیست . 

دو پاسخی که کی روش 
به دعوت نشدن رحمتی داد

یکی از دلایلی که سرمربی تیم ملی دیگر دروازه بان استقلال را به اردوها دعوت نمی کند 
این است که به او اعتماد ندارد.

 بعد از نمایش خوبی که رحمتی در دربی تهران داشت و البته در بازیهای بعد هم ادامه 
داشت  همه می پرسند چرا وی با این کیفیت فنی باید بیرون از تیم ملی ایران باشد. 
پرسشی که هم صحیح به نظر می رسد و هم دلسوزانه، اما این پرسش پاسخ هایی هم دارد. 

کی روش هوشمندانه دو پاسخ ورای پسر خوبی که به رحمتی گفت، داد:
اول اینکه هر کس یک بار وظایفش  را زمین گذاشت ممکن است باز هم این کار را انجام 
بدهد. دوم اینکه جام جهانی سه سال بعد است و اگر امروز رحمتی روی اوج باشد، قطعا 
ممکن است سه سال بعد روی اوج جوانی نباشد و کی روش باید از  امروز برای رسیدن به 

پختگی بازیکنانش در جام جهانی فوتبال برنامه ریزی کند.
این دو پاسخ حقیقت گویی هایی در مورد رحمتی بود به ویژه اولی که حالا و بعد از 
این همه کشمکش باید تاکید کرد اصلا به صلاح نیست که رحمتی گلر اول تیمی باشد که 
کی روش سرمربی آن است چرا که هر اشتباهی سهوی از سوی رحمتی می تواند دعوایی 

بزرگ پدید آورد چون کی روش دیگر به رحمتی اعتماد ندارد.
اینها پاسخ های کی روش بود برای آنها که رحمتی را چماق کرده و بر فرق سر تیم ملی 
ایران و سرمربی آن می کوبند اما پاسخ های دیگری هم هستند که مستقیما بازمی گردند 
به بازیکن سالاری.  یک بازیکن وقتی پیراهن تیم ملی کشورش را پوشید باید برای آنکه 
آن پیراهن را از دست ندهد تمام وجودش را بگذارد و نباید به سادگی این پیراهن را از 

تن خود بیرون بیاورد.
این پیراهن مقدس است، آمال و آرزوها و غرور یک ملت بزرگ را یدک می کشد و 
سنگین است، کی روش اتفاقا از آن دسته مربیان نیست که بازیکنی را که به خاطر شماره 
پیراهن، آن را از تن می کند و  بر زمین می کوبد را در اردو نگه دارد.  خیلی از مربیان اروپایی 
چنین بودند، حتی خداداد عزیزی به خاطر شماره پیراهن  لباس را کند و بر زمین کوبید 

و البته تا ماه ها با بلاژ درگیر بود.
ستاره و غیر ستاره ندارد، بازیکنی که به هر دلیلی، به حق یا ناحق پیراهن را از تن 
در می آورد و آن را تقدیم می کند و می رود اصلا نمی داند که جوان های این مملکت در 
دلشان به او چه می گویند، اصلا ایده ای ندارد که مردم  به چه چیزی فکر می کنند که اگر 
داشت تا آخرین ذره ای که می تواند در تیم ملی می ماند و مبارزه می کرد نه اینکه خودش 
خداحافظی کند و برود.  یک لحظه تصور کنید رحمان احمدی یکی از آن دو سیو فوق 
العاده در دقایق پایانی در سئول را انجام نمی داد و فقدان رحمتی موجب می شد که تیم 

ملی ایران به جام جهانی نرسد.
در آن صورت آیا کسی می توانست رحمتی را ببخشد؟ آیا بازیکن وظیفه ای منهای بازی 
کردن دارد؟ وقتی همین وظیفه انجام  نشد یعنی نظم بر هم زده شده و به این ترتیب باید 
تاکید کرد که آن بازیکن از چرخه خارج خواهد شد. در دنیای مدرن  نظم بسیار مهمتر از 
کیفیت یک بازیکن است و کی روش این مهم را بهتر از همه ما می داند چون  در منچستر 
یونایتد و پرتغال چنین بوده و اینجا درایران هم باید چنین باشد. نظم از نفرات مهمتر 
هستند این درس را آلمان برای قهرمانی جهان آموزش داد، البته که این درس جدیدی 
نیست چرا که سال ها قبل امه ژاکه با عدم دعوت از کانتونا و ژینولا هم قهرمان چهان شده 
بود و هم قهرمان اروپا... به طور کلی بهتر است شما بازیکن ضعیف تری داشته باشید اما 
در قالب تاکتیک باشند و مطمئن نه اینکه هر روز نگران باشید که  فلان بازیکن آیا تا آخر 
هفته و دیدار با فلان تیم هست یا نه؟  در هر صورت ممکن است نظرها متفاوت باشند 
اما نظر مربیان بزرگی مثل کی روش همیشه همین است، آنها سربازانی می خواهند جان 
برکف واهل مبارزه، نه اهل خداحافظی.   تیم ملی جای آزمون و خطا نیست و به هر کس 

که لایق است تنها باید یک بار فرصت داد که در این تیم  باشد.

لوزانو: قراردادم با ایران به باشگاهم 
لطمه نمی زند

رائول لوزانو، تایید کرد که با وجود قبول 
سرمربیگری تیم  ملی والیبال ایران، باقی 
فصل لیگ لهستان را در تیم زارنی رادوم 

باقی خواهد ماند.
 لوزانو مربی پیشین لهستان و آلمان 
جایگزین  که  کرد  اعلام  گذشته  هفته 
اسلوبودان کواچ در تیم ملی ایران می شود. 
این مربی آرژانتینی اعلام کرد که تا پایان 
فصل با تیم زارنی رادوم می ماند. این تیم 

در رده دوم لیگ لهستان قرار دارد.
با  قراردادم  گفت:  باره  این  در  لوزانو 
باشگاه را فسخ نمی کنم. رفتن در شرایط 
فعلی تیم و در این زمان از فصل عادلانه 

نیست. هیچ مشکلی برای کار با ایران نمی بینم. من جزئیات قراردادم با ایران را در ماه 
دسامبر مشخص خواهم کرد. بلافاصله بعد از این که ایرانی ها با من تماس گرفتند من به 
باشگاه رادوم اطلاع دادم. باز هم تصریح می کنم که فعالیتم با ایران بر روی کارم در رادوم 
تاثیری نخواهد داشت. ما با تمام والیبالیست های تیم تلاش می کنیم تا در دو بازی بعدی 

در لیگ موفق شویم. 

 وزنه برداری قهرمانی جهان - آمریکا

پولادمردان با تیمی ناقص در کارزار جهانی

کار شاگردان توکلی در مسابقات وزنه برداری قهرمانی 
جهان از فردا در هیوستون آمریکا آغاز خواهد شد.

مسابقات وزنه برداری قهرمانی جهان در شرایطی از روز 
گذشته در در سالن جرج براون هیوستون آمریکا آغاز شده 
است که مجید عسگری به عنوان نخستین نماینده تیم 
ایران در مسابقات جهانی بایدبامداد امروز )یکشنبه( روی 
تخته برود. پولادمردان کشورمان در حالی امسال راهی 
مسابقات جهانی شده اند که تیم ناقص کشورمان بسیار 

ناامیدتر از قبل در هیوستون تمرینات را دنبال می کند.
بر اساس قانون فدراسیون جهانی وزنه برداری برای 
کسب سهمیه المپیک، مجموع امتیازات کشورها در 
دو سال پیاپی باقی مانده به المپیک محاسبه شده و بر 
اساس این قانون تیم های اول تا ششم 6 سهمیه، هفتم 
تا دوازدهم 5 سهمیه، سیزدهم تا هجدهم 4 سهمیه، 
نوزدهم تا بیست و چهارم 3 سهمیه، بیست و پنجم تا 
سی ام 2 سهمیه و سی ویکم تا سی وششم یک سهمیه را 

دریافت خواهند کرد.
تیم کشورمان در مسابقات جهانی آلماتی در سال 
2014 با 3 پله نزول در جایگاه هفتم امتیازی ایستاد و 
از نظر مدالی نیز در جایگاه پنجم قرار گرفت تا با توجه 
به هفتم شدن در این مسابقات بتواند 5 سهمیه را به 
دست آورد با این وجود تیم ایران با ترکیب کاملی که از 
ابتدا داشت امید زیادی داشت تا بتواند در مسابقات امسال 
سهمیه کامل را به دست آورد اما در نهایت با مصدومیت 
بهداد سلیمی و سعید محمدپور و بازنشستگی اجباری 

سهراب مرادی در نهایت با ترکیبی ناقص راهی هیوستون 
آمریکا شد.

توکلی با دستانی بسته بین بزرگان
رقابت های وزنه برداری قهرمانی بزرگسالان جهان در 
حالی در شهر هیوستون آمریکا آغاز شده که حضور 98 
کشور جهان در این دوره از پیکارها خبرساز شده است. تا 
پیش از این مسابقات جهانی فرانسه با 87 کشور شرکت 
کننده رکورددار بود که این رکورد بعد از ثبت نام 98 
کشور در جهانی سال 2015 شکست. تعداد وزنه برداران 
شرکت در این دوره از مسابقات نیز 608 ورزشکار است 
که البته با احتساب وزنه برداران رزرو به عدد 740 از 104 
فدراسیون ملی می رسد. حسین توکلی که بسیار امیدوار 
بود تا در مسابقات جهانی امسال با توجه به فرصت کم 6 
ماهه که در اختیار داشت سهمیه کامل المپیک را از آن 
خود کند، پس از مصدومیت ها و بدشانسی ها با تیمی 7 
نفره راهی آمریکا شده است. تیمی که تمام بارش روی 
دوش کیانوش رستمی است. دارنده 2 مدال طلای جهان 
و برنز المپیک یکی از پرشانس ترین وزنه برداران مسابقات 
جهانی از تیم ایران است که بسیاری معتقدند که رستمی 

تکیه گاه تیم توکلی است.
 در سایر اوزان البته شرایط برای توکلی متفاوت است. 
در 62 کیلوگرم که مجید عسگری فردا روی تخته خواهد 
رفت پس از عدم صدور ویزایش و البته مشکل پارگی 
بازوی خود با آمادگی بسیار کمی راهی آمریکا شد تا در 
فاصله 24 ساعت مانده به مسابقات به هیوستون برسد. 

دود این ناآمادگی خیلی زود به چشم تیم ایران رفت 
و عسگری در دسته B باید رقابت کند. عسگری که تا 
پیش از این یکی از شانس های کسب مدال بود حالا 
باید در یک دسته پایین تر برای کسب حداقل امتیازات 
با آمادگی بسیار کم رقابت کند و این بدبیاری یکی از 
آخرین بدبیاری های حسین توکلی در مسیر مسابقات 

جهانی است.
بهروزی و تقیانِ آزموده

دو وزنه بردار سبک وزن دیگر کشورمان در مسابقات 
جهانی جابر بهروزی و رسول تقیان هستند. یکی در 
69 کیلوگرم و دیگری بار دیگر در 77 کیلوگرم. بهروزی 
پس از عملکرد ضعیف در مسابقات سال گذشته به 
دلیل مصدومیت، امسال با شرایطی بهتر راهی مسابقات 
جهانی شده است تا شاید عنوان چهارمی جهان خود را 
بهبود بخشیده و روی سکو برود. دردسته 69 کیلوگرم 
جابربهروزی با رکورد ورودی 325 کیلوگرم درجایگاه 
هجدهم این وزن )گروه ب( مسابقات جهانی قرار گرفته 
است و این درحالی است که رقبای  چشم بادامی چینی 
و کره شمالی وزنه بردار کشورمان که از رکورداران جهان 
و مدال داران بازی های المپیک هستند با دادن رکورد 
ورودی 350 و344 کیلوگرم رتبه های اول تا سوم را به 

خود اختصاص داده اند.
رسول تقیان نیز در وزن 77 کیلوگرم یکی از امیدهای 
کیانوش  رفتن  از روی سکو  پیش  ایران  مدال  کسب 
 85 وزن  راهی  گذشته  سال  تقیان  است.  رستمی 

کیلوگرم شده بود اما با ناکامی که در مسابقات جهانی 
داشت بار دیگر به وزن سابق خود بازگشت. تقیان امسال 
موقعیت و شرایطش با سال های گذشته متفاوت است.

این وزنه بردار سال گذشته هم عضو تیم ملی وزنه برداری 
در رقابت های جهانی 2014 قزاقستان بود اما مصدومیت 
اجازه خودنمایی را به او روی تخته جهانی نداد. ملی پوش 
رقابت  آماده  بدون مصدومیت  کیلویی کشورمان   77
با وزنه برداران قدرتمند چین، ارمنستان و کره شمالی 
است که با اعلام رکوردهای ورودی 370 و 365 کیلوگرم 
رقابتی جذاب و شانه به شانه را با وزنه بردارملی پوش 

کشورمان خواهند داشت .
حسین توکلی پس از کیانوش رستمی امید زیادی 
دارد که رسول تقیان آماده بتواند تیم ایران را در این وزن 
صاحب مدالی خوشرنگ کند. باید منتظر ماند و آمادگی 

تقیان را دید.
رستمی به دنبال هت تریک طلایی

شانس های  تک  از  یکی  هرچند  رستمی  کیانوش 
توکلی  تیم  کسب مدال طلا در مسابقات جهانی در 
است اما بار زیاد روانی و البته رقبای آماده مسیر را برای 
رسیدن به مدال طلا برای او سخت کرده است. رستمی 
با توجه به غیبت سلیمی اولین بار است که بدون بهداد 
در مسابقات حاضر می شود. این بار ناشی از کسب طلا 
بی تردید روی وی تاثیرات منفی خواهد گذاشت. هرچند 
که رستمی تجربه بالایی دارد و پس از کسب مدال طلا 
در سال 2011 اعتماد به نفسش نیز افزایش یافته و نشان 
داده است که می تواند بازهم در المپیک موفق باشد اما 
بیشتر اهالی وزنه برداری نگران بار روانی حاصل از غیبت 
ستاره های دیگر پولاد سرد در هیوستون و تاثیرات منفی 
آن هستند. رکورد ورودی رستمی 380 کیلوگرم است 
تا وی با این ورودی درجایگاه ششم این وزن قرار داشته 
باشد. جایی که وزنه برداران کشورهای روسیه، قزاقستان، 
بلاروس و چین با ورودی 385 و 383 و381 کیلوگرم 
بالاتر از دارنده نشان برنز بازی های المپیک 2012 لندن 
قرار گرفته اند. رستمی تاکنون 2 بار موفق به کسب مدال 
طلای جهان شده است و امسال بدنبال هت تریک طلایی 

در هیوستون است.
بعد از رستمی نیز علی هاشمی در وزن 94 کیلوگرم 
روی تخته می رود. هاشمی جوان امسال شانس زیادی 
ندارد و کادرفنی بیشتر از وی انتظار دارد تا خودی نشان 
داده تا برای المپیک یک وزنه بردار آماده در اختیار تیم 
علی  برای  توکلی  کیلوگرم  در دسته 94  باشد.  ایران 
هاشمی ملی پوش جوان کشورمان که کمتر از 3 ماه پیش 
دررقابت های آسیایی تایلند درخششی قابل قبول داشت، 
رکورد ورودی 385 کیلوگرم را درخواست کرده است. 
رکوردی که با رکورد ورودی کیانوش رستمی دریک وزن 
پایین تر برابری می کند! این جوان نشان داده که وزنه بردار 
باشد  خودش  مسابقه  روز  در  اگر  و  است  مسابقه ای 
می توانیم امیدوار باشیم که تغییرات ایده آلی را در این 
رتبه بندی و درخاتمه مسابقه دسته 94 کیلوگرم شاهد 
باشیم. در این وزن وزنه برداران قزاقستان و بلاروس با ثبت 
رکوردهای ورودی 407،405 و401 کیلوگرم دررتبه های 

اول تا سوم قرار دارند.

در رقابت های این دسته غیبت سهراب مرادی نکته 
تامل برانگیز مسابقات است. مرادی با رکوردهای خوبی 
که داشت می توانست در این مسابقات مدال طلا را به 

راحتی به دست آورد.
نواب و بهادر باز هم مدال می گیرند؟

در سنگین وزن تیم ایران 2 مدال آور جهانی و المپیکی 
را در اختیار دارد، البته نواب نصیرشلال و بهادر مولایی با 
شرایطی متفاوت و به دور از آمادگی در اوزان خود روی 
تخته خواهند رفت. نواب نصیرشلال پس از کسب مدال 
نقره المپیک لندن و یک سال دوری از مسابقات در سال 
2014 در بازی های آسیایی عملکردی دور از ذهن را 
داشت و نتوانست روی سکو برود. اکنون نصیرشلال با 
آمادگی خوبی راهی مسابقات جهانی شده تا شاید بتواند 
بازهم ایران را صاحب مدال کند. غیبت ایلیا نامدار در 
این وزن می تواند شانس نواب را بیشتر از قبل کند. نواب 
نصیرشلال نایب قهرمان وزنه برداری بازی های المپیک نیز 
در دسته 105 کیلوگرم با رکورد ورودی 410 کیلوگرم 
یکی از بخت های مدال آوری در این دوره به شمار می رود. 
در این نباید از حضور چهره های توانمند، سرشناس و 
عنوان دار جهانی و المپیک مثل دیوید بجانیان روس و 
نماینده لیتوانی، قزاق وچند وزنه بردار سرشناس دیگر 
غافل شد. زیرا آنها نسبت به رقبای 105 کیلویی خود 
حریفی قدر برای نصیرشلال به شمار می روند و حتما در 
روز مسابقه عملکرد و رکوردهایی متفاوت از آنها خواهیم 
دید. بهادر مولایی نیز در سال 2013 نایب قهرمان جهان 
این  در  را  بهادر  رباط  پارگی  و  مصدومیت  البته  شد. 
سال ها بسیار آزار داد و او به تازگی به میادین بازگشته و 
رکوردهایش با قبل تفاوت فاحشی دارد. رسیدن به رکورد 
245 کیلو در دو ضرب و عملکرد خوب در یک ضرب 
شاید بهادر را در هیوستون بتواند روی سکوی سومی قرار 
دهد. بی تردید نبود بهداد سلیمی شوک بزرگی به دسته 
فوق سنگین خواهد داد تا وزنه بردار روس و گرج بتوانند به 

راحتی طلای این وزن را به خود اختصاص دهند.
بهادرمولایی نایب قهرمان جهان درسال 2013 اگرچه 
به دلیل مصدومیت و جراحی زانو مدتی را نتوانست آن 
انگیزه های  امروز  او  اما  طورکه می خواهد تمرین کند 
فوق  دسته  در  را  بهداد  تا خلاء حضور  دارد  بسیاری 
سنگین با غیرت و تعصب مثال زدنی خود جبران کند. 
توکلی هم برای شاگرد مازندرانی خود رکورد ورودی 425 
کیلوگرم را ثبت کرده تا ملی پوش فوق سنگین کشورمان 
فعلا با این ورودی بین وزنه برداران فوق سنگین در گروه 
)ب( مسابقات  قرار بگیرد. در این دسته آلبگف قهرمان 
سال 2013 و 2014 وزنه برداری جهان ازکشور روسیه نیز 
بعد از سلیمی و ایلیا دیگر غایب بزرگ این رویداد جهانی 
است. اما روس ها با قرار دادن نام الکسی لوچف دیگر فوق 
سنگین نامدارشان در لیست رکوردهای ورودی نهایی 
مسابقات جهانی امریکا به شایعات پایان داده و با ثبت 
رکوردهای ورودی 437 کیلوگرم برای این وزنه بردار خود 
را بخت نخست قهرمانی در این وزن نشان دادند. هرچند 
فعلا روی کاغذ وزنه بردار جوان و تنومند گرجستانی ها با 
اعلام رکورد ورودی 440 کیلوگرم در جایگاه نخست قرار 

گرفته است.

رئیس فدراسیون فوتبال ضمن تکذیب خبر ابتلای کارلوس کی روش به سرطان، از موافقت 
با مرخصی های سرمربی تیم ملی خبر داد و گفت: کی روش با قدرت به کارش ادامه خواهد 

داد.
 علی کفاشیان در مورد مشکلات داوری و مسائل روز فوتبال کشور داشت که طی این گفتگو 
نسبت به برطرف شدن مشکلات داوری در نیم فصل دوم ابراز امیدواری کرد و با قاطعیت 

شایعه ابتلا بودن کی روش به سرطان را تکذیب کرد:
* مهم ترین مسئله روز فوتبال ایران مشکلات داوری است در این زمینه به 

راهکار جدیدی دست پیدا کرده اید ؟  
- ما در سه جلسه مشکلات داوری را بررسی کردیم که هر جلسه را به قشر خاصی از داوری 
و فوتبال اختصاص دادیم که بتوانیم با مشاوره و استفاده از پیشنهادات این عزیزان مشکلات 
موجود را به حداقل برسانیم، جلسه اول را با حضور کمیته و دپارتمان داوران، جلسه دوم را با 
حضور پیشکسوتان داوری و جلسه سوم را با حضور مدیران باشگاه ها برگزار کردیم که طی 
این جلسات بحث های متفاوتی مطرح شد و هر کدام از دیدگاه خود به مشکلات داوری 
پرداخته بودند و پیشنهاداتی را برای رفع کردن مشکلات و بالا بردن سطح داوری ارائه دادند 
که این پیشنهادات به همراه تمام مسائل مطرح شده در این جلسات گردآوری شده است تا 
با برگزاری دیگر جلساتی که در این زمینه در نظر گرفته ایم و جمع بندی کلی این جلسات 

راهکاری عملی و زود بازده را با تایید کمیته داوران و دپارتمان در دستور کار قرار دهیم .
*  بهترین و کاربردی ترین پیشنهاداتی که در این جلسات ارائه شده ، چه 

پیشنهاداتی بودند؟
- نظرات و پیشنهادات مختلفی ارائه شده  که بعضی از آنها را بخاطر عملی تر بودن مد نظر 
قرار داده ایم تا در آینده ای نزدیک آنها را اجرایی کنیم، از جمله پیشنهاد برگزاری کلاس های 
آموزشی بیشتر و با کیفیت بالاتر و با استفاده از مدرسین مطرح داوری و همچنین بحث تعدیل 
داوران لیگ برتر را در نظر داریم، طی جلسه ای که اعضای کمیته داوران  برگزار کردند به این 
نتیجه رسیدند که تعداد داوران در نیم فصل دوم با تعدیل روبه رو شود و داورانی که نمره های 

ضعیفی را در داوری هایشان خواهند گرفت تا مدتی در لیگ برتر قضاوت نخواهند کرد.
 * داورانی که نمرات ضعیف بگیرند در دسته های پایین تر قضاوت خواهند کرد؟

 - در واقع داورانی که نمره  های ضعیفی بگیرند، در نیم فصل دوم اجازه قضاوت پیدا نخواهند 

کرد و بر این اساس در نیم فصل دوم لیگ برتر از داوران با کیفیت تری استفاده خواهیم کرد 
و کمیته داوران تلاش خواهد کرد تا به  داورانی که در بازی های قبلی شایستگی خود را 
اثبات کرده اند، قضاوت های بیشتری برسد و داورانی که نمرات ضعیف بگیرند در لیگ یک 

قضاوت خواهند کرد.
* با توجه به برنامه هایی که فدراسیون و کمیته داوران در نظر دارد، در نیم فصل 

دوم مشکلات داوری به حداقل خواهد رسید؟
 - ما بیشترین سهمیه داوران بین المللی را در AFC  و FIFA داریم که نشان دهنده سطح 
کیفی بالای داوران ماست و داوران بین المللی ما در آخرین قضاوت هایشان در دیدارهای برون 
مرزی نمرات خوبی را  گرفته اند و همین مسئله اثبات می کند که در داخل فشارهای روحی 
و روانی زیاد نیز در اشتباهات داوری موثر است و ما باید به کمک هم و با برنامه ریزی و بالا 
بردن سطح آموزشی اشتباهات داوری را به حداقل برسانیم و از فشارهای نابجا و تهمت زدن 
به داوران دوری کنیم که آنها بتوانند اگر اشتباهی هم مرتکب می شوند خود را بازسازی کنند 
و بدون ترس و دلهره در بازی های بعدی قضاوت کنند ، مطمنئا داوری که با دلهره و ترس 
و اضطراب و فشارهای روانی زیاد داوری می کند ضریب اشتباهاتش بالا خواهد رفت، با این 
وجود امیدوارم با تلاشی که فدراسیون و اهالی داوری انجام می دهند در نیم فصل دوم شاهد 

قضاوت های خوبی از داورانمان باشیم.
* از آخرین نشستی که با آقای کی روش داشتید  چه خبر ؟ گویا به آقای کی روش 

گفته بودید بعد از جلسه با خبرنگاران مصاحبه ای نداشته باشد؟
- با توجه به مشکلاتی که در زمینه مصاحبه های انجام شده و بحث های فی مابین سرمربی 
تیم ملی و چند تن از اهالی فوتبال  و مسولین ورزشی ایجاد شده بود از ایشان درخواست 
کردیم که کمتر مصاحبه کنند تا تمرکزشان بر مسائل فنی تیم ملی باشد و به عنوان یک 
مربی حرفه ای در برخورد با مسائل حاشیه ای نیز رویکرد حرفه ای خود را حفظ کنند و به 
گونه ای با این مسائل برخورد کنند که دیگر شاهد ایجاد حاشیه و تنش در اطراف تیم ملی 
نباشیم ، در کل خبر خاصی نبود و پیرامون مسائل مختلف تیم ملی صحبت کردیم و در 
مورد مسائلی که بعد از بازی با گوام پیش آمده بود و بحثی که پیرامون جدایی کی روش ایجاد 

شده بود ، بحث کردیم.
* کی روش به کار خود در تیم ملی ادامه خواهد داد و عواملی که از آنها گله داشت 

و آنها را مانع ادامه همکاری می دانست برطرف شده اند؟
- کی روش با قدرت به کار خود ادامه خواهد داد و مشکل خاصی نیست هرچند ایشان گلایه 
هایی را دارد و قبل از بازی با گوام هم پیغام هایی را به ما داده بود و برای پیگیری مسائل 
درمانی اش درخواست مرخصی داشت که مخالفت شد و همین مسئله باعث ناراحتی ایشان  
شده بود که در نشست اخیر و با توجه به دلایلی که ذکر کرد و بازی نداشتن تیم ملی تا 
فروردین نود و پنج  با  مرخصی  اش موافقت شد و مشکلات تا حدود زیادی حل شد فقط می 
ماند بحث امکانات و مسائل مربوط به کمپ و اردوها که باید بیشتر در این زمینه تلاش کنیم.
 * این روزها شایعه ای در مورد سرطان داشتن کی روش ایجاد شده و باعث 

ناراحتی هواداران تیم ملی شده است، بیماری آقای کی روش چیست؟
- با قطعیت مبتلا بودن سرمربی تیم ملی را به سرطان تکذیب می کنم. ما به پرونده پزشکی 
کی روش دسترسی داریم و خدا را شکر مشکل خاصی نیست و  بیماری های داخلی برای 
ما و در سنین بالا پیش می آید انشالله با اقدامات پزشکی لازم کی روش بزودی سلامتش را 

بدست خواهد آورد.

علی کفاشیان خبر داد:

موافقت فدراسیون فوتبال با درخواست کی روش

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول 
 به موجب اجراییه صادره از شعبه 12 دادگاه عمومی حقوقی قم به شماره 4/93ج/1226 – ثبت گردیده له عباس فرجی منفرد علیه آقای رضا رئیس میرزائی محکوم علیه 
محکوم است به پرداخت مبلغ 6/000/000/000 ریال در حق محکوم له و مبلغ 300/000/000 ریال به عنوان نیم عشر در حق صندوق دولت، محکوم له در قبال طلب 

خود ملک محکوم علیه را معرفی کرده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است ضمنا ماده 51 قانو اجرا قابل اجرا می باشد.
احتراما: در رابطه با پرونده به کلاسه بایگانی 931226 مورخ 1394/5/22 بمنظور ارزیابی شش دانگ ملک پلاک ثبتی 11809 به شماره ثبت 79841 در دفتر 475 
صفحه 349 از محل وقوع ملک واقع در بلوارامین ابتدای بلوار گلزاری کوچه صفاری) تقریبا روبروی کوچه سوم و پشت کوچه القصی( بازدید و معاینه بعمل آورده لذا نتیجه 

بازدید و نظریه کارشناسی بعرض میرسد.
ششدانگ ملک مورد نظر با مساحت 38/91 با ابعاد شمالا بطول چهار متر و پانزده سانتی متر به باقیمانده دو هزار و ششصد و چهارده فرعی، شرقا بطول شش متر و یکصد 
و شصت سانتی متر خطی است مفروض به ادامه نهر متروکه جنوبا بطول هفت متر و چهل سانتی متر بشارع ده متری صفاری غربا بطول هشت متر و پانزده سانتی متر . 
اول پی است به پلاک سیصد و چهل و نه فرعی از یازده هزار و هفتصد و شصت و شش فرعی از ده هزار و شصد و سیزده اصلی دوم به شارع پنج متری احداثی که در آن 
سه طبقه روی پیلوت ساختمان بصورت صد در صد سطح اشغال و تا حد سفت کاری احداث است زیر بنای طبقه همکف شامل سرویس پله و یک هال به متراژ 38/91 و 

طبقات بالا حدودا 45 متر مربع زیر بنا است.
ساختمان با سازه فلزی اجرا شده و کلا در مرحله سفت کاری متوقف است و درب موقتی برای جلوگیری از ورود به داخل ساختمان نصب می باشد با توجه به موقعیت 

ملک و در صد پیش رفت ساختمان نظریه اینجانب بعرض میرسد.
نظریه کارشناسی:

1- ارزش عرصه38/91 مترمربع از قرار هر متر مربع 60/000/000 ریال جمعا 2/334/600/000 ریال 
2- ارزش 174 مترمربع اعیانی بصورت سفتکاری از قرار هر متر مربع 5/000/000 ریال جمعا 870/000/000 ریال 

جمعا کل دو ردیف بالا سه میلیارد و دویست و چهار میلیون و شصد هزار ریال 3/204/600/000 ریال
لذا مقرر گردیده مورد فوق الذکر در تاریخ 94/9/18 ساعت 8/30 الی 9 صبح به آدرس قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی 
اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از 
مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاددهند واگذار می گردد 
. برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد آین آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج 

می گردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم- رضا زارعی 

آگهی تحدید حدود عمومی اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم 
پیرو آگهی های قبلی و بموجب دستور ماده 14 قانون ثبت تحدید حدود 
قسمتی از املاک و مستغلات بخشهای ثبت شهرستان قم همه روزه در تاریخ 

های تعیین شده از ساعت 9 صبح در محل بعمل خواهد آمد.
اول: بخش یک ثبت قم

پلاک 2240 اصلی موقوفه سید علی آقا طباطبائی قمی به تصدی تولیت اداره 
اوقاف و امورخیریه قم تمامی ششدانگ عرصه و اعیان یکباب دکان موقوفه واقع 

در خیابان انقلاب کوچه شماره 5 روبه روی تکیه عشقلی
پلاک 5646 اصلی خانم کبری قمی الاصل تمامی ششدانگ یکباب خانه واقع 

در بخش یک ثبت قم 
بالمناصفه  زارعی  ربابه  بانو  و  قاسمیان  آقای حسن  اصلی  پلاک 6313/3 

ششدانگ یکبابخانه واقع در گذر سرحوض بخش یک قم 
تاریخ تحدید حدود94/10/5

پلاک10835/64 اصلی خانم نسیرین نیکوکلام میرزایی تمامی ششدانگ یک 
قطعه زمین واقع درخیابان هنرستان

پلاک 10835/65 اصلی خانم نسیرین نیکوکلام میرزایی تمامی ششدانگ یک 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده واقع در خیابان هنرستان

پلاک 11946 اصلی آقای رضا رسولی آزاد تمامی ششدانگ یک قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده قسمتی از شارع متروکه واقع در خیابان دورشهر نبش 

کوچه ی20
دوم: بخش 4 قم

پلاک 1/114/4470 اصلی آقای محمد اسماعیلی جمکرانی تمامی ششدانگ 
یکبابخانه واقع در جمکران

تاریخ تحدید حدود94/10/6
سوم: بخش 9 قم 

پلاک 129/225 اصلی عرصه موقوفه خانه موقوفه بی بی خانم راهجردی به 
تولیت و تصدی اداره اوقاف و امور خیریه ششدانگ عرصه موقوفه واقع در محله 

بالای راهجرد
پلاک 129/1129 اصلی ششدانگ موقوفه غسالخانه راهجرد به تصدی و تولیت 

اداره اوقاف و امورخیریه واقع در روستای راهجرد
پلاک 129/1130 اصلی ششدانگ موقوفه بقعه و صحن مشجر و قبرستان 
و  اوقاف  اداره  تولیت  تصدی  به  راهجرد  عبدالصالح  امامزاده  موقوفه  محصور 

امورخیریه واقع در روستای راهجرد.
تاریخ تحدید:94/10/7

لذا به موجب ماده 14 قانون ثبت به صاحبان املاک و مجاورین شماره های 
فوق الذکر بوسیله این آگهی اخطار می شود که در اوقات تعیین شده در محل 
حضور بهم رسانند و چنانچه هر یک از صاحبان املاک و نمایندگان قانونی آنها 
در موقع در تحدید حدود حاضر نباشند مطابق ماده 15 قانون ثبت ملک آنها با 
حدود اظهار شده از طرف مجاورین تحدید حدود خواهد شد وفق ماده 20 قانون 
ثبت مجاوری که نسبت به حدود و  حقوق ارتفاقی حقی برای خود قائل است 
میتواند ظرف مدت 30 روز از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدید حدود بوسیله 
اداره ثبت به مرجع صلاحیتدار عرض حال دهد. ضمنا مطابق تبصره 2 ماده 
واحده مصوب 73/2/5 معترض ظرف مدت یک ماه  پس از تسلیم اعتراض به 
مرجع ثبتی میبایست گواهی تنظیم دادخواست به مرجع ذیصلاح قضایی به این 

اداره تسلیم نماید.
جعفر کاظمی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 

آگهی
بدین وسیله به 1- خانم فاطمه فقیهی سرشکی، فرزند شیخ محمد باقر، ش 
ش 10، کد ملی 1239691416 و 2- خانم زلیخا رجبی، فرزند قدرت اله ، ش 
ش 96، کد ملی 0569761281، بدهکار و راهن سند رهنی 10440 دفتر 51 
قم بدهکار سند رهنی 10440دفتر 51 قم ابلاغ می گردد بستانکار موسسه قرض 
الحسنه مهر بسیجیان به استناد سند مذکور جهت وصول مبلغ 2/600/000 
ریال مبادرت به صدور اجرائیه نموده و پرونده تحت کلاسه8800985 در شعبه 
اجرای ثبت قم در جریان است طبق گزارش مورخ 1394/7/25 کارشناس رسمی 
دادگستری به شرح تصویر پیوست ، پلاک ثبتی 2/7 فرعی از پلاک اصلی 10712 
در بخش: یک ناحیه : قم واقع در : خیابان سمیه کوچه 12 پلاک 339 کد پستی 
3715678411 مورد وثیقه سند رهنی مذکور به مبلغ 2/910/000/000 ریال 
ارزیابی گردیده. لذا چنانچه به مبلغ ارزیابی پلاک مذکور معترض می باشید ، 
اعتراض کتبی خود را ظرف مدت پنج روز از تاریخ ابلاغ این اخطاریه به ضمیمه 
فیش بانکی دستمزد کارشناس تجدید نظر به مبلغ 5/000/000 ریال به دفتر 
این اجرا تسلیم نمایید. ضمنا به اعتراضی که خارج از موعد یا فاقد فیش بانکی 

دستمزد کارشناس تجدید نظر باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد.
مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم – مهدی روز خوش 



علمی و سلامت

طرز تفکرتان درباره چاقی را عوض کنید! 
چاقی برای خانم ها به عنوان یک مشکل بزرگ است تا حدی که فرد دچار افسردگی 

میشود ولی با یکسری طرز تفکر دیگر چاق نشوید.
دکتر فاطمه منفرد پویا روانشناس گفت:بسیاری از افراد با انواع رژیم های غذایی مکرر در 
پی مسیری برای بدست آوردن یک اندام زیبا هستند تا با این کار اعتماد به نفس خود را 

در جمع دوستان بدست آورند.  
 وی ادامه داد:اما گاهی این رژیم های به نتیجه نمیرسد و فرد به صورت ناگهانی انگیزه 
خود را از دست می دهند و شروع به خوردن غذاهای متنوع  میکند پس هنگامی که بر 
روی ترازو می رود با افزایش وزن مواجه می شود بنابراین به مرور زمان فرد دچار افسردگی 

میشود.
 منفرد پویا بیان کرد:این افراد به جای این که به صورت مکرر به دکتر بروند تا خود رابه 
وزن ایده آل برسانند می توانند افکار خود را نسبت به مشکلی که برایشان به عنوان یک 

سنگ برزگ هست تغییر دهند.
  وی افزود :هنگامی که فرد احساس محدودیت غذایی داشته باشد بیشتر مشتاق خوردن 
مواد غذایی متنوع و خوش مزه را دارد پس باید یک زمان را تعیین کنند یعنی هر 4 تا 
5 ساعت یک بار صبحانه، میان وعده، نهار و شام میل کنند و بین این ساعت غذایی میل 

نکند .
 این روانشناس گفت:اگر فردی زودتر از 4 تا 5 ساعت احساس گرسنگی کند به دلیل 
این که فرد به درستی نکات مورد توجه برای صرف صبحانه ، نهار و شام رعایت نکرده و یا 

در واقع  نوعی ولعدر غذایی دارد. 
وی در خصوص نکات قابل توجه خوردن مواد غذایی تصریح کرد:بهتر این نکات به این 
صورت که به صورت نشسته مواد غذایی بخورد، به مدت 20 دقیقه و به آرامی میل کنند.

 وی در پایا ن خاطر نشان کرد:هر فردی سه وعده روزانه  و میان وعده دارد که با توجه  
به فاصله های معین شده میل کند و اگر غیر از این زمان بود با تفکر درست که الان زمان 
خوردن این مواد غذایی نیست یا دور کردن آن مواد غذایی که فرد را به ولع می اندازد 

غلبه کنند .

پنیر خوردن آدم را خنگ می کند؟ 
گاهی مواقع با مصرف بیش از حد پنیر سبب از بین رفتن تعادل در بدن می شویم به این 

علت با مصرف گردو تا حدود مانع این موضوع شوید.
دکتر خدیجه رحمانی متخصص تغذیه گفت:همان طور که همگی شما می دانید پنیر 

غذایی پروتئین دار کامل ومنبع خوبی از پروتئین های کلسیم و فسفر می باشد.  
وی ادامه داد:پنیر  یک مواد مغذی از گروه لبنیات  است که حتما روزانه باید دانشجویان 
و د انش آموزان در برنامه غذایی خود حداقل سه واحد بگنجانند به گونه ای که یک واحد 
پنیر)به اندازه قوطی کبریت(، یک واحد شیر)یک لیوان( و یک واحدماست)3/4لیوان(باشد.

این متخصص تغذیه بیان کرد:یکی از خصوصیات دیگر پنیر زود هضم و دیر جذب بودن 
آن است که سبب شده در برنامه غذایی صبحانه مورد توجه قرار بگیرد البته ناگفته نماند 

هنگام شب هم به بسیار حائز اهمیت است.
 وی گفت:بسیار از افراد معتقدا که پنیر باعث کاهش هوش می شود در صورتی که پنیر 
حاوی ماده ای به نام تیرامین است که این ماده می تواند در  صورت عبور از سد خونی 
مغز وارد مغز شود و کاهش عملکرد ذهنی فرد را در پی داشته باشد اما این عامل سبب 
کاهش هوش فرد نیست زیرا بدن آنزیم خاصی دارد که به محض تماس با پنیر آن را 

تجزیه می کند.
 این متخصص تغذیه بیان کرد:پنیر هر دو ماده کلسیم وفسفر را دارد ولی اگر میزان 
کلسیم زیاد باشد تعادل به هم می خورد و مقدار کلسیم از فسفر بیشتر می شود یه این 
دلیل با مصرف گرده که تا حدوی حاوی فسفر است این تعادل را به حالت اول باز گردانید.

ماست کم چرب بخوریم یا پرچرب؟ 
مواد لبنی منابع کلسیم هستند و این منبع غذایی می تواند به حد قابل توجهی در 

استحکام استخوان ها نقش داشته باشد.
دکتر پورداراب متخصص طب سنتی در خصوص استفاده از مواد لبنی گفت: مواد لبنی 
حاوی منبع کلسیم هستند که این منبع می تواند در استحکام استخوان ها، افزایش قدرت 

بدنی و تقویت و رشد مو و پوست بسیار مفید واقع شود.
 وی در ادامه در خصوص مواد لبنی کم چرب و پرچرب گفت: توصیه در خصوص استفاده 

مواد لبنی کم چرب و پرچرب در سنین مختلف متفاوت است. 
وی در ادامه افزود: میزان کلسیم در مواد لبنی کم چرب و پرچرب یکسان است ولی به 
طور کلی هرچه چربی مواد لبنی کمتر باشد کلسیم بهتر جذب می شود. به عبارتی دیگر 

مصرف لبینات کم چرب به جذب بالای کلسیم کمک می کند.
 وی تصریح کرد: برای کودکان زیر 5 سال مصرف مواد لبنی پرچرب توصیه می شود 
چرا که لازم است قند، پروتئین بدنشان توسط این منبع تا مقدار قابل توجهی تأمین شود.

 وی در ادامه تصریح کرد: برای افراد بالای 18 سال مصرف مواد لبنی کم چرب توصیه 
می شود چرا که پس از این سنین مصرف طولانی مدت مواد لبنی پرچرب می تواند موجب 

افزایش فشارخون و تنگ شدن رگ های قلب و عروق شود. 
وی خاطرنشان کرد: لازم است این منبع ضروری در حد اعتدال به بدن برسد و میزان 
کلسیم موجود در بدن کنترل شود و در صورت کمبود آن با تجویز پزشک مکمل های 

غذایی مصرف شود چرا که کمبود این منبع غذایی می تواند مشکلاتی جدی ایجاد کند.

وقتی فوتبالیست ها با دندان مصنوعی
 پا به توپ می شوند 

در میان هیاهوی تماشاگران فوتبال یک بیماری نهفته وجود دارد که باعث درد و رنج 
فوتبالیست های مشهور در جهان می شود.

کارشناسان هشدار می دهند فوتبالیست ها در معرض آسیب دیدگی شدید دندان ها قرار 
دارند.

 گفتنی است، براساس جدیدترین پژوهش ها از هر 10 فوتبالیست ، 4 فوتبالیست دچار 
پوسیدگی و آسیب دیدگی شدید دندان ها هست.  

بررسی ها نشان می دهند، یکی از تیم های فوتبال بسیار مشهور در دنیای بازیکنان شاغل 
در آن دچار آسیب دیدگی شدید دندان ها هستند، تیم منچستر یونایتد در کشور انگلستان 

است.
 نتایج یافته ها در خصوص وضعیت بغرنج دهان و دندان فوتبالیست ها در مجله آنلاین 

انگلیسی پزشکی ورزشی به چاپ رسیده است.
 در این تحقیق وضعیت سلامت دهان و دندان 187 فوتبالیست در 8 تیم ورزشی  هال، 
منچستر یونایتد، ساوتهمپتون، سوانس سیتی، وست هم، برایتون، کاردیف و شفیلدیونایتد 

مورد بررسی قرار گرفته است. 
در این بررسی دانشمندان دریافتند حدود 84 درصد از تمامی فوتبالیست ها حداقل یک 

دندان پوسیده دارند. 
اکثر آنها به دلایلی چون مصرف آدامس، برخورد توپ به صورت، حوادث ورزشی، مصرف 
نوشابه های ورزشی و انرژی زا، استعمال دخانیات و جویدن تنباکو، دچار مشکلات دهان و 

دندان و تروما در آن محل بوده اند.
 کارشناسان اعتقاد دارند اسید موجود در نوشیدنی های ورزشی باعث تجزیه مینای دندان، 

لایه بیرونی دندان و بروز حساسیت به تغییرات دما و خوردن مواد غذایی می شود.
 پزشکان بر این اساس به فوتبالیست ها با ملیت های مختلف هشدار می دهند در عوض 

مصرف نوشابه های ورزشی یا مواد شیرین از آب آشامیدنی معمولی استفاده کنند.
 براساس تحقیقات افت کیفیت وضعیت سلامت دهان و دندان می تواند سبب کاهش 

عملکرد ورزشکاران و آسیب دیدن سلامت روح و جسم آنها شود.
 همچنین بین فوتبالیست ها مشکلاتی چون آبسه لثه و زخم باز در در دهان وجود دارد 

که می تواند منجر به التهاب لثه غیر قابل درمان شود.

ارتباط دیابت با عفونت لثه را جدی بگیرید 
دیابت عفونت های لثه و دندان را افزایش می دهد.

دکتر خسرونیا متخصص داخلی با اشاره به تأثیر دیابت بر لثه اظهار داشت: دیابت 
سبب می شود که خطر بروز بیماری های دهان و دندان به ویژه لثه به علت ضعیف شدن 
سلول های دفاعی و ایمنی بدن افزایش یافته و باکتری های موجود در دهان و لثه از طریق 
رگ هی خونی لثه به دیگر اعضای حیاتی بدن منتقل و سبب بروز بیماری های عفونی 

زیادی می شود.
 وی بیان کرد: فردی که دچار دیابت است مرتباً دچار خشکی دهان شده و این سبب 
جمع شدن باکتری ها در اطراف لثه و در نتیجه پوسیده شدن دندان های فرد خواهد شد.

 این متخصص با بیان اینکه رگ های افراد دیابتی ضخیم است، افزود: انتقال مواد غذایی به 
کندی صورت می گیرد و این باعث شده که در زمان بیماری لثه، عفونتش دیر خوب شود 
و یا بافت های اطراف لثه در اکثر اوقات متورم بوده و این آسیب جدی به لثه وارد می کند و 
افراد دیابتی برای این که دچار عفونت های لثه ای نشوند مجبور به استفاده از آنتی بیوتیک 
به طور مداوم هستند.  خسرونیا ادامه داد: افراد دیابتی که سیگار مصرف می کنند 20 برابر 
افراد عادی دچار عفونت لثه و خرابی دندان  می شوند که علت این امر ضعیف شدن گردش 
خون در لثه و بافت های اطراف آن است.  وی در پایان گفت: افراد دیابتی در زمان مراجعه 
به دندان پزشکی باید تست A9C بدهند تا از میزان قند خود، متوجه تا در حین عمل 

جراحی لثه و دندان مشکلی برای آنها پیش نیاید.

5 یکشنبه -یکم آذر ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3873

محققان دانشگاه صنعتی شریف به منظور بهبود حرکتی بیماران پا پرانتزی پس از اعمال 
جراحی، اخیرا دستگاهی برای شکل دهی پلاک استئوتومی عرضه کردند که امکان تولید پلاک 

اختصاصی برای هر بیمار را در اتاق های عمل فراهم کرده است.
بهنام گماری از محققان این طرح تحقیقاتی با اشاره به برخی مشکلات استخوانی پا، گفت: 
برخی از افراد با مشکلاتی در زمینه پرانتزی )ژنو واروم( و یا ضربدری پا مواجه هستند که 

پزشکان برای رفع این مشکل از روش جراحی استئوتومی استفاده می کنند.
وی استئوتومی را روش برش استخوان دانست و افزود: در این عمل جراحی، جراح برشی را 
در ناحیه فمور استخوان پای بیمار ایجاد می کند و عمل اصلاحی بر روی آن انجام می شود ولی 
پس از انجام این عمل بیمار قادر به ایستادن بر روی پای خود نیست از این رو نیاز به پلاک است 

که عامه مردم از آن به عنوان »پلاتین« یاد می کنند.
گماری با تاکید بر این که با استفاده از پلاک بیمار قادر به راه رفتن است، خاطرنشان کرد: این 
پلاک از طریق پیچ به استخوان بیمار متصل می شود و از این طریق بیمار قادر به راه رفتن خواهد 
بود. وی با تاکید بر این که تاکنون این پلاک ها در اتاق های عمل شکل دهی می شد، یادآور شد: 
این امر خطای زیادی را ایجاد می کرد که در این راستا اقدام به طراحی و ساخت دستگاه »شکل 

دهی پلاک استئوتومی« کردیم.
این محقق هدف از طراحی و ساخت این دستگاه را شکل دهی اختصاصی پلاک برای هر بیمار 
و کاهش خطاهای موجود در پلاک ها ذکر کرد و ادامه داد: در این راستا دستگاهی را طراحی 

کردیم که قادر به شکل دهی قالب های انعطاف پذیر است.
وی به نحوه عملکرد این دستگاه اشاره کرد و توضیح داد: پس از مدل سازی سه بعدی 
استخوان پای بیمار، فرم استخوان با استفاده از پرینترهای سه بعدی پرینت گرفته می شود و 
دستگاه شکل دهی پلاک استئوتومی بر اساس این پرینت سه بعدی استخوان اقدام به شکل 
دهی پلاک ها خواهد کرد.  این دانشجوی کارشناسی ارشد مهندسی مکانیک دانشگاه صنعتی 
شریف، یادآور شد: محصول نهایی این دستگاه در اختیار پزشکان قرار می گیرد تا پس از اصلاح 

استخوان، از آن برای بهبود وضعیت حرکتی بیمار استفاده کنند. 

ساخت پهپاد شناسایی با قابلیت یک ساعت پرواز مداوم در کشور

آموزش ربات های انسان نما در دانشگاه پیش از ماموریت فضایی

ارتباط قدرت پاها با تغییرات مغزی

ناسا برای به حداقل رساندن خطر و هزینه فرستادن فضانوردان به محیط خشن و بی رحم فضا 
که کاری خطرناک و پرهزینه است، در حال تعلیم یک جفت ربات  انسان نما است.

آژانس فضایی ناسا برای انجام تحقیقات پیشرفته و توسعه فضانوردان رباتیک، دو ربات والکری 
R5 را به موسسه فناوری ماساچوست )MIT( و دانشگاه نورث وسترن فرستاده است که 

می توانند طلایه داران ماموریت های سرنشین دار و دستیار انسان ها در سفر به مریخ باشند.
ناسا این دو دانشگاه را از یک رقابت بین گروهی از دانشگاه هایی که در مسابقات رباتیک 
دارپا 2015 شرکت کرده بودند، انتخاب کرد و در نهایت برندگان این مسابقه، هر کدام یک 
ربات R5 دریافت کردند.قد این ربات ها 1.9 متر و وزن آن ها 125 کیلوگرم است. این ربات 
انسان نما که ظاهری نیرومند دارد، توسط مرکز فضایی جانسون ناسا، دانشگاه تگزاس و دانشگاه 
تحقیقاتی دولتی A & M تگزاس ساخته شده است. این ربات دارای یک بسته پردازنده نیرو، 
مجموعه ای از حسگرها، دوربین ها و اندام های قابل جدا شدن است.ربات R5 که در اصل برای 
کار امداد رسانی زمینی طراحی شده است، در مسابقات رباتیک دارپا 2013 خیلی بیشتر از حد 
انتظار ضعیف حاضر شد و در پایین ترین رده بندی قرار گرفت. در حال حاضر این ربات به هدف 
نهایی خود یعنی کمک به توسعه فضانوردان رباتیک، روی آورده است.هر یک از دو گروه علاوه 
بر این ربات ها، بیش از 250 هزار دلار در سال از اداره مأموریت فناوری فضایی دریافت خواهند 
کرد که به فناوری های فضایی با پیگیری سریع اختصاص داده شده است. علاوه بر این، گروه ها 

از پشتیبانی فنی ناسا، هم در محل و هم به صورت مجازی بهره مند خواهند شد. ربات ها بخشی 
از مسابقه رباتیک فضایی آینده ناسا خواهند بود که به دو بخش رقابت مجازی برای شبیه سازی 
رباتیک و مسابقات فیزیکی برای دو ربات به روز رسانی شده R5 تقسیم می شود و هدف آن، ایجاد 

یک نرم افزار بهتر برای تولید ربات های انسان نمای ماهر تر و مستقل تر فضایی است.

بر اساس تحقیقات جدید پاها نشان دهنده پیری مغز هستند.
محققان با تحقیق بر روی شرکت کنندگان دوقلو دریافتند 
افرادی که قدرت پای بهتری دارند با تغییرات کمتری در مغز 
روبرو هستند.طی این تحقیق محققان افراد دوقلو را طی 10 
سال از سال 1999 ارزیابی کردند. آنان عوامل مختلف سلامت، 
سبک زندگی، توانایی کنترل عوامل ژنتیکی و تأثیر تغییرات در 
عملکردهای شناختی را با اندازه گیری میزان آموزش، حافظه 
و تفکر در ابتدا و انتهای تحقیق بررسی کردند.نتایج نشان داد 

قدرت پای بیشتر بهترین عامل برای تعیین تغییرات شناختی 
نسبت به دیگر عوامل سبک زندگی است.در تحقیقات پیشین 
مشخص شد فعالیت های جسمی تاثیرات مفید بر مغز با 
آزادسازی هورمون ها و تشویق به رشد سلول ها دارد. این اولین 
تحقیق است که ارتباط بین عملکرد شناختی و اندام تحتانی 

را نشان می دهد.
سرپرست این تحقیق دکتر کلر استیوز مدیر مرکز پژوهش 
دوقلوهای کینگز کالج لندن اظهار کرد: در این تحقیق مطالعه 

بر روی دوقلوها به دلیل مقایسه و اشتراک بسیاری از عوامل 
همچون ژنتیک و زندگی اولیه بسیار مفید بود. با اختلاف 
شناختی و ساختار مغزی در دوقلوهای همسان اختلاف قدرت 
پا طی 10 سال بررسی شد. وی در ادامه افزود: سبک زندگی 
ساده موجب افزایش فعالیت جسمی و در نتیجه سلامت 
جسمی و روحی خواهد شد.  البته تحقیقات بیشتری برای 
اثبات ارتباط بین ساختار مغزی و شناختی با تناسب اندام نیاز 

است. 

ساخت دستگاهی برای بازیابی انرژی هدر رفته 
آسانسورها توسط محققان دانشگاهی

محققان دانشگاه صنعتی شریف با اجرای پروژه ای تحقیقاتی، دستگاهی برای بازیابی انرژی 
به هدر رفته در آسانسورها ارائه دادند که استفاده از آن موجب کاهش 30 درصدی مصرف 
انرژی خواهد شد. سینا اسد علیزاده از محققان این طرح با اشاره به عملکرد آسانسورهای رایج 
گفت: آسانسورها در دو حالت کاملا پر به سمت بالا و کاملا خالی به سمت پایین، انرژی مصرف 
کرده و در عین حال در دو حالت کاملا خالی به سمت بالا و کاملا پر به سمت پایین تولید 
کننده انرژی هستند. وی با تاکید بر این که در آسانسورهای رایج انرژی الکتریکی تولید شده 
در این مراحل به صورت گرما به هدر می رود، خاطرنشان کرد: در این راستا در دانشگاه صنعتی 
شریف دستگاه »بازیاب انرژی آسانسور« طراحی کردیم. این دستگاه قادر به ذخیره سازی 
انرژی تولید شده در دو حالت کاملا خالی به سمت بالا و کاملا پر به سمت پایین است. علیزاده 
تصریح کرد: دستگاه بازیاب انرژی آسانسور با اتصال به تابلوی آسانسور، انرژی الکتریکی تولید 
شده را در خود ذخیره می کند و این انرژی ذخیره شده را در سیکل های مصرف کننده انرژی 
بعدی به سیستم باز می گرداند. این محقق با اشاره به مزایای استفاده از این دستگاه، خاطر 
نشان کرد: نتایج تست های انجام شده نشان داد که استفاده از این دستگاه منجر به کاهش 
30 درصدی مصرف انرژی و 45 درصدی هزینه برق خواهد شد. وی عملکرد این دستگاه به 
عنوان منبع برق اضطراری را از دیگر ویژگی های آن نام برد و خاطر نشان کرد: این دستگاه 
قادر است انرژی ذخیره شده را در هنگام قطع برق شبکه، وارد مدار کند و از این طریق از بروز 
حوادث بعدی جلوگیری خواهد کرد. علیزاده با تاکید بر این که تجهیز آسانسور به این دستگاه 
نیاز به ایجاد تغییرات خاصی ندارد، افزود: برای استفاده از این دستگاه نیازی به تغییر در درایو 
آسانسور نیست و به راحتی بر روی آسانسورهای رایج قابل نصب است. وی از تولید نمونه اولیه 
این دستگاه خبر داد و گفت: در حال حاضر در حال ساخت نمونه صنعتی این دستگاه هستیم. 

ضمن آن که با دو شرکت برای واگذاری مالکیت معنوی این طرح در حال مذاکره ایم. 

امکان ساخت پلاک اختصاصی برای مبتلایان 
به پای پرانتزی با دستاورد محققان کشور

پژوهشگران یکی از شرکت های دانش بنیان مرکز رشد 
دانشگاه صنعتی شریف همزمان با عرضه پهپاد »هدهد 3« 
با قابلیت پرواز مداوم 53 دقیقه با هر بار شارژ باتری، دوربینی 
برای تصویربرداری با این پهپاد ساخته اند که با پایدار کردن 

حرکات پهپاد قادر به تهیه تصاویر بدون لرزش است.
مصطفی حسن پناه، سخنگوی شرکت دانش بنیان اظهار 
کرد: »هد هد 3« یک مولتی روتر بدون سرنشین الکتریکی 
است که قادر است بدون نیاز به باند حتی از روی دست 
عملیات را انجام دهد. این پرنده بیش از 53 دقیقه مداومت 
پرواز دارد و به گونه ای طراحی شده که کم صدا است. این 

پرنده قابلیت تعمیرپذیری آسان را هم دارد.
وی با بیان این که وزن این پرنده حدود 12 کیلوگرم است، 
اظهار داشت: این پهپاد عمود پرواز قادر است که در مدت 29 

دقیقه با سه کیلوگرم محموله حرکت کند.
حسن پناه گفت: در مواقع اضطراری می توان از این پهپاد 
مانند سرم عقرب و مار  ارسال محموله های سبک  برای 

گزیدگی استفاده کرد.

را 70  سرنشین  بدون  پهپاد  این  سرعت  حداکثر  وی 
کیلومتر بر ساعت عنوان و اضافه کرد: برد مخابراتی این پهپاد 
10 کیلومتر است و ساخت نمونه های پیشرفته تر این پهپاد با 

برد بیشتر در دستور کار این شرکت قرار دارد.
 حسن پناه ادامه داد: این پهپاد در شرایط آب و هوایی باران 
و برف و ریزگردهای سبک می تواند پرواز کند و امیدواریم در 
نسخه های آینده این پهپاد بتوانیم پهپادهایی برای پرواز در 

همه شرایط آب و هوایی عرضه کنیم.
حسن پناه خاطرنشان کرد: از دیگر دستاوردهای جدید 
این شرکت، »محموله شناسایی و دیده بانی 1« است که قادر 
است حرکات پرنده را حول هر سه محور پن، رول و پیچ، 
پایدار کرده و تصاویر بدون لرزش از مناطق مورد نظر برداشت 
کند. این سامانه قابلیت کنترل میزان زوم و راستا در هر سه 
محور و ارسال تمامی داده ها و زوایای خود به ایستگاه زمینی 

را دارد.
به گفته وی، این محموله اپتیکی امکان عکسبرداری 16 
مگاپیکسل و فیلمبرداری به صورت فول اچ  دی حتی در 

نور کم را برای اپراتور فراهم می کند. 48 برابر زوم بدون افت 
کیفیت از دیگر قابلیت های این محموله اپتیکی است.

وی با بیان این که این محموله دوربینی برای مقاصد 
انتقال نفت و گاز،  بانی، پایش خطوط  شناسایی و دیده 
حفاظت از محیط زیست و تصویربرداری هوایی طراحی و 
ساخته شده خاطرنشان کرد: پرنده بدون سرنشین الکتریکی 
هدهد 3 با استفاده از این محموله قادر خواهد بود ماموریتهای 

محوله را به بهترین نحو ممکن انجام دهد. 

اسرار شگفت انگیز زمان خواب و طول عمر 
علت خواب وجود رطوبت معتدل در مغز است که باعث سستی سلول های عصبی 

می شود.
حسن اکبری متخصص آسیب شناس و محقق طب سنتی ایران، با اشاره به اینکه زمان 
خواب با طول عمر رابطه مستقیم دارد و علت خواب وجود رطوبت معتدل در مغز است 
که باعث سستی سلول های عصبی می شود، اظهار کرد: علت خواب وجود رطوبت معتدل 
در مغز است که باعث سستی سلول های عصبی می شود. این عامل موجب غلیظ شدن 
راهها و مجاری عصبی و نفوذ آب در مسیرهای عصبی و بی حسی موقت حواس ظاهری 

شامل بینایی، شنوایی، بویایی، چشایی و لامسه می شود.
 وی افزود: خواب باعث بی تحرکی اندام های ارادی و آرامش اندام های غیرارادی مانند 
دستگاه تنفسی، گوارش، هاضمه و قلب می شود. این امر باعث بهتر کارکردن اندام های 

غیرارادی خواهد شد. 
 چرا بی خواب می شویم؟

اکبری تصریح کرد: هر عاملی که باعث از بین رفتن رطوبت معتدل مغز شود، زمینه 
بی خوابی را در افراد مهیا می سازد.افراد چاق، افراد سن بالا، افرادی که مزاج گرم و خشک 
یا سرد و خشک دارند، افرادی که مغز آنها رطوبت کمتر و خشکی بیشتری داشته باشند، 
بیماران گوارشی، افرادی که دارای سوءهاضمه یا بیماری های خاص هستند، دچار عارضه 

بی خوابی می شوند.
 بهترین زمان خواب

این متخصص آسیب شناس و محقق طب سنتی ایرانی تاکید کرد: بهترین زمان خواب 
برای کودکان و نوجوانان 9 شب، بزرگسالان 9 تا 10شب و سالمندان مانند کودکان و 
نوجوانان 9 شب است.به طور معمول کودکان و نوجوانان باید حداقل 6 ساعت و حداکثر 
10 ساعت، بزرگسالان 6 ساعت و نوزادان 23 ساعت یا بیشتر در طول شبانه روز بخوابند.

 اسرار شگفت انگیز زمان خواب و طول عمر
اکبری با اشاره به ارتباط زمان خواب با طول عمر توصیه کرد: از نظر بیولوژی بهترین 
زمان خواب هنگام تاریکی طبیعی شب و بهترین زمان خواب اول شب و از ساعت 9 تا 
12 است، زیرا از ساعت 9 تا 12 کورتیزول خون کم می شود، اگر در این مدت زمان 
افراد بخوابند، صبح با هوشیاری و سلامتی بیشتری بیدار می شوند و شاداب خواهند بود.

 وی افزود: در ساعت های اولیه شب و از ساعت 10 تا 12 شب، هورمون های جذب، 
رشد و هضم بدن ترشح می شوند. هرکسی در این مدت زمان بخوابد آثار آن 2 برابر مفیدتر 
است و طول عمر بیشتری خواهد داشت.اما اگر بعد از این مدت بخوابد طول عمر آنها 
کمتر خواهد شد. پس به طور کلی زمان خواب با طول عمر افراد رابطه مستقیم دارد، زیرا 

در این مدت زمان رطوبت مغز کافی است و فرد بدن سالم تری دارد. 
این متخصص آسیب شناس و محقق طب سنتی ایرانی اشاره کرد: بدن براساس 
زمانبندی و ساعت زیستی که برای آن تنظیم شده است، در زمان مشخصی استراحت و 
در زمان مشخص فعالیت می کند، اگر اختلالاتی در ساعت های زیستی بدن به وجود آید، 
طول عمر کاهش پیدا می کند. پس بهترین زمان خواب در شب و از ساعت 10 تا 12 

برای بزرگسالان و 9 شب برای کودکان، نوجوانان و سالمندان است.
 چه کار کنیم تا خواب بهتری داشته باشیم؟

اکبری اظهار کرد: تغذیه مناسب، ورزش، توجه به نوع مزاج افراد و تنظیم مزاج با حالت 
خواب آنها، خوردن یک لیوان شیر یا چند برگ کاهو، دوش گرفتن برای افرادی که مزاج 
آنها گرم و خشک یا سرد و خشک است، رفع ناراحتی های گوارشی، هضم و جذب بدن، 
پرهیز از پرخوری و گرسنگی و ... عواملی است که می تواند زمینه را برای بهتر خوابیدن 

افراد مهیا سازد.

ذرت؛ موثر در پیشگیری از پوسیدگی دندان ها 
ذرت  دارای ارزش غذایی فراوانی است، ولی بعلت نداشتن گلوتن ) ماده چسب مانند 

گندم ( قابلیت تهیه نان را ندارد.
بنابراین برای تهیه   نانذرت  ،   آرد  آن را با آرد سایر   غلات  مخلوط می کنند . ذرت از نظر 

  طب  قدیم ایران سرد و خشک است .سایر خواص آن عبارتند از :    
 1-پماد ذرت خشک کننده   زخم  ها می باشد .

  2-ذرت غذای خوبی برای پیشگیری از  سرطان  است.  
3-استفاده مداوم از ذرت از پوسیدگی  دندان  جلوگیری می کند .  

4-روغن ذرت   کلسترول  خون را پائین می آورد .  
5-روغن ذرت برای درمان   اگزما  و بیماری های   پوستی  مفید است.  

قهوه سبز همان قهو بو نداده است که از مدت ها پیش در 
کانون توجه مصرف کننده ها و محققان قرار گرفته است و 
بسیاری از افراد بعد از چای سبز به این قهوه به چشم مکمل 
لاغری معجزه گر نگاه می کنند.  طرفداران قهوه ی سبز خواص 
خارق العاده ای به آن نسبت می دهند؛ گفته می شود که این 
نوع قهوه در لاغری معجزه و از دیابت و بیماری های کبدی 
پیشگیری می کند. واقعیت این است که قهوه ی سبز به طور 
جزئی به لاغری کمک می کند و خواص بالایی دارد اما به 
دلیل میزان بالای کافئین آن نباید در مصرف آن دچار افراط 
شد. در ادامه ی مطلب نگاه دقیق تری به خواص این نوع قهوه 

خواهیم داشت.
قهوه ی سبز چیست؟

قهوه ی سبز همان قهوه ی بو نداده و کال است. زمانی که 
قهوه را از میوه ی درخت قهوه جدا می کنند دانه های آن سبز 
است. این دانه ها تا حدودی شبیه به آلبالو هستند. اما در حین 
بو دادن رنگ آن ها عوض شده و تبدیل به قهوه ی معمولی می 
شوند که ما استفاده می کنیم. این کار را برای معطر شدن قهوه 
انجام می دهند. بعد از حرارت بالا تا 230 درجه ی سانتیگراد، 
قهوه به رنگ قهوه ای تیره در می آید و کافی است این دانه ها را 
آسیاب کرده و دم کنید. همین عمل بو دادن قهوه باعث ایجاد 
تغییراتی در ترکیب دانه ها می شود. به این ترتیب که میزان 
کافئین و بخصوص پولیفنول ها، اسید کلروژنیک، کافئیک و 
کینیک آن کم می شود. این ترکیبات در قهوه ی سبز در 
مقایسه با قهوه ی بوداده 2 تا 4 برابر بیشتر است. یعنی خواص 
آنتی اکسیدان و ضدالتهابی آن بیشتر است. به نظر می رسد که 

پولیفنول ها اثرات مثبتی روی سلامت انسان داد.
آیا قهوه ی سبز باعث لاغری می شود؟

از مدت ها پیش مشخص شده است که مصرف کافئین باعث 
سوزاندن چربی های ذخیره شده می شود؛ البته به شرطی 
که کمی بعد از مصرف آن تحرک بدنی مناسب داشته باشید. 
این ماده همچنین به تحریک جزئی متابولیسم بدن نیز کمک 
می کند؛ یعنی اینکه به بدن کمک می کند تا کالری بیشتری 
بسوزاند. البته این میزان چندان بالا نیست. نتایج پژوهش های 
اخیر نیز نشان می دهد که اسید کلروژنیک تأثیری کمابیش 
مشابه دارد. امروزه کارخانجات داروسازی اسوتول )نام تجاری 
اسیدکلروژنیک( را که یک عصاره ی بدون کافئین سبز است 
در ترکیب مکمل های لاغری گنجانده اند.  در سال های اخیر 
بررسی های متعددی در خصوص تأثیر قهوه ی سبز )بدون 
کافئین یا با کافئین( روی افراد دارای اضافه وزن یا چاقی مفرط 
انجام شده است. اینکه می توان این نوع قهوه را معجزه ی 
لاغری دانست جای کمی تأمل دارد. نتایج یک بررسی اخیر 
نشان می دهد که قهوه ی سبز روی عده ی اندکی از شرکت 
در سال  پژوهشی که  است.  داشته  تأثیر جزئی  ها  کننده 
2012 به نفع اثرات معجزه آسای قهوه ی سبز در مجله ی 
Diabetes. Met Synd Obes به چاپ رسیده بود در 
سال 2014 در نسخه ی اینترنتی آن حذف شده است؛ چون 
محققان با بررسی های بیشتر مهر تأیید در خصوص معجزه گر 
بودن قهوه ی سبز در لاغری نزده اند اما تأیید می کنند که این 

نوع قهوه تأثیری جزئی در امر لاغری دارد.
نکته ی جالب توجه این است که این روزها کم نیست تعداد 
افرادی که دلشان می خواهد بدون کوچکترین زحمتی و صرفاً 
با خوردن یک ماده ی غذایی یا مصرف یک قرص یا نوشیدنی 
به اندام دلخواه خود برسند. واقعیت این است که رسیدن به 
تناسب اندام نیز مانند هر هدف دیگری نیاز به زحمت و اراده ی 
قوی دارد. بنابراین اگر می خواهید لاغر شوید و به تناسب اندام 
برسید اراده کنید و در ابتدا عادت های بد غذایی تان را اصلاح 

کنید. اگر به تنهایی قادر به این کار نیستید از یک متخصص 
کمک بگیرید. سپس ورزش مناسبی در پیش بگیرید و جدیت 
آن را پیگیری کنید. در کنار این اصول اساسی می توانید به فکر 
مصرف چای سبز یا قهوه ی سبز نیز باشید تا کمکی به رسیدن 

به هدف اصلی تان باشد.
آیا قهوه ی سبز برای مقابله با خستگی مفید است؟

قهوه ی سبز سرشار از کافئین است به همین دلیل یک ماده 
ی محرک محسوب می شود. کافئین باعث هشیاری می شود 
و به ارتقای تمرکز کمک می کند. اما مصرف زیاد آن باعث 
آسیب به کیفیت خواب و ایجاد اضطراب می شود. این نوع 
قهوه باعث افزایش ضربان قلب می شود و به طور جزئی فشار 
خون را افزایش می دهد. البته حساسیت افراد در مقابل این 
ماده متفاوت است و سرعت دفع آن از بدن نیز در افراد مختلف 
با سرعت متفاوت انجام می شود. در هر حال مصرف قهوه ی 
سبز باید به روزانه 400 میلی گرم )حدود 2 فنجان 150 میلی 
لیتری( محدود شود. این میزان مصرف برای خانم های باردار 
یا شیرده و همچنین افرادی که از بیماری های قلبی رنج می 
برند باید محدودتر شود. یعنی حدود 200 میلی گرم در روز. 
فراموش نکنید که کافئین در چای، کاکائو، نوشابه ها و کولاها و 
همچنین نوشیدنی های انرژی زا نیز وجود دارد. بنابراین مصرف 
زیاد قهوه سبز زمانی که با مصرف این مواد غذایی نیز همراه 
باشد باعث بیخوابی می شود. توجه داشته باشید که برای مقابله 

با خستگی در گام اول باید خوب خوابید.
آیا قهوه ی سبز برای کبد مفید است؟

افزایش اضافه وزن و چاقی مفرط در جهان با افزایش بیماری 
کبد چرب همراه است. زیاده روی در مصرف مواد غذایی حاوی 
چربی های اشباع شده و قند به افزایش چربی در کبد منجر 
شده و در طول سال ها به سیروز کبد منجر می شود. کبد 
چرب همچنین بستری برای کاهش حساسیت سلول ها به 
انسولین فراهم می سازد و به این ترتیب بدن نمی تواند قند 
خون را تنظیم کند و در نتیجه زمینه ی ابتلا به دیابت نوع 2 
فراهم می شود. به نظر می رسد که قهوه تأثیر پیشگیرانه ای از 
کبد چرب و التهاب کبدی دارد؛ البته هنوز مکانیسم این تأثیر 

مشخص نشده است. نتایج بررسی های آزمایشگاهی که روی 
موش ها انجام شده است نشان می دهد که اسید کلروژنیک 
از کبد ما در برابر مضرات رژیم های غذایی نامناسب محافظت 
می کند. از دیگر ترکیبات قهوه )هم قهوه ی بوداده و هم قهوه 
ی سبز( عبارت است از کافستول و کاوئول که به نظر می رسد 
باعث تحریک آنزیم های سم زدای کبد و محافظت هر چه 

بیشتر از آن می شود.
 آیا قهوه ی سبز از دیابت پیشگیری می کند؟

در طول ده سال گذشته، مطالعات زیادی روی تأثیر قهوه در 
پیشگیری از دیابت نوع 2 انجام شده است. اما در برخی موارد 
محققان به این نتیجه رسیده اند که این تأثیر صرفاً با مصرف 
میزان بالای قهوه یعنی 6 تا 7 فنجان در روز میسر می شود. 
البته مصرف این میزان قهوه ی سبز در روز توصیه نمی شود. 
تأثیر قهوه در کنترل قند خون به پولیفنول های آن و به ویژه 
اسید کلروژنتیک آن مربوط می شود. به این ترتیب که این 
ترکیبات روی هورمون های ترشح شده از لوله ی گوارش تأثیر 
گذاشته و جذب گلوکز )قند( را کاهش می دهند. توجه داشته 
باشید در حال حاضر بهترین شیوه ی پیشگیری از دیابت که 
تمام متخصصان بر سر آن اتفاق نظر دارند شامل داشتن فعالیت 

بدنی منظم و تغذیه ی سالم است.
قهوه ی سبز چگونه مصرف می شود؟

قهوه ی سبز به صورت دانه های قهوه ی معمولی به فروش 
می رسد که می توانید خریداری کرده و استفاده کنید. بهتر 
است این دانه ها را به مدت یک شب در آب سرد خیس کنید. 
باید بدانید که طعم این نوع قهوه هیچ ربطی به طعم قهوه ی 
معمولی ندارد. متخصصان توصیه می کنند که میزان مصرف 
قهوه ی سبز را به روزانه دو فنجان محدود کنید و در کنار آن 
از دیگری مواد غذایی یا نوشیدنی های حاوی کافئین استفاده 
نکنید. انواع مکمل های این قهوه به صورت کپسول و قرص 
حاوی عصاره ی قهوه ی سبز نیز به فروش می رسد. این نوع 
مکمل ها را با مکمل های لاغری دیگر مصرف نکنید. بهتر 
است قبل از شروع مصرف هر نوع مکملی اول نظر یک پزشک 

متخصص را جویا شوید.

تولید کامپوزیت های فلزی پلیمری برای ماهیچه های مصنوعی در کشور
کامپوزیت های فلزی پلیمری یونی )IPMC( برای استفاده به عنوان ماهیچه های مصنوعی توسط پژوهشگران دانشکده مهندسی دانشگاه 
فردوسی مشهد ساخته شد.  این کامپوزیت ها توسط تیم تحقیقاتی فناوری های نوین در مهندسی پزشکی متشکل از دکتر نادیا نقوی، استادیار 
گروه آموزشی مهندسی برق و دکتر محمد میمندی نژاد، دانشیار گروه آموزشی مهندسی برق و مهندس محسن عنابستانی، دانشجوی مقطع 
دکترای مهندسی برق ساخته شده است.دکتر نقوی، سرپرست تیم تحقیقاتی فناوری های نوین با اشاره به اینکه کامپوزیت های فلزی پلیمری 
یونی )IPMC( مواد هوشمند جدیدی هستند، گفت: این کامپوزیت ها در پاسخ به ولتاژ اعمالی با دامنه کم، دچار تغییر شکل و خمش مکانیکی 
بزرگی می  شوند.وی ادامه داد: اگر یک تغییر شکل یا خمش مکانیکی در آن ها ایجاد شود، متناسب با میزان خمش ایجاد شده، ولتاژ الکتریکی در 
بین الکترودهای سطح آن ها تولید می  شود. نقوی مهترین ویژگی کامپوزیت های تولید شده را توانایی شبیه سازی عملکرد ماهیچه های بیولوژیکی 
دانست و اظهار کرد: از این نظر در زمینه های مرتبط با مهندسی پزشکی شامل کاربردهای متنوعی خواهند بود.استادیار گروه آموزشی مهندسی 
برق با بیان اینکه در حال حاضر این مواد در خارج از ایران تولید می شود، یادآور شد: در طول سه سال گذشته این تیم تحقیقاتی با استفاده از 
نمونه هایی که از خارج از کشور تهیه شده است، به تحقیقات گسترده ای در حوزه بررسی رفتار این مواد و کاربردهای متنوع آن در حوزه پزشکی 
پرداخته است.وی با تاکید بر اهمیت بومی سازی دانش تولید این مواد، عنوان کرد: نتایج آزمایش های انجام شده روی آنها حاکی از موفقیت آمیز 
بودن تولید و همچنین کاهش هزینه های تولید این مواد بوده است.نقوی هدف از انجام این طرح را ارائه راهکارهایی برای بهبود ساختاری این 
مواد و همچنین توسعه کاربردهای IPMC در حوزه مهندسی پزشکی دانست.بر اساس این گزارش، تیم تحقیقاتی فناوری های نوین در مهندسی 

پزشکی دانشگاه فردوسی مشهد برای در اختیار گذاشتن این مواد برای مراکز تحقیقاتی و صنعتی اعلام آمادگی کرده است. 

قهوه  سبز: از رویای لاغری تا واقعیت



اجتماعی 6

راز بزرگ زیبایی چهره 
مهد کودک های بزرگ و کوچک شهر ، این روزها برای برقراری شادی و نشاط در خانواده 
ها، ایجاد تنوع در برنامه هایش��ان و خصوصا درآمد زایی دس��ت به نوآوری هایی می زنند. 

نوآوری هایی که به مرور زمان فراگیر می شوند و دلایل اصلی خود را از دست می دهند. 
تقریبا این روزها همه مهدهای کودک برای مناسبت های مختلف در مهد ، جشن برگزار 
می کنند و در هر فصل از عکاسی دعوت می کنند که برای عکاسی از کودکان زیبا، در مهد 
حضور پیدا کند. همه بچه ها با ذوق و شوق در پشت زمینه های مختلف و لباس های رنگی، 
عکس های زیبایی می سازند و خانواده ها هم به شوق بچه ها همه عکس ها را می خرند. 
خانه ها پر می شود از عکس های معصومانه ای که پر است از ژست های تصنعی کودکان 
و حتی برخی موارد، ترس و هیجان و اشک در نگاه آنها پیداست.  اون روز هم مثل گذشته 
دخترم گفته بود که مربی مهد سفارش کرده فردا لباس های مهمانی خودتان را در کیف تان 
به همراه بیاورید تا عکس بگیریم !  رسیدیم خانه و یک راست رفتم آشپزخانه و به کارهای 
منزل رسیدم. تقربیا روی دور تند، داشتم به کارها می رسیدم و در این فاصله دختر پنج ساله 
من در کمدش به جستجوی بهترین لباس و گل سر می گشت. لباس های مختلف را امتحان 
می کرد و کل اتاق، شلوغ و درهم ریخته بود. سرم گرم بود به کارهای خانه و اصلا حوصله 
نداشتم مثل هربار ، کیسه بزرگی از لباس را جمع کنم و صبح زود ، کشان کشان با خودم 
به مهد ببرم. ضمن اینکه هوا سرد بود و هر بار با این تعویض لباس ها، دختر کوچکم سرما 
می خورد . عکاسی مهدکودک به کابوسی تبدیل شده بود که برایم خوشایند نبود و حتی 
نمی شد به یک کودک پنج ساله توضیح داد که تو نیازی به عکس نداری و تمام دیوار اتاق 
خودت و آلبوم ها پر است از عکس های مختلف در حالات مختلف  از تو . نمی شد به یک 
کودک پنج ساله حالی کرد که این بازی های درآمدزایی ربطی به ثبت احساسات و حالات 
تو ندارد و ضرر آن به مراتب بیش از منفعت آن است .  خلاصه در تنش با خودم و دخترم، با 
کلی لباس که او انتخاب کرده بود، مجبور شدیم ساک بزرگی پر کنیم و روز از نو، روزی از نو. 
فردا صبح کمی دیر از خواب بیدار شدیم. تا لباس های دخترم را تنش کردم و دنبال برنامه 
صبحانه و خروج از خانه بودم، همه چیز یادم رفت. راهی مهدکودک شدیم و متاسفانه ساک 
بزرگ لباس های دخترم، در منزل جا ماند.   نزدیک مهدکودک گریه های او اوج گرفت و 
امکان نداشت، در ترافیک اول صبح به خانه بازگشت و خواسته او را محقق کرد. در طول راه 
داشتم فکر می کردم چه جوری می توانم به دخترم بفهمانم که زیبایی عکس انداختن به 
لباس های رنگی نیست و تو ارزشت بیش از لباس است . چگونه می شود به کودکی فهماند 

که بگذرد از ظواهر و زیبایی و واسطه البسه را نپذیرد. 
می خواستم بگویم که تو همین جور هم زیباترین موجود خدایی ... 

یک لحظه پایم را روی ترمز گذاشتم و به صورتش نگاه کردم . صورت زیبایی که نیاز به 
هیچ واسطه ای نداشت، گریه می کرد و می گفت عکس من زشت می شود.  گفتم : یک 
راز بزرگ وجود دارد که عکس تو بهترین عکس دنیا باشد و او خیره نگاهم می کرد، گفتم: 
میخواهی زیباترین عکس دنیا را داشته باشی؟ و او سر تکان می داد.  گفتم : راز یک عکس 
زیبا در تمام زندگیت، عکس با لبخند است . اگر بخندی بهترین عکس را در بین بچه های 
مهد خواهی داشت و این راز را به کسی نگو.  ناخودآگاه اخم هایش باز شد و آن روز به سلامت 
به مهد رسیدیم . عصر همان روز با شادمانی سوار ماشین شد و از عکس زیبایی که انداخته 
بود حرف زد. هفته بعد ، در میان تمام عکس هایی که روی دیوار بود، عکس او به گفته بقیه 
مادران مهد، بهترین عکس بود. به تعبیر من لبخند زیبای واقعی او، بهترین عکس با ساده 
ترین لباس در مهد بود. لبخندش به دنیایی می ارزید و آن عکس احساس داشت و واقعی بود. 

در عصر اطلاعات، از قوانین حقوقی ازدواج 
چه می دانید؟ 

فقدان اطلاعات حقوقی در زمینه ازدواج زمینه تلنبار شدن پرونده های زیادی را در دادگاه 
ایجاد کرده است که در این گزارش به برخی قوانین حقوقی اشاره کرده ایم.

در عصری که به عصر اطلاعات معروف است در بسیاری از موارد عدم آگاهی مردم در 
رابطه با برخی مسائل به گونه ای چشم گیر است که زمینه  سوء استفاده عده ای سود جو 
را فراهم آورده اس��ت.  حجم زیاد پرونده ها در مراجع قضایی از کلاهبرداری ها در زمینه 
جعل سند و فروش یک ملک به چندین نفر گرفته تا دعواهایی که در خصوص اختلافات 
زناشویی و مهریه پیش می آید، گواهی بر این موضوع است.  همین کمبود اطلاعات زمینه 
تلنبار شدن حجم زیادی از پرونده های حقوقی را فراهم آورده که تعدادی از آنها سالیان 
سال است در مراجع قضایی خاک می خورد.  در این گزارش به بررسی تعدادی از نکات و 
پیام های هشدار دهند ه ای اشاره شده که با دانستن همین نکات کوچک تعداد پرونده های 

قضایی کاهش می یابد. 
**دانستی های مهریه

 حجم زیادی از پرونده هایی که در مراجع قضایی در حال رسیدگی هستند را پرونده های 
مرتبط با مهریه تشکیل می دهند که اگر زوجین قبل از ازدواج و تعیین مهریه کمی به 

قوانین آن آگاهی داشته باشند شاید در آینده با مشکلات کمتری مواجه شوند.
 *توقیف اموال در مهریه های بالای 110 سکه 

زوجین باید به این نکته توجه بیشتری داشته باشند که در مهریه بالای 110 سکه با 
معرفی و توقیف اموال نظیر ملک، دارایی، حساب بانکی، حقوق دریافتی ماهانه و ... قابل 
وصول است همچنین مهریه پس از فوت زن، توسط ورثه و پس از فوت شوهر، توسط زن 
از اموال باقی مانده شوهر قابل وصول است.  به یاد داشته باشیم بخشش مهریه با دست 

نوشته  عادی به راحتی قابل اثبات نیست و این کار در دفاتر اسناد رسمی انجام شود. 
*آیا بعد از عقد می توان مهریه را افزایش داد؟ 

در قوانین آمده است که افزایش ثانوی مهریه قابل استناد نیست این به این معنی است 
که بعد از وقوع عقد و ثبت مهریه اگر طرفین تصمیم به افزایش مهریه بگیرند و حتی افرار 
نامه ای تنظیم و توضیحاتی را اضافه کنند، شرایط جدید نمی تواند به عنوان مهریه اصلی 

تلقی شود در واقع افزایش بعدی یک تعهد است که عنوان و امتیازات مهریه را ندارد.
 *میزان مهریه همان اظهار اولیه در حین عقد رسمی است 

گاهی اوقات خانواده ها اصرار به جاری شدن صیغه عقد نزد فرد معین و مشهوری را دارند 
و در همان صیغه که با حضور شاهد و رعایت همه جوانب شرع و قانون صورت می گیرد، 
مهریه محدودی اعلام می شود سپس خانواده ها برای ثبت در دفتر خانه ها، میزان مهریه را 
افزایش می دهند که از نظر قانون مورد قبول نیست.  مهریه اصلی همان میزانی است که 
هنگام جاری شدن صیغه عقد اعلام می شود، بنابراین خانواده ها هنگام مراجعه به محضر 
گاهی مهریه ای مغایر به آنچه شفاهی توافق کرده اند، درج می کنند، این اظهار در محضر، 

مستند خواهد بود و دادگاه به توافق قبلی که رسمی نبوده، توجهی ندارد. 
*وعده های قبل از عقد، تعهد ایجاد نمی کند 

در خواستگاری، توافق پسر و دختر و یا خانواده های دو طرف درباره ازدواج تعهد و حتی 
مشروعیت رابطه زناشویی ایجاد نمی کند.  طبق قانون تصمیم بر ازدواج، ایجاد تعهد برای 
زوجین نمی کند حتی اگر تمام یا قسمتی از مهریه ای که بین طرفین برای ازدواج مقرر 
شده است، پرداخت شده باشد.  بنابراین هر یک از زن و یا مرد در زمان خواستگاری تا 
زمانی که صیغه عقد جاری نش��ده اس��ت می تواند از ازدواج امتناع کند و طرف دیگری 
نمی تواند به هیچ وجه، او را مجبور به ازدواج کرده و یا به جهت صرف نظر از ازدواج، طلب 
خسارت کند و تا زمانی که عقد منعقد نشده است نمی توان دو طرف را ملزم به زندگی 
زناشویی کرد.  در نتیجه وعده هایی که عرفا بین خانواده ها رد و بدل می شود هیچ ارزش 

حقوقی و یا سند رسمی را ندارد.
 *شرایط صیغه محرمیت در دوران نامزدی 

بسیاری از خانواده ها بدون اطلاع از اثرات حقوقی محرمیت در دوران نامزدی که در قانون 
به عقد موقت معروف است. اقدام به این کار می کنند که ناخواسته با مشکلاتی رو به رو 
می شوند، برای عقد موقت مبلغ ناچیزی مهریه تعیین می کنند که با پایان یافتن زمان 

محرومیت، طرفین باید هر چه سریع تر اقدام به عقد دائم کنند. 
مشکل از زمانی آغاز می شود که مرد به دلایلی با جاری شدن عقد دائم مخالفت می کند 
که با این امتناع خانواده دختر متضرر شده و با دریافت مهریه ای ناچیز، دختر به خانه پدر 

باز می گردد چه بسا در طول مدت عقد موقت، زوجیت نیز واقع شود. 
 بهتر است قبل از اقدام به هرکاری به ویژه ازدواج کمی به قوانین مدنی حاکم بر کشور 

آگاهی پیدا کنیم که کمتر درگیر مشکلات بعدی شویم.

معاون پرورشی آموزش و پرورش خبر داد؛

راه اندازی شبکه اجتماعی دانش آموزی »شاد« 
تا پایان سال 

معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش از راه اندازی شبکه اجتماعی دانش 
آموزان تا پایان س��ال 94 خبر داد و گفت: سعی می کنیم دانش آموزان را با ابعاد مثبت 
فضای مجازی آشنا و به وبلاگ نویسی، ایجاد نشریات الکترونیکی و حضور فعال در فضای 

مجازی تشویق کنیم. 
حمیدرضا کفاش درباره آخرین اقدامات انجام شده درخصوص راه اندازی شبکه اجتماعی 
دانش آموزان اظهار کرد: مراحل مطالعاتی شبکه اجتماعی دانش آموزان با عنوان "شاد" به 

پایان رسیده است و اکنون در حال طی مراحل صدور مجوز است. 
وی افزود: در همین راستا تفاهم نامه ای با وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات به عنوان 
یک طرح مشترک به امضا رسیده است و امیدواریم بتوانیم در سال 94 شبکه اجتماعی 

دانش آموزان را راه اندازی کنیم. 
معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش درباره اقدامات آموزش و پرورش در 
زمینه مبارزه با آسیب های فضای مجازی اظهار کرد: سیاست آموزش و پرورش سیاست 

مقابله و فرار نیست، بلکه حضور و مشارکت فعال در این عرصه را مدنظر داریم. 
کفاش ادامه داد: برای جلوگیری از آسیب ها اولین راهکار آموزش است. در سطح کشوری، 
استانی، منطقه ای و مدرسه آموزش های لازم به دانش آموزان ارائه می شود. دانش آموزان 

باید استفاده صحیح از فضای مجازی را بیاموزند و از مخاطرات آن آگاه باشند. 

بزرگترین مسئله قرن بیست و یکم؛

 تغییرات آب و هوایی به سرعت در حال 
نابودی جهان است 

گزارش/ نیو صدر: 
کره زمین در عمر 4.5 میلیارد ساله اش، بارها دچار تغییرات آب و هوایی شده است؛ از 
دوران هایی که تمام زمین را یخ گرفته است تا دوران های بسیار گرمتر، این تغییرات فقط 

دلایل طبیعی داشتند. اما آن تغییرات چه تفاوتی با تغییرات اکنون دارد؟!
دانشمندان مطمئن هستند که تغییرات آب و هوایی و گرم شدن اکنون زمین را با هیچ 
دلیل طبیعی نمی توان توجیه کرد. دلیل اصلی این تغییرات ما انسان ها هستیم که با 
سوزاندن سوخت های فسیلی مانند زغال سنگ، نفت و گاز های طبیعی کربن دی اکسید 

را به اتموسفر اضافه می کنیم و منجر به گرم شدن زمین می شویم. 
 به گزارش سی ان ان تغییرات طبیعی آب و هوایی با سرعت بسیار کمی انجام می شود 
و به آدم ها زمان می دهد خود را با شرایط آرام آرام وفق بدهند، ولی الان این تغییرات به 

علت طبیعی نبودن با سرعت بسیار زیادی در حال انجام است. 
نتیجه این گرم شدن زمین خشک تر شدن بعضی از مناطق و بر عکس مرطوب شدن 
مناطق دیگر است که باعث ایجاد خشکسالی، سیل و طوفان می شود. در 2 دهه اخیر آمار 
فاجعه های طبیعی 2 برابر شده و این یکی از واضح ترین تاثیرات تغییرات آب و هوا است.

این تغییرات آب و هوایی که شاید بزرگترین مشکل بشر در قرن بیست و یکم باشد، 
آسیب های زیادی به محیط زیست و انسان ها خواهد زد. 

بیش از 100 میلیون نفر فقیر می شوند
بانک جهانی در گزارشی که هفته پیش منتشر شد اعلام کرد: هم اکنون افراد زیادی از 
تغییرات آب و هوا دچار فقر شدند، ولی تعداد آن ها به سرعت روبه افزایش است و تا 15 
سال دیگر این تعداد به بیش از 100 میلیون نفر خواهد رسید. رئیس گروه بانک جهانی در 
این رابطه گفت: این گزارش پیامی واضح را می رساند که تمام کردن فقر به هیچ شکلی 
ممکن نیست مگر اینکه تهدید تغییرات آب و هوا را روی افراد فقیر کاهش دهیم. کمبود 
غذا در آفریقا تا سال 2040 ، 12 درصد افزایش خواهد یافت و این میزان 75 سال دیگر 
به 70 درصد خواهد رسید. به پیش بینی بانک جهانی آمار کسانی که روزی با کمتر از 1.9 
دلار آمریکا زندگی می کنند تا یک ماه دیگر به 700 میلیون نفر یعنی 7.5 درصد جمعیت 

زمین خواهد رسید.
خلیج فارس دیگر مکانی برای زندگی نخواهد بود !

تا 55 سال دیگر امواج گرمایی شدید که در جهان هنوز دیده نشده است، وارد ابوظبی، 
دوبی، دوحه، قطر و سواحل جنوبی ایران می شود، این تحقیق نشان می دهد جهان در آن 

روزها گرمترین روزهایش را تجربه خواهد کرد. 
2 محقق دانشگاه »ام آی تی« در این رابطه گفته اند: نتیجه تحقیق ما گرم شدن عجیب 
منطقه ای است، اگر تولید کربن دی اکسید قطع نشود احتمالا سکونت در این مناطق 
ممکن نخواهد بود. آن ها گفتند آینده بسیاری از مناطق خلیج فارس می توانند مانند 
شرایط کنونی بیابان شمال دور در آفریقا باشد که هیچ انسانی در آن زندگی نمی کند. طبق 
این تحقیقات تا حدود 50 سال دیگر 45 درجه دما عادی تابستان شهر های این منطقه 
خواهند شد، دما بعضی مناطق مثل کویت به 60 درجه خواهد رسید. در تیر ماه امسال دما 

بندر ماهشر در ایران به 46 درجه با رطوبت 50درصد رسید.
از سال 2030 تا 2050، 5 میلیون نفر به علت تغییرات آب و هوایی می میرند

به گزارش سازمان جهانی بهداشت، از سال 2030 تا 2050 سالانه 250 هزار نفر به علت 
بیماری های ناشی از گرم شدن کره زمین مانند مالاریا می میرند. 38 هزار نفر علت قرار 
گرفتن در معرض گرما، 60 هزار نفر به علت مالاریا، 95 هزار نفر به علت سوء تغذیه کودکی 
و 48 هزار نفر به علت مشکلات معده. ضرر های مالی تغییرات آب و هوایی هم تا سال 

2030 به 2 تا 4 میلیارد دلار خواهد رسید.
بوستون تا میامی غرق می شوند

با گرم شدن کره زمین و آب شدن یخ های قطبی تا یک قرن دیگر ارتفاع آب دریا ها 
افزایش خواهد یافت.  این افزایش ارتفاع آب ها از 10تا 91 سانتی متر خواهد بود، و این 

باعث نابودی بسیاری از جزایر و شهر های ساحلی خواهد شد.
افزایش 91 سانتی متری آب های دریا هر شهری را در سواحل شرقی آمریکا از میامی تا 
بوستون را غرق می کند. حدود 100 میلیون نفر در اطراف شهر های ساحلی زندگی می 

کنند . این یعنی ده ها میلیون نفر باید خانه شان را تغییر دهند.
تا 35 سال دیگر یک چهارم گونه های حیوانی نابود خواهد شد !

به گزارش نیچر افزایش دما به جز آب و هوا، پوشش های گیاهی را هم تغییر می دهد. 
این موضوع جانوران را مجبور می کند تا مهاجرت کنند.

 سرعت زیاد تغییرات آب و هوایی از سرعت مهاجرت و یا وفق کردن گونه های حیوانی 
با محیط بیشتر است، کارشناسان پیش بینی می کنند اگر افزایش دما با همین شدت ادامه 

پیدا کند یک چهارم گونه های جانوری کره زمین نابود خواهند شد.
آخرین وزغ طلایی در سال 1999 اولین گونه ای بود که به علت تغییرات آب و هوایی 
نابود شد، شاید به علت آب شدن یخ ها، خرس های قطبی هم گونه ای باشند که تا 100 
سال دیگر روی زمین دیده نشوند. تغییرات آب و هوایی آسیب های بی شماری دارد، از 

تاثیر داشتن آن روی جنگ سوریه تا تاثیر آن روی کاهش زاد و ولد. 
بعد از ده ها سال نا موفق بودن در جلوگیری از تغییرات آب و هوا یکی دو هفته دیگر 
مسئولان بیش از 190 کشور در کنفرانسی در پاریس با هم در رابطه با بزرگترین مسئله 
جهان در قرن بیست و یکم ملاقات خواهند کرد، اما این مسئله فقط توسط سیاستمداران 

کشور های مختلف حل نمی شوند مردم برای نجات فرزندانشان جه باید انجام دهند؟! 
به گفته سایت تغییرات آب و هوا انسان ها می توانند با استفاده از لامپ های کم مصرف، 
استفاده کمتر از آب، تغییر روش حمل نقلشان و استفاده از وسایلی مانند دوچرخه، کاشتن 
گیاه هایی که به آب کمتری نیاز دارند جهانشان را از وقوع یک فاجعه در آن نجات دهند.

باورتان می شود عدم مدیریت زمان خواب، می تواند خفت 
رزق انسان را سفت کند؟

 زمان ها، در گشادی و تنگی روزنه رزق آدمیان موثرند! 
برخی خواب ها رزق را پس می زنند! باورتان می شود عدم 
مدیریت زمان خواب، می تواند خفت رزق مقدر ما را سفت 

کند؟
خاص)جمعه(،  زمانی  در  ناخن  گرفتن  می شود  باورتان 

می تواند سبد رزق مادی و معنوی ما را پر و پیمان کند؟!
خواب خواب است اما اگر زمان خواب، درست مدیریت 

نشود، مسیر رزق مقسوم آدمی را مسدود می کند.
خواب قیلوله، خواب بین الطلوعین، چه فرقی دارند با هم؟

چرا حضرات معصومین- درود خدا بر ایشان- نسبت به هر 
دو زمان حساس بودند. در یکی حتما بیدار بودند و در یکی، 

اگر می توانستند می خوابیدند.
سر مساله، در این نکته باریک تر از مو نهفته است که در 
پاره ای از آنات، وقایعی در ملکوت عالم دنیا به وقوع می پیوندد 

که در سعه و ضیق روزی انسان نقش دارد. 
این سخن به زعم برخی، خرافی یا دست کم غیرواقعی 
می نمُاید. اما واقعیت این است که در گردونه گیتی، قوانین 
پیدا و پنهان بی شماری است که بدون اجازه من و شما در 

متن زندگی ما جاری می شوند. 
شاید هیچ وزیر بهداشتی، علت کثرت مرگ ناگهانی را در 
شیوع فحشاء، رصد نکند اما صادق مصدق که از غیب خبر 
داده، این دو پدیده را موثر بر هم و متاثر از هم می داند که 
فرموده است: "اذا ظهر الزنا من بعدی کثر موت الفجاء"]تحف 

العقول، ص 85، ح 127[.
دانستن یا ندانستن این قوانین، لطمه ای به ماهیت قانون و 

سنت تغییرناپذیر چرخه هستی نمی زند. 
دانش دنیا، هنوز به کنه کثیری از این حقایق راه نیافته است. 

اما آیا هر چه به تور دانش دین شکار نشود محکوم به عدم 
است؟

چه ارتباطی است بین بیداری در "بین الطوعین" و "توسعه 
رزق"؟

نمی دانیم اما چون از نص و نقل)آیات و روایات( سند مستند 
و حجت موجه در دست داریم، پس مثل برخی روشنفکرمآب 

ها، یکسره، اوراق حقیقت را به آب انکار نمی شوییم.
سر مساله، در این نکته باریک تر ز مو نهفته است که در پاره 
ای از آنات، وقایعی در ملکوت عالم دنیا به وقوع می پیوندد که 

در سعه و ضیق روزی انسان نقش دارد. 
بیش از این، بسط کلام ندهم در مقدمه این مقال. بگذارید 
یکسره بروم سراغ اصل سخن. نخست آیتی بیاورم برایتان از 
قرآن و در ذیلش روایتی از معصوم. تا کام جانتان شکربار شود 

از شهد این معارف ناب.
ماتِ  در کریمه چهارم سوره مبارکه ذاریات می خوانیم: فَالمُْقَسِّ

أمَْرا.]سوگند به کسانی که کارها را تقسیم می کنند[.
با خواندن این آیه، بی درنگ این سوال در ذهن و زبان آدمی 

نقش می بنند که براستی تقسیم کنندگان امور کیانند؟
اتفاقا ابن الکواء، آن خوارج معروف که در تاریخ مشهور است 
به طرح سوالات مبهم، همین سوال را از محضر امیر اهل 

ایمان پرسید.
حضرتش فرمود: منظور فرشتگان الهی اند.

این سوال و جواب را مرحوم امین الاسلام طبرسی در مجمع 
البیان آورده است. 

اما این فرشتگان الهی مقسم و مامور انجامی چه کاری 
هستند؟

جواب این سوالات را با علم بشری نمی توان داد. پس ناگزیر 
باید رفت سراغ زلال چشمه هایی که به یم بی کرانه علم خدا 

راه دارند. پیشوایان پاک.

صاحب تفسیر روایی البرهان، در ذیل تفسیر این شریفه، 
روایتی آورده است از  امام به حق ناطق، حضرت صادق-درود 

خدا بر وی- بدین نقل:
ماتِ  : فَالمُْقَسِّ ِ عَزَّ وَ جَلَّ لَامُ(، فیِ قَوْلِ اللهَّ ادِقُ )عَلیَْهِ السَّ قَالَ الصَّ
مُ أرَزْاَقَ بنَِی آدَمَ مِنْ طُلُوعِ الفَْجْرِ إلِیَ  أمَْراً، قَالَ: »المَْلَائکَِةُ تقَُسِّ

مْسِ، فَمَنْ ناَمَ فیِمَا بیَْنَهُمَا ناَمَ عَنْ رزِقْهِِ«. طُلُوعِ الشَّ
در این حدیث گفته شده است که این فرشتگان، ارزاق 
آدمیان را از طلوع فجر تا طلوع خورشید در میان ابنای بشر 
تقسیم و توزیع می کنند. هر کس در این وقت شریف، خواب 

بماند، روزی از کفش خواهد رفت.
همچنین اهل تفسیر در ذیل آیه 57 سوره بقره »و أنَزَْلنْا 
لوْی؛ و ما بر شما من و سلوی فروفرستادیم«  عَلیَْکُمُ المَْنَّ وَ السَّ
گفته اند: زمان نزول این دو مائده آسمانی، بین الطلوعین بوده 
است. بین الطلوعین  همان زمانی است فضای آسمان به 
اصطلاح عوام، گرگ و میش است یعنی حدودا تا یک ساعت 

و نیم پس از اذان صبح.
همینطور در ذیل آیه: وَ اسْتَغْفِرْ لذَِنبِْکَ وَ سَبِّح بحَِمْدِ ربَکَِّ 
باِلعَشیّ وَ الإبِکار؛ پس صبر کن که وعده خدا حقّ است و برای 
گناهت آمرزش بخواه و ستایشگر پروردگارت در شامگاهان و 

بامدادان باش.
 در تفاسیر آمده است که مقصود از »الإبکار« همان بین 

الطلوعین است. 
مجامع روایی را اگر بنگرید انبوهی حدیث درربار خواهید 
یافت در فضایل بیداری بین الطلوعین. آنچه گفته شد تنها 

مشتی است نمونه خروار.
شاید روزی دانش بشر به اسرار این زمان پی برد تا آن روز 
تنها یک راه برای کشف این حقیقت وجود دارد و آن اینکه، 
انسان پا در میدان تجربه بنهد تا نتایج و آثار عینی اش را 

لمس کند.

ویژگی های شخصیتی ما بسیار بیشتر از تعیین چرخه های اجتماعی در زندگی ما تاثیر گذار 
هستند . خلق و خوی هر فرد می تواند روی سلامت جسمی وی تاثیر بگذارد.

استفن بویل، محقق مرکز پزشکی دانشگاه دوک در کارولینای شمالی در این باره اظهار داشت: 
این ایده که رفتار یا شخصیت می تواند در بلند مدت روی سلامت انسان تاثیر بگذارد موضوع 

تازه ای نیست اما در این مقاله میزان این تاثیرگذاری مورد بررسی قرار گرفته است.
محققان می گویند؛ در حالی که افراد عصبی زودتر تحلیل می روند و ممکن است جان خود 
را به خطر بیاندازند، برخی از افراد نیز به دلیل ویژگی های شخصیتی خاص خود ممکن است 

بیشتر عمر کنند. 
در این تحقیق، پژوهشگران هفت نوع تفکر را عنوان کرده اند که سلامت فرد را به خطر می اندازد 

و بر جسم انسان تاثیرات نامطلوبی بر جای می گذارند که عبارتند از:
– استرس: هر کاری می کنید اجازه ندهید این فهرست شما را نگران کند چون تحقیقات 
نشان می دهد استرس و نگرانی در طولانی مدت می تواند کشنده باشد بویژه استرس های محل 
کار که احتمال ابتلا به بیماریهای قلبی، آنفلوآنزا، سندرم متابولیک و افزایش فشار خون را تشدید 

می کند.
– غصه و تقدیر: اندوهگین بودن نه تنها از نظر اجتماعی مضر است بلکه تاثیرجسمی 
نامطلوبی نیز دارد. مطالعات نشان می دهد؛ افراد مبتلا به بیماریهای عروقی اگر اندوهگین و غصه 
دار باشند زودتر می میرند. محققان می گویند؛ نوع شخصیت روی سیستم ایمنی بدن و هم چنین 

سیستم واکنش به استرس در انسان تاثیر می گذارد.
– اضطراب: محققان می گویند؛ بر اساس یافته های علمی، نرخ ابتلا به زوال عقل و آلزایمر در 

افرادی که کمتر مضطرب می شوند،  پایین تر است. تحقیقات نشان داده است؛ خطر ابتلا به زوال 
عقل در سالمندانی که آرام هستند،50 درصد کاهش می یابد.

– فقدان خویشتن داری: آیا وقت ملاقاتتان دیر شده و یا نمی توانید کارهایتان را منظم 
کنید و به این خاطر کنترل خود را از دست داده اید؟ پس بدانید که این عدم خویشتن داری 
می تواند به سلامت شما آسیب برساند. محققان می گویند انسانهای خود دار نسبت به دیگران 

عمر طولانی تری دارند.
– دلواپسی: افراد به شدت عصبی که دائما نگران و مضطرب و مستعد ابتلا به افسردگی 
هستند به طور متوسط زودتر می میرند. بعلاوه این افراد اغلب بیشتر سیگار می کشند به امید 

این که سیگار اضطراب آنها را کاهش دهد اما متاسفانه با این کار عمر خود را کوتاه می کنند.
– بی هدفی در زندگی: اگر احساس می کنید در زندگی خود هدفی ندارید باید بدانید که زمان 
سکونتتان بر روی کره زمین یا به عبارتی عمرتان کوتاه خواهد شد. پژوهش ها نشان می دهد؛ 

کسانی که اهداف بالایی در زندگی دارند به زوال عقل مبتلا نمی شوند و دیرتر هم می میرند.
– بد بینی: بدبینی و بدگمانی نسبت به دیگران یک ویژگی شخصیتی است که به گفته 
دانشمندان به خصومت و دشمنی بازمی گردد و خطر ابتلا به بیماریهای قلبی را افزایش می دهد. 
این افراد اغلب در رفتار مردم انگیزش های خصمانه پیدا می کنند. دکتر بویل در مطالعات خود 
نشان داده افراد بدبین 25 درصد بیش از دیگران در معرض ابتلا به بیماریهای قلبی هستند و به 

مراتب استرس بیشتری را در طول زندگی تجربه می کنند.
اگر شما هم صادقانه تصور می کنید که هر کدام از این مشکلات را دارید،  از همین امروز به 

خاطر سلامت خوتان هم که شده برای رفع آن تلاش کنید.

خوابی که روزی را کم می کند!

هفت فکر و عادتی که زودتر شما را به کشتن می دهد 

ریشه یابی یکی از اصلی ترین مشکلات بازار کار در ایران؛

مدرک دارد، مهارت ندارد

 »مدرکش را از دانشگاه گرفته است اما در عمل 
از عهده کار و شغلی برنمی آید و مهارتی برای عرضه 
شاهد  وفور  به  اطرافمان  در  نمونه ها  این  از  ندارد.« 
هستیم. فاصله بین مدرک و مهارت یکی از اصلی ترین 

مشکلات بازار کار در ایران است.
 بالاتر بودن نرخ بیکاری جوانان تحصیلکرده نسبت به 
دیگر قشرها در گزارش شهریور ماه مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی )در مورد وضعیت بیکاری تا افق 
1400( نشان از این واقعیت دارد که جوانان در مسیر 
یافتن شغل متناسب با تحصیلات خود با مشکل های 

بیشتری نسبت به سایر گروه ها مواجه هستند. 
یاد شده در حالی در سناریوی  بر اساس گزارش 
خوشبینانه )با فرض رشد اقتصادی پنج درصد( نرخ 
بیکاری به 15.9 درصد و در سناریوی بدبینانه )با فرض 
رشد اقتصادی یک درصد( به 25.6 درصد خواهد رسید 
که نرخ بیکاری جوانان تحصیلکرده به ترتیب در 2 
سناریوی یادشده به 36 درصد و 48.9 درصد افزایش 

خواهد یافت. 
از جوانان در حالی دوره ی  در کشور ما بسیاری 

دانشگاه را با هزار امید و آرزو به پایان می رسانند و راهی 
بازار کار می شوند که این بازار روی چندان خوشی به 
آنها نشان نمی دهد. برکنار از نابسامانی ها و کاستی های 
بازارِ هزار رنگِ کار که دسترسی متقاضیان به شغل های 
مورد نظرشان را دشوار می کند، نداشتن دانش عملیاتی 
یا مهارت های ویژه برای کسب حرفه های تخصصی، 
دشواری به دست آوردن شغل مورد نظر را برای جوانان 

تحصیلکرده دوچندان می کند. 
 ***فوت کوزه گری را چه کسی به دانش 

آموختگان یاد دهد؟ 
در نظام سنتی کسب و کار که بیشتر افراد شغل های 
خود را از خانواده به ارث می برند، خانواده یا بهتر بگوییم 
پدران در انتقال مهارت های حرفه یی کسب و کار خود 
به فرزندان به ویژه پسران نقش موثری داشتند. در 
چنین نظامی فرزندان به طور عملی با زیر و بم های حرفه 
یی که قرار بود خرج آنان و در آینده خرج فرزندانشان را 
دهد آشنا می شدند. آموزش و انتقال مهارت به افرادی 
غیر از فرزندان هم در چنین نظامی بر اساس الگوی 

سنتی کارفرما- کارآموز)شاگرد( صورت می گرفت. 

این الگو در جهان کنونی و به ویژه در پیوند با کسب 
و کارهای علم محور کارایی خود را از دست داده است. 
اکنون که نظام کسب و کار پوست اندازی کرده و دیگر 
شغل به صورت موروثی به افراد فعال جامعه منتقل 
نمی شود، کانون آموزش و انتقال علم و مهارت کسب 
و کار هم از خانواده به نهادهای اجتماعی منتقل شده 

است؛ نهادهایی چون دانشگاه و بازار کار. 
جوانان  ناکارآزمودگی  امروزه  اساس،  این  بر 
تحصیلکرده که شغل متناسب، رشته ی تحصیلی آنان 
را از دسترسشان دور می کند، از عوامل متعددی ریشه 

می گیرد. 
بسیاری بر این باورند که محیط کسب و کار متهم 
ردیف نخست آمار بالای بیکاری تحصیلکرده ها است چرا 
که دانشگاه وظیفه ی انتقال دانش نظری به دانشجویان 
را برعهده دارد و مسوولیت آموزش مهارت های عملیاتی 
بر عهده ی بازار کار است. برخی دیگر معتقدند که 
دانشگاه باید دانش آموختگانش را نه تنها با آموزه های 
نظری که با آموزه های عملیاتی نیز تجهیز کرده و آنان 
را به صورت افرادی کارنابلد وارد بازار کار نکند. برخی 

دیگر هم به مسوولیت های مشترک دانشگاه و بازار کار 
در آموزش مهارت های عملیاتی تاکید می کنند و از نبود 
ارتباط کارآمد و موثر میان محیط کسب و کار و دانشگاه 
به عنوان یکی از مهمترین عوامل بیکاری تحصیلکرده ها 

یاد می کنند. 
آخرین  مورد  در  نانو  ستاد  دبیر  سرکار«  »سعید 
دستاوردهای علمی کشور در شهریور ماه 1394 بخش 
مهمی از مسوولیت بی مهارتی تحصیلکرده ها را متوجه 
بخش های صنعتی دانست. به گفته ی سرکار، آنچه 
ما از آن در کشورمان به عنوان صنعت نام می بریم، 
کارخانه های بزرگ ایستایی هستند که ابزار و ماشین 
آلات وارداتی در آن ها تعبیه شده و زیر فناوری وارداتی، 
مشغول تولید یا مونتاژ محصول هستند؛ ارتباط میان 
دانشگاه و این کارخانه هایی که قابلیت ارتقای تکنولوژی 
ندارند و پس از پایان عمر دستگاه های تولیدی، آنان را از 
رده خارج کرده و دستگاهی تازه جایگزین آن می کنند، 
معنایی ندارد. این در حالی است که پویایی صنعت 
)برخلاف کارخانه های یادشده( امکان مطالعه و ارتقای 
سیستم و ماشین آلات و بهره گیری از توان متخصصان 
داخلی را فراهم می آورد و بستری برای مهارت آموزی 

شکل می دهد. 
به گفته ی سرکار، در کارخانه یی که بر محوریت 
دانش بومی و پویایی بنیاد نهاده نشده، جای زیادی هم 
برای بهره گیری از دانش و توان متخصصان داخلی 
وجود ندارد و به تبع آن، فضایی برای یادگیری مهارت به 
دانش آموختگان تازه کار وجود ندارد. این در حالی است 
که در صنایع دانش بنیان فرصت بیشتری برای عرض 
آموختگان  دانش  آموزی  و مهارت  اندام کارشناسان 
وجود دارد.  برخی دانشگاه ها با پذیرفتن مسوولیت خود 
در مهارت آموزی بویژه در رشته های فنی، پارک های 
علم و فناوری را به عنوان حلقه ی واسطی برای تکمیل 
زنجیره ی ساختاری ارتباط میان دانشگاه و صنعت 
ایجاد کرده اند. این پارک ها با برقراری بستر و فضای 
لازم برای فعالیت شرکت های نوپای دانش محور، زمینه 
ی انتقال فناوری، مهارت های عملیاتی و کارآفرینی را 

فراهم می کنند. 
»محمدجعفر صدیقی« رییس پارک علم و فناوری 
دانشگاه تهران با اشاره به اهمیت و جایگاه پارک های 
علم و فناوری در ایجاد کسب و کارهای موفق دانش 
آموزش های  طریق  از  فقط  مهارت  گفت:  بنیان 
نظری به دست نمی آید، بلکه تنها تجربه ی عملی به 
 learning( کارگیری آموخته های علمی در محیط کار
با  by doing( است که دانش آموختگان جوان را 
مهارت های لازم برای ورود به بازار کار تجهیز می کند. 
پارک های علم و فناوری محیط و فضای لازم را برای 

کسب این تجربه فراهم می کنند. 
همچنین تاسیس دانشگاه هایی چون »فنی و حرفه 

یی« و »علمی-کاربردی« در دهه ی 1370 از دیدگاه 
کسانی نشات می گیرد که بر مسوولیت دانشگاه در 
مهارت آموزی تاکید می کنند؛ دانشگاه هایی با هدف 
ارتقای سطح مهارت های کاربردی نیروی فعال جامعه 
تاسیس شد. این دانشگاه ها توانستند تا اندازه یی در 
ارتقای دانش عملی دانش آموختگان موثر باشند و 
بخش کوچکی از نیروی انسانی متخصص و مورد نیاز 
بخش های مختلف صنعتی و اقتصادی را تربیت کنند. 

مشکلِ نبود مهارت اما در رشته های علوم انسانی 
جدی تر است؛ رشته هایی که فقط در دانشگاه های 

معمولی و به صورت نظری آموزش داده می شود. 
برخی کارشناسان بر همین مبنا بیشتر مسوولیت 
بی مهارتی دانش آموختگان دانشگاهی را متوجه خود 
دانشگاه ها می دانند. از نظر آنان جای خالی آموزش های 
دانشگاه ها  جامع  غیر  درسی  برنامه ی  در  عملیاتی 
مشهود است و برای بهبود شرایطِ این جوانان در ورود به 
بازار کار باید سرفصل های آموزش عملیاتی را در برنامه 

ی درسی دانشجویان گنجاند. 
»حسین سلیمی« رییس دانشگاه علامه طباطبایی 
از وظیفه ی دانشگاه ها در آموزش مهارت های لازم 
برای ورود فارغ التحصیلان به بازار کار گفت. به گفته ی 
سلیمی، بخشی از علت آمار بالای بیکاری در میان 
نیازهای  میان  هماهنگی  نبود  تحصیلکرده،  جوانان 
بازار کار و چیزی است که دانشجویان در محیط های 

علمی می آموزند. 
به گفته ی وی، دانشگاه علامه طباطبایی به عنوان 
یکی از بزرگترین دانشگاه های علوم انسانی کشور از سال 
تحصیلی آینده برای به حداقل رساندن این کاستی، 
سرفصل های آموزش عملیاتی مرتبط با هر رشته را در 
برنامه ی درسی دانشجویان خواهد گنجاند تا هر دانشجو 
حداقل با یکی از مهارت های لازم برای ورود به بازار کار 

در رشته ی تخصصی خودآشنا شود. 
البته برخی سازمان ها و نهادها برای تربیت نیروی 
متخصص مورد نیاز خود دانشگاه هایی تاسیس می کنند. 
فعالیت محدود این دانشگاه ها اما مسوولیت نهادهای 
آموزشی در تربیت نیروی کار متخصص را کم نمی کند. 
نهادهای آموزشی باید به صورت مستقل و در ارتباط 
معنادار با بازار کار، بهره وری جمعیت فعال کشور را 

ارتقا دهند. 
دانشگاه و بازار کار باید به صورت نظام مند وظیفه ی 
انتقال مهارت را به جوانان به انجام برسانند. تعیین 
سرفصل های آموزش عملیاتی، تاسیس دانشگاه ها 
چون  نهادهایی  تقویت  علمی تخصصی،  مراکز  و 
دانشگاه های  گسترش  فناوری،  و  علم  پارک های 
علمی- کاربردی و فنی و حرفه یی و ... می تواند به 
صورت قابل توجهی در مهارت آموزی به جوانان دانش 

آموخته موثر باشد.

توصیه پلیس
از طریق تلفن 197 با ارائه انتقاد،

 پیشنهاد و تقدیر خود از عملکرد پلیس
 با ما در تامین نظم و امنیت مشارکت نمائید .
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 دوازدهمین جلسه رسیدگی به پرونده متهمان نفتی در شعبه 15 
دادگاه انقلاب به صورت علنی برگزار شد.

 متهم ردیف اول پرونده موسوم به فساد نفتی حدود ساعت 8:15 
همانند جلسات قبل با تدابیر امنیتی وارد دادگاه انقلاب شد.

دو خواهر متهم ردیف اول وارد دادگاه انقلاب شدند.
وکلای شکات و متهمان در جلسه دادگاه حضور دارند.

بابک زنجانی و وکیل مدافع وی ساعت 8:45 وارد شعبه 15 
دادگاه انقلاب شدند. متهم اصلی پرونده قبل از شروع دادگاه چند 

دقیقه ای با وکیل مدافع اش صحبت کرد.
جلسه رسیدگی حدود ساعت 9:10 با قرائت آیاتی از قرآن کریم 

آغاز شد.
قاضی صلواتی در ابتدای جلسه مواد 352، 353، 354 و 358 

قانون آیین دادرسی کیفری را متذکر شد.
رییس شعبه 15 دادگاه انقلاب از متهم خواست با حضور در 
جایگاه درباره نحوه خرید بانک FIIB و افزایش سرمایه اش و همچنین 

ملک ایران زمین توضیحاتی را ارائه دهد.
بابک زنجانی با حضور در جایگاه درباره بانک FIIB گفت: این بانک 
در مالزی بود و برای اینکه آن را خریداری کنیم باید به مالزی سفر 
می کردیم تا کارهای مالی مان را انجام دهد. نیاز بود بانک دیگری را 
خریداری کنیم و به همین دلیل به تاجیکستان رفتیم و مجموعه ای 
نام ارزش. رئیس جمهور  را در تاجیکستان خریداری کردیم به 
تاجیکستان از ما پرسید چرا می خواهید بانک ایجاد کنید و ما گفتیم 
می خواهیم سرمایه گذاری کنیم که ایشان هم اجازه فعالیت را داد. در 
سال 88 ترمینال تاجیکستان را خریداری کردم و اتوبوسرانی شهری 

را راه اندازی کردیم.
وی ادامه داد: پس از اینکه اجازه دادند بانک »کنت« شکل بگیرد 
از آنجایی که نمی توانستیم پول زیادی را به تاجیکستان بیاوریم سعی 
کردیم بانک فرست اسلامی را در لابوان به مبلغ 4 میلیون دلار 
خریداری کنیم. یعنی سرمایه اولیه بانک فرست اسلامی 4 میلیون 

دلار بود.
بابک زنجانی درباره اینکه گفته می شود این بانک 3 اتاق بیشتر 
نداشت با نشان دادن تصاویری از آن خطاب به قاضی صلواتی گفت: 
اینکه گفته می شود این منطقه، منطقه خطرناکی است باید بگویم که 
یکی از امن ترین شهرهاست و این بانک بیش از 40 اتاق داشت. من 
توانستم سهام آن را از 4 میلیون به 104 میلیون دلار برسانم؛ در واقع 
صد درصد این بانک مربوط به من بود و به همین دلیل مجبور شدم 

سهام کنت تاجیکستان را بالا بیاورم.
قاضی صلواتی گفت: دادسرا ادعا می کند که در حین فروش به 
بانک ملت در این رابطه شما افزایش سرمایه دادید، در این رابطه 

توضیح دهید.
بابک زنجانی گفت: نه اینطور نیست. بانک ملت یک یورو بابت 
افزایش سرمایه به من پرداخت نکرد و پس از افزایش سرمایه بانک 
ملت سرمایه اش را نزد ما قرار داد. از پول های خودم افزایش سرمایه 

داشته ام.
قاضی صلواتی سئوال کرد آیا شرکت SCT دبی وجود خارجی 
دارد که بابک زنجانی گفت: ما شعبه SCT کیش را در دبی ثبت 
کردیم. آقای »ط« که کارمند من بود، مدیر هتل ما در دبی بود که 

خیلی از این موضوعات اطلاع نداشت.
قاضی صلواتی از متهم پرسید ملک ایران زمین را از چه کسی 

خریده اید و پولش را از کجا تامین کرده اید؟
متهم اصلی پرونده موسوم به فساد نفتی مدعی شد: در سال های 
بین 87 الی 89 این ملک را از ایرانیان اطلس خریدم و 280 میلیارد 
تومان اصل زمین را خریداری کردم. این زمین فقط 9 هزار متر 
تجاری بود و تعدادی رستوران و قصابی و نانوایی نیز در آنجا بود که 
از آنجا خارج نمی شدند. پس از اینکه زمین را خریداری کردم مغازه ها 

و سرقفلی ها را خریدم.
قاضی صلواتی سئوال کرد این پول را از کجا آوردید؟ بابک زنجانی 
پاسخ داد یادم نیست، فقط می دانم که پول خودم بود که واریز کردم.

قاضی مجدداً پرسید از منابع بانک ملت بوده است؟ که بابک 
زنجانی پاسخ داد: حتماً معامله ای وجود داشته که آنها پول را به من 
داده اند، ولی می دانم که پول خودم بوده، آن زمین را به مبلغ 280 

میلیارد تومان خریداری کردم.
وی ادامه داد: من آن زمین را با شرایطی خریدم و چک هایی را 
برای خریدش دادم؛ زیرا آنها گفتند که ما زمین را اگر نقد بفروشیم 
مشکل پیدا می کنیم و من سه چک به آنها دادم که هر سه چک را 
در سال های 90 و 91 پاس کردم. آخرین چک هم که مربوط به سال 
92 بود موعدش نرسیده بود. به بانک انصار رفتم و گفتم می خواهم 
زمین را انتقال دهم. آنها گفتند شما یک سوم مبلغ را پاس کرده اید و 
باید چک سوم را پاس کنید تا انتقال انجام شود. به همین منظور یک 

سپرده 80 میلیارد تومانی به انصار واریز کردم.
قاضی صلواتی خطاب به متهم گفت: بانک انصار چک سوم را 
برگشت زده که بابک زنجانی پاسخ داد نه اینطور نیست، چون ملک 
را آزاد کرده بود. وی درباره دو چک اول نیز گفت که قطعاً چک های 
پاس شده از پول نفتی ها نبوده که قاضی صلواتی پرسید از محل 

فروش شرکت نیکو بوده است؟
بابک زنجانی پاسخ داد: خیر، اولاً شرکت نیکو به من پولی نداده 
و مصوبه آنها مربوط به برج 4 سال 90 بود. پول های من از محل 
بانک های تجارت، ملت و صادرات بوده که حواله های بیرونی را انجام 

دادم و به جایش پول به من دادند.
رییس شعبه 15 داگاه انقلاب خطاب به متهم گفت: شما در پروژه 
صدر با شهرداری همکاری کردید و حداقل 12 میلیون یورو آن از 
محل شرکت نیکو تامین شده، در این زمینه توضیحاتی را ارائه دهید.

بابک زنجانی گفت: ما به شهرداری بیش از 60 و 70 میلیون یورو 
پول دادیم و 12 میلیون آن با تاریخی که آقایان مطرح کردند با من 
کار کرده اند، تداخل داشته است. بابک زنجانی ادامه داد: با شهرداری 
صورت جلسه ای را درست کردیم و حدود 280 الی 300 میلیارد 
تومان صورت وضعیت دادیم. آقایان گفتند که پول نداریم و قرار بود 
که سینمای پردیس را به من بدهند که من نپذیرفتم و گفتم که 

پروانه ساخت ایران زمین را به من بدهید.
قاضی صلواتی در این هنگام گفت چرا قیمت را بالا می برید؟ بابک 

زنجانی پاسخ داد چرا دوست دارید من را پایین بیاورید.
قاضی صلواتی گفت: در تاریخ 30/ 2 /92، زمین ایران زمین 824 
میلیارد تومان توسط وزارت نفت برای فروش کارشناسی می شود. 
در کارشناسی دوباره ارزیابی می کنند و به درخواست شما این زمین 
به مبلغ 1860 میلیارد تومان کارشناسی می شود، گزارشاتی رسیده 
که کارشناسی دوم را مخدوش می کند. من از آقای تورک معاون 
دادستان تهران می خواهم که هیاتی تعیین شود تا اختلاف بین دو 

کارشناسی مشخص شود.
بابک زنجانی توضیحاتی را در زمینه کارشناسی ملک ایران زمین 
ارائه داد که قاضی صلواتی از وی پرسید: شما برای این ملک به کدام 

دفترخانه رفتید؟
بابک زنجانی مدعی شد: من به دفترخانه ای در میدان هفت تیر 
رفتم که مربوط به وزارت نفت است. در تاریخ 15/ 2/ 92 با وزارت 
نفت و به دستور وزیر وقت جلسه ای را گذاشتیم و قرار شد که ما به 
اندازه دو میلیاردی که شرکت نفت در بانک مالزی دارد و توقیف شده 
بود، یک سال مهلت بگیریم که ضمانت این کار بر عهده من افتاد 
و قرار شد تا تاریخ 15/ 2/ 92 پول را خارج کنم. در قرارداد مذکور 
نوشته شد که باید بابت دو میلیاردی که در مالزی وجود داشت به آنها 
چک بدهم که چک هم دادم. وزیر به من گفت که پشت این چک 
به اندازه پولی که ما در آنجا داریم وثیقه بگذار. بر همین اساس ملک 
ایران زمین را به مبلغ 1860 میلیارد تومان ارزیابی کردم و ما آن را 

انتقال قطعی به آقایان دادیم.
بابک زنجانی افزود: در دفترخانه به ما گفتند که ما ملک را 
نمی خواهیم و برای وصول چک این ملک را دریافت می کنیم. به من 

گفتند 8 هزار میلیارد تومان ملک را به خود من می فروشند.
قاضی صلواتی پرسید چرا؟

در این حین نجفی نماینده دادستان گفت: یعنی ملکی که 703 
میلیارد تومان ارزیابی شده مجدداً در همان روز به مبلغ 8 هزار میلیارد 
تومان به آقای زنجانی فروخته می شود تا به صورت صوری تسویه کند 

که بابک زنجانی به این گفته اعتراض کرد.
قاضی صلواتی گفت: مسئول حقوقی وقت شرکت نفت 2.5 
میلیارد تومان در آن زمان برای ثبت سند پول می گیرد که پرونده آن 
در دادسرا مفتوح و به زودی به دادگاه می آید و از بابک زنجانی پرسید 
مبلغ دو و نیم میلیارد تومانی که در آن زمان که به آقای »ن« داده 

شده بابت چه بوده است؟
در این زمان وکیل شرکت HK گفت که این آقا اصلاً  در شرکت 

نفت مسئولیتی نداشته است.
بابک زنجانی ادامه داد: آقای »ن« را آوردند و گفتند که مسئول 
حقوقی شرکت نفت است و ایشان قرار شد که قراردادی را بنویسد و 
در بند قرارداد نوشت که هزینه حقوقی نفت بر عهده زنجانی است. 
این آقا به من گفت که 4،5 میلیارد تومان پول هزینه دفتر حقوقی تان 
می شود. به من گفت که شما با ما راه بیایید و من طی تماسی که 
با یکی از نهادها داشتم موضوع را گفتم. آنها به من گفتند که پول را 
پرداخت نکن و دو روز بعد به من گفتند که شما چک صادر کن به 

نام مجموعه حقوقی آن شرکت.
این متهم ادامه داد: آن آقا به من گفت شما سه میلیارد تومان 
در حساب ما پول واریز کن که من گفتم 2.5 میلیارد تومان بیشتر 
نمی دهم و پس از واریز این پول، حدود 15 روز بعد پول را برداشتند.

قاضی صلواتی با طرح این سئوال که هزینه و ثبت این دو سند 
چقدر می شده، گفت: اگر سردفتر تاکنون در این زمینه احضار نشده، 

درخواست می کنم که به دادسرا احضار شود.
قاضی صلواتی افزود: 2 میلیارد و 500 میلیون تومان پول را آقای 
»ن« و بیش از 8 میلیارد تومان را سردفتر می برد. در صورتی که 

هزینه ثبت سند 10 میلیون تومان می شود.
در این زمان رسول کوهپایه زاده وکیل مدافع بابک زنجانی پیرو 
صحبت های قاضی صلواتی گفت: رئیس دادگاه شما دست روی نکته 
مهمی گذاشته اید و قرارداد مهمی را مورد استناد قرار داده اید؛ چرا که 
اساساً باید در این زمینه که چه شد که ملک ایران زمین مورد ارزیابی 

قرار گرفت توضیحاتی ارائه شود.
یا  پرداخت  به  قادر  موکلم  تحریم،  دلیل  به  داد:  ادامه  وی 
بازپرداخت مطالبات مورد ادعای شرکت نفت نمی شود. در وزارت 
نفت کارگروه هایی برای رسیدگی به موضوع تشکیل می شود که در 
نهایت با مذاکرات متعدد مسئولان وزارت نفت با موکلم، راه حلی برای 
بازپرداخت پول طراحی شد. بدین صورت که قرارداد مهمی در تاریخ 
15/2/92 تنظیم می شود و در این قرارداد شرکت ISO که خریدار 
محمولات نفتی بوده و شرکت HK به عنوان دائن و بابک زنجانی به 
عنوان ضامن و شرکت توسعه آسمان کیش به عنوان نماینده ای از 
وزارت نفت مشخص می شوند. در این قرارداد ملک ایران زمین به 

مبلغ 1860 میلیارد تومان ارزیابی می شود.
کوهپایه زاده ادامه داد: کارشناسی که 824 میلیارد تومان بوده، 
مورد اعتراض موکلم قرار می گیرد. به همین دلیل این موضوع به 
هیأت سه نفره ای که منصوب وزارت نفت بوده می رود و آقایان پس از 
بررسی ملک را 1860 میلیارد تومان ارزیابی می کنند؛ بنابراین موکل 

من در انتخاب کارشناسان دخیل نبوده است.
کوهپایه زاده یادآور شد: همین قراردادی که مورد اشاره قرار گرفت 
و شما هم اشاره کردید مورد استناد شرکت نفت است و اگر تخلفی 
صورت گرفته قطعاً باید با متخلفات برخورد شود. اما تا زمانی که 
قرارداد 15/ 2/ 92 که مورد استناد طرفین است لازم الاتباع است، 
یعنی مورد استناد است. زیرا بین دائن و مدیون )شرکت نفت و 
موکل( قراردادی تنظیم شده که هنوز هم باقی است و طرفین قبول 

کردند که از بدهی موکل،  1860 میلیارد تومان کسر شود.
قاضی صلواتی گفت: من از آقای تورک معاون دادستان تهران 

می خواهم موضوع را از مسئول فعلی کانون کارشناسان رسمی 
پیگیری کنند.

در ادامه نجفی نماینده دادستان گفت: موضوع عنوان شده در 
زمینه ملک ایران زمین و واگذاری آن به مبلغ 8 هزار میلیارد تومان 

نشان دهنده تبانی است.
قاضی صلواتی خطاب به متهم گفت: شما در SCT دبی 104 
میلیون دلار سرمایه داشته اید؟ که وجود خارجی ندارد یعنی دادسرا 

ادعا دارد SCT دبی وجود ندارد.
نجفی نماینده دادستان با قرائت اظهارات مدیرعامل شرکت مویز 
گفت: ایشان گفته که از سال 92 مدیریت شرکت دبی را بر عهده 
داشته است و مأموریت هایی که بابک زنجانی به من داده بود، تأسیس 
شرکت SCT در دبی بود. از آنجا که این شرکت قبلًا در کیش به 
ثبت رسیده بود تأسیس آن در دبی را به طور مداوم پیگیری کردم 
و حتی با حضور آقای زنجانی در جلسه ای توضیحات کافی ارائه شد.

نماینده مدعی العموم ادامه داد: وی گفته که مدیر دپارتمان ثبت 
شرکت گفته که برای ایرانیان ثبت موسسات مالی به لحاظ تحریم 
ممنوع است و مراحل ثبت آن 6 ماه طول می کشد. پس از آن جلسه 
پیگیری موضوع به دستور بابک زنجانی متوقف شد و از سال 2010 
تا این لحظه چنین موسسه ای تأسیس نشده است. بر همین اساس 

SCT به عنوان موسسه مالی وجود خارجی ندارد.
قاضی صلواتی خطاب به متهم اصلی پرونده فساد نفتی گفت: شما 
صداقت داشته باشید؛ زیرا دادگاه و نماینده دادستان با سند و مدرک 

با شما حرف می زند.
بابک زنجانی گفت: من اشتباهات آنها را می گویم، شما مرا دعوا 
نکنید. آقای »ط« که سال 87 به من ملحق شد به من گفت که 
شرکت دبی را جمع آوری کن و من همان موقع گفتم که شرکت 
SCT را پیگیری کن. بنا به توصیه ای مبنی بر اینکه این آقا را از 
مجموعه هایتان کنار بگذارید، من هم به آقای »ط« نامه زدم که پیگیر 

مجموعه من نباشید.
قاضی صلواتی گفت: شرکت SCT دبی وجود خارجی ندارد و 
ساخته ذهن شماست که بابک زنجانی پاسخ داد خیر، ساخته ذهن 

دادستانی است.
قاضی صلواتی گفت: تا قبل از اینکه دستگیر شوید، آقای »ط« 
مدیر شرکت مویز دبی شما بوده است. قرار نیست که ارزش کسی را 
پایین بیاورید. در این میان نجفی نماینده دادستان از متهم پرسید که 
ال سی را شرکت دبی صادر کرده یا شرکت کیش؟ که بابک زنجانی 

گفت: هر دو  آنها یکی است.
نماینده دادستان تاکید کرد: ولی شما قبلًا می گفتید که این 
دو جدا هستند ولی حالا می گویید که زیرمجموعه شرکت کیش 
است. طبق استعلام بانک مرکزی، شرکت کیش مجوزی دریافت 

نکرده است.
بابک زنجانی پاسخ داد چه ربطی دارد که قاضی صلواتی با تذکری 
خطاب به متهم گفت تا صحبت نماینده دادستان تمام نشده شما 

صحبت نکنید.
در ادامه نجفی نماینده مدعی العموم گفت: خانم »م.م« گفته که 
شرکت SCT دبی در کیش و تهران مجوزی از بانک مرکزی نداشته 
است و این شرکت جهت مستندسازی بابک زنجانی و معاملات 

صوری وی بوده است.
بابک زنجانی مدعی شد: این موضوع مطالبی است که خود 
بازپرس از وی خواسته که بنویسد. شما خانم »م.م« را صدا کنید 

تا به اینجا بیاید.
بانک  مدیر  بردید  نام  که  فردی  نماینده مدعی العموم گفت: 

تاجیکستان شماست.
قاضی صلواتی خطاب به متهم ردیف اول پرونده موسوم به فساد 
نفتی گفت: چرا شما همه افراد را کوچک می کنید. شما عقل کل 

هستید و بقیه سنگ فروش و غیره.
در ادامه رسول کوهپایه زاده وکیل مدافع بابک زنجانی گفت: تمام 
مدیران منصوب موکلم در شرکت های مختلف عزل شده اند و تنها 

مدیری که سابقه طولانی هم دارد آقای »ط« است.
کوهپایه زاده ادامه داد: راجع به این موضوع که SCT کیش حق 
صدور مجوز داشته یا خیر باید بگویم که در آگهی ثبت این شرکت در 

کیش آمده که این شرکت حق صدور ال سی را دارد.
قاضی خطاب به متهم اصلی پرونده فساد نفتی و وکیل مدافع 
اش گفت: سئوال پیش می آید که معاون دادستان و رئیس دادگاه از 
اصطلاحات بانکی اطلاعاتی دارند یا خیر. باید یادآور شوم که بنده به 
صورت فشرده طی 5 روز و دیگر همکاران نیز طی دوره یک ماه و 
نیمه در بانک مرکزی با اصطلاحات بانکی آشنا شده و دوره آن را طی 
کردیم. رئیس شعبه 15 دادگاه انقلاب از متهم خواست که در مورد 

بحث افزایش سرمایه اش با ارائه مدرک توضیحاتی را دهد.
بابک زنجانی مدارک ثبت شده در این زمینه را به دادگاه ارائه داد.

قاضی صلواتی عناوین تخصیص منابع بابک زنجانی را برشمرد و از 
وی خواستار توضیح در رابطه با منابع مالی اش شد.

بابک زنجانی گفت: بانک FIIB و کنت کارگزاران متعددی دارند. 
من بانکی بودم دارای حساب های کارگزاری متعدد در مکان های 

مختلف، وام و سپرده  هم گرفته ام.

قاضی صلواتی گفت: از کجا؟ چهار مورد آن را نام ببر. زیرا دادسرا 
ادعا دارد که افزایش سرمایه شما به 104 میلیون دلار صحت ندارد؟

زنجانی ادامه داد: ثبت این مبلغ مشخص است و برگه های آن را 
خدمت شما دادم. من از جاهای مختلف پول آوردم. منابع پولی بنده 

در سال های 88 و 89 اشخاص مختلفی بودند که پول گذاشتند.
قاضی صلواتی از متهم پرسید که بازرس قانونی FIIB کیست؟ آن 
را معرفی کن، چطور باید به اسناد دسترسی داشت؟ اگر مشکلی در 

کارت نیست چرا اسناد را رو نمی کنی!
بابک زنجانی گفت: ما چند کارگزار داریم، پول زیادی است. شاید 
دوست ندارم کسی مشتریان ما را بشناسد. من نمی توانم این موضوع 

را بگویم.
در ادامه نجفی نماینده مدعی العموم پیرو صحبت های متهم گفت: 

چرا نمی گویید؟ اینجا دادگاه است.
قاضی صلواتی مجدداً از زنجانی خواست که بگوید کارگزاران 

FIIB چه کسانی هستند.
بابک زنجانی گفت: بانک مرکزی تاجیکستان، بانک روسیه و 
 SCT اسلام بانک، عرب ترک بانک و اکتیو بانک. ناگفته نماند که

هم کارگزار است.
قاضی سئوال کرد FIIB نزد کدام بانک حساب دارد؟ سند آن 

را ارائه بده؟
بابک زنجانی گفت: نزد همه حساب دارد.

قاضی صلواتی خطاب به متهم گفت: به وکیل مدافع ات بگو که 
مستندات حساب کارگزاران در FIIB را بیاورد.

نجفی نماینده مدعی العموم گفت: این بانک به مبلغ 4 میلیون 
دلار خریداری می شود و افزایش سرمایه به 104 میلیون دلار داشته 
که 30 میلیون دلار در بانک ملت دریافت شده، صرف هزینه های 
شخصی شده است. از آنجا که افزایش سرمایه به دو طریق نقدی و 

غیرنقدی است،  اگر مستنداتی دارید ارائه دهید، اینجا دادگاه است.
نماینده دادستان ادامه داد: متهم منابعی را مطرح کرده که یکی 
از طریق دریافت وام بوده و دیگر گفته وام 15 میلیارد یورویی را از 
شیخ حشر گرفته که مستنداتی را در این زمینه ارائه نداده است. ما 
در بحث هزینه منابع مستنداتی نداریم. بخشی از سوئیفت ها و پیام ها 

جعلی است. فقط ادعا دارد و گفته هایش صحت ندارد.
بابک زنجانی گفت: آقای »پ« از من 20 جلسه سئوال و جواب 
کردند و از میان درب 2 صفحه را نوشتم و به او دادم. آقای »پ« 
انسان درستی است ولی یک زمانی باورهای انسانی به طرف دیگر 

می رود و یک موضوع را ساخته ذهن شان درست می کند.
قاضی صلواتی گفت: دادسرا همین نظر را راجع به شما دارد که 

این مطالب ساخته ذهن شماست.
قاضی صلواتی گفت: شما یک بدهی به وزارت نفت دارید و باید 

 آن را بدهید.
بابک زنجانی گفت: در خصوص معاملات پولی مطمئن باشید که 
من وجه دارم و دیروز یک برگه آن را دادم که از بانک های مرکزی 
کشورها آن را تهیه کنند و به شما بدهند. روی هوا که برای دو میلیارد 

یورو به کسی نامه نمی دهند، من نسبت به مردم تعهد دارم.
قاضی صلواتی گفت: منشأ پول را بگویید که از کجا می آورید که 

بابک زنجانی پذیرفت.
تنفس 15  ساعت 10:30  صلواتی  قاضی  ایسنا،  گزارش  به 

دقیقه ای اعلام کرد.
پس از پایان تنفس قاضی صلواتی گفت: در جلسه دو نفر از 
کارشناسان بانک مرکزی حضور دارند که از مجرب ترین و مورد 
اعتمادترین افراد بوده که دارای درجه کارشناسی بین المللی هستند. 
بر همین اساس از کارشناس بانک مرکزی می خواهم توضیحاتی را 

ارائه دهد.
که  مکرری  مصاحبه های  در  گفت:  مرکزی  بانک  کارشناس 
وکیل مدافع متهم می کند و دفاع خود را بر مبنای زیر سئوال بردن 
کارشناسی مطرح می کند باید بگویم که تیم ما متشکل از 5 نفر 
است و متوسط سن کاری در این زمینه بالای 20 سال است. ایشان 
می گوید که ما احساسی برخورد کردیم که از ریاست دادگاه تقاضا 

دارم هرجا دوستانم احساسی برخورد می کنند به ما متذکر شود.
وی در ادامه با اشاره به سخنی از امام علی )ع( که فرموده »گفته 
را بنگر نه گوینده را« در مورد اینکه بانک FIIB می تواند از مشتریان 
سپرده جذب کند یا خیر باید بگویم که در منطقه لابوان مالزی 
چهار نوع بانک اعم از تجاری، اسلامی، بانک های سرمایه گذاری و 
سرمایه گذاری اسلامی فعالیت می کنند. دو نوع آخر اساساً اجازه 
جذب سپرده ندارند. این کار، کار بانک تجاری است یعنی بانک 
تجاری سپرده مردم را می گیرد و در قالب تسهیلات خرد و کلان 

تخصیص می دهد.
وی ادامه داد: بانک سرمایه گذاری اساساً در بازار سرمایه فعال است 
و به موسسات سرمایه پذیر کمک می کند تا سهام و اوراق قرضه شان را 
بفروشند؛ بنابراین، سرمایه گذار در مالزی اجازه ندارد حساب باز کند.

نجفی نماینده مدعی العموم در این زمان گفت: پرینت بانکی را 
ارائه دهید که بابک زنجانی پاسخ داد شما دسترسی ندارید، که قاضی 

صلواتی به وی اخطار داد.
نماینده مدعی العموم گفت: در نامه 13/11/92 از طریق آقای 
»ح« پرینت حساب مشتریان در 4 الی 5 صفحه توسط مجموعه 
بابک زنجانی ارائه شده است. 7 فقره حساب یعنی یورو، دلاری، 
درهمی و ... به حساب SCT ارائه شده و دو فقره به آی وان و دو فقره 
به حساب بانک ارزی تاجیکستان ارائه شده که هر سه موجودی شان 
صفر است. برای بانک کنت 6 فقره حساب باز شده، همچنین 11 
فقره حساب افتتاح شده که سه فقره از آن صفر است. 4 فقره حساب 
به نام بانک اسلام باز شده که حساب منفی یعنی بدهکار است. 3 
فقره حساب به نام شرکت ISO صادر شده که حساب ها منفی و 

بدهکار است. همه این مجموعه ها به نام بابک زنجانی است.
بابک زنجانی از ریاست دادگاه خواست تا صحبت کند که قاضی 
به وی اجازه صحبت داد. متهم گفت: ما با کارشناسان مشکلی نداریم. 
کارشناس باید بی طرف باشد. در این هنگام بابک زنجانی با دست 
وکیل مدافع شرکت HK را نشان داد و خطاب به وی گفت: شما 
به عنوان کارشناس به وکیل شرکت HK گفته اید که چه چیزی را 
بگوید. بابک زنجانی از نجفی نماینده دادستان سئوالاتی را پرسید که 

نماینده مدعی العموم به وی گفت: من را بازجویی نکن.
قاضی صلواتی در ادامه گفت: شما از نماینده دادستان می خواهید 

که صورتحساب کارگزارت را معرفی کند!
در ادامه جلسه کارشناس دیگر بانک مرکزی توضیحاتی را ارائه 
داد. با توجه به رسیدن وقت اذان، رییس شعبه 15 دادگاه انقلاب ختم 
جلسه را اعلام کرد و گفت که جلسه بعدی دادگاه متهمان نفتی امروز 

به صورت علنی در شعبه 15 دادگاه انقلاب برگزار می شود. 

محمد جواد ظریف:

دو قطعنامه حقوق بشری مجمع عمومی 
ملل متحد طنز تلخ روزگار است

وزیر امور خارجه گفت: دو قطعنامه ای که روز جمعه کمیته سوم مجمع عمومی ملل 
متحد در حوزه حقوق بشر تصویب کرد شاید یکی از طنزهای تلخ روزگار باشد.

محمدجواد ظریف روز شنبه در مراسم بزرگداشت هفتادمین سالگرد تاسیس سازمان 
ملل متحد که در محل مرکز مطالعات وزارت امور خارجه برگزار شد افزود: کشورهایی که 
نه از قانون اساسی و نه از انتخابات خبر دارند از انتخابات آزاد در سوریه صحبت می کنند.

وی ادامه داد: کسانی که داعش را پرورده اند نسبت به کسانی که با داعش مبارزه می 
کنند خرده می گیرند و متاسفانه به دلیل برخی ملاحظات رای می آورند. ظریف اضافه 
کرد: اینها نگرانی های عمده ای است که در برخورد با ملل متحد و در رسیدگی به ساز و 
کارهای ملل متحد باید مورد توجه قرار گیرد. ظریف در بخشی از صحبت هایش گفت: 
مطمئنا هفتادمین سالگرد ملل متحد باید فرصتی را فراهم کند که تلاش های ملل متحد 
را در حوزه مختلف ارج نهیم و معمولا در محیط هایی که دیدگاه سیاسی- امنیتی بر سایر 
اقدامات ملل متحد حاکم می شود زحمات ملل متحد کمتر مورد بررسی قرار می گیرد و ما 
در تاریخچه هفتادساله ملل متحد همه چیز را با هم بررسی می کنیم. وی افزود: هفتادمین 
سالگرد ملل متحد فرصتی را فراهم می کند تا نگاهی به توفیق ها و ناکامی های ملل متحد 
در همه موضوع ها، از همکاری های بین المللی برای پیشبرد توسعه و ارتقای حقوق بشر 
که در منشور ملل متحد آمده تا جلوگیری از جنگ که هدف اصلی ملل متحد است و پایه 
گذاران ملل متحد برای آن گرد هم جمع شده اند، بپردازیم. وزیر امور خارجه اضافه کرد: 
ما باید این تحلیل را در قالب آرمانگرایی واقع گرایانه ببینیم یعنی اگر این سازمان نبود چه 

اتفاق هایی می افتاد، نه اینکه این سازمان چگونه در قالب دیدگاه های ما عمل می کرد.
وی ادامه داد: البته توجه به این موضوع مانع از این نمی شود که کاستی های ملل متحد 
را در نظر نداشته باشیم، من قصد اشاره به کاستی ها ندارم اما کاستی ها نیز فراوان است 
همچون سیاسی شدن برخوردهای ملل متحد؛ البته نه اینکه سازمان غیرسیاسی است بلکه 

این به معنای حاکم شدن ملاحظات سیاسی بر نگرانی های واقعی است.

مدیرکل سیاسی وزارت کشور:

تاکید دولت بر عدم لغو 
سخنرانی های سیاسی است

مدیرکل سیاسی وزارت کشور با بیان این که تاکید دولت بر عدم لغو سخنرانی های 
سیاسی در کشور است، اظهار کرد: معتقدیم وقتی برای یک سخنرانی مجوز صادر می شود 

باید از برگزاری آن حمایت کرد و امنیت برگزاری مراسم را تامین کرد.
محمد امین رضا زاده در نشست با فعالان سیاسی و نمایندگان احزاب در هرمزگان با 
بیان این که سیاست برد - برد را دکتر روحانی در ادبیات سیاسی کشور وارد کرد، اظهار 
کرد: برای اولین بار بود که برخی از مفاهیم سیاسی که رئیس جمهور باور عمیقی به آنها 
دارند در قالب برنامه های سیاسی در کشور پیگیری شد و یکی از آنها سیاست برد - برد بود 
که در مذاکرات هسته ای شاهد آن بودیم. وی گفت: قاعده انتخابات در همه جهان به این 
شکل است که به دعواهای سیاسی پایان می دهد و اگر چه در ایران برخی از کشمکش 
های سیاسی در نزدیکی انتخابات شکل می گیرد اما پس از انتخابات دعواهای سیاسی پایان 
می یابد و باید به رای اکثریت مردم احترام گذاشت. رضا زاده بیان کرد: آقای دکتر روحانی 
با یک مشی اعتدالی، مجموعه برنامه هایی را در زمان انتخابات مطرح کردند که مورد توجه 
مردم قرار گرفت و بعد از آن نیز تلاش کردند تا این مشی را در امور مختلف بخصوص 
در حوزه سیاست خارجی و سیاست داخلی پیگیری کنند و آنچه که در نتیجه مذاکرات 
هسته ای شاهد آن بودیم نیز حاصل نگاه تعاملی ایشان به مسائل و سیاست برد - برد است.

مدیرکل سیاسی وزارت کشور و دبیر کمیسیون اقوام و مذاهب شورای امنیت کشور 
ادامه داد: با یک منطق مشخص که از سوی تیم سیاست خارجی دنبال می شد مذاکرات به 
نتیجه رسید و شاهد آن بودیم که پس از توافق هسته ای، هیچ حزب و یا قومیت و یا مذهبی 
در کشور در مخالفت با این توافق سخن نگفت و بعضا برخی از انتقادهایی که مطرح می شد 
از سوی اشخاص بود و در این مدت هیچ حزب مشخصی در مخالفت با برجام اقدامی نکرد.

وی در ادامه گفت: در حال حاضر 241 حزب و تشکل سیاسی شناسنامه دار در کشور 
داریم که 180 حزب عضو خانه احزاب هستند که با حضور و همفکری آنها، دور تازه ای از 
خانه احزاب با حضور 7 نفر از احزاب اصولگرا، 7 نفر از احزاب اصلاح طلب و 7 نفر از احزاب 
مستقل تشکیل شد و دولت به همه این احزاب و تشکل های سیاسی نگاه فراجناحی دارد.

رضازاده افزود: مشارکت احزاب در ایجاد فضایی پرشور و رقابتی در عرصه انتخابات 
اسفندماه سبب اقتدار هر چه بیشتر نظام اسلامی می شود و انتظار این است که احزاب و 

رسانه ها برای انتخابات پیش رو با برنامه ریزی منسجمی مشارکت فعالانه داشته باشند.
مدیرکل سیاسی وزارت کشور با بیان این که تاکید دولت بر عدم لغو سخنرانی های 
سیاسی در کشور است، اظهار کرد: شما در استان خودتان شاهد این عزم دولت و تاکید 
دولت بوده اید و در کل کشور نیز همین شرایط حاکم است. ما معتقدیم وقتی برای یک 
سخنرانی مجوز صادر می شود باید از برگزاری آن حمایت کرد و امنیت برگزاری مراسم 
را تامین کرد. وی عنوان کرد: امنیت و آزادی برای فعالیت احزاب شناسنامه دار بسیار با 
اهمیت است و اولویت ما تامین شرایط مناسب برای فعالیت احزاب است و اعتقاد جدی 
داریم که در جامعه ای که احزاب و رسانه ها فعال باشند، فسادها به حداقل می رسد و رانت 
ها از بین می رود. رضا زاده خطاب به فعالان سیاسی و نمایندگان احزاب در هرمزگان گفت: 
قدر شرایط امروز را بدانیم. امنیت و ثباتی که در جامعه ما حاکم است در منطقه و جهان بی 
مثال است و این اقتدار ملی ماست که باعث شده تا قدرت های جهانی به پای میز مذاکره با 
ایران بنشینند و برای حل معضلات و مشکلات منطقه ای به دنبال تامین نظر ایران باشند.

وی در پایان گفت: اکنون ایران در اوج اقتدار سیاسی بعد از انقلاب است و باید تلاش 
کنیم تا با دقت و هوشیاری در انتخابات پیش رو هرگونه تهدیدی را مهار و از آن فرصتی 

برای پیشرفت و اعتلای کشور بسازیم.

بهشتی پور: 

برجام فضای بین المللی را به نفع ما تغییر داد
یک کارشناس مسائل منطقه گفت: برجام باعث شکسته شدن اتحاد کشورهای جهان 

در اعمال تحریم علیه ایران شده است.
حسن بهشتی پور، در توضیح ساختار تحریم های اعمال شده علیه ایران گفت: کل 
تحریم های بین المللی علیه ایران به سه دسته تقسیم می شود؛ دسته اول تحریم های اتحادیه 
اروپا که دستورات مربوط به لغو آن ها صادر شده است ولی تا زمان انجام تعهدات ایران لغو 
نمی شود، دسته دوم تحریم های شورای امنیت است که طبق قطعنامه 2231 لغو شده 
است ولی اجرای آن نیز منوط به اجرای تعهدات ایران است. دسته سوم این تحریم ها به 
کشور ایالات متحده آمریکا مربوط می شود که در سه طیف مختلف قابل تقسیم بندی 
است. یکی از این موارد، تحریم هایی است که آمریکا قبل از به وجود آمدن مسائل هسته ای 
در بخش های مختلف علیه ایران تصویب و اعمال کرده است؛ این تحریم ها با اجرایی 
شدن برجام نیز به قوت خود باقی است زیرا موضوعیتی برای لغو آن ها وجود ندارد. این 
تحلیلگر مسائل بین المللی خاطرنشان کرد: گروه دیگر از تحریم های آمریکا، تحریم هایی 
است که از سال 1381 به دستور رییس جمهور آمریکا و به دلیل مسائل هسته ای ایران 
علیه کشورمان اجرا شده است؛ پس از توافق هسته ای اجرای این تحریم ها به دستور باراک 
اوباما متوقف شده است اما لغو کامل آن ها به انجام تعهدات ایران که در برجام اشاره شده 
است و راستی آزمایی آژانس بین المللی انرژی اتمی منوط است. مدیر پیشین شبکه العالم 
ادامه داد: گروه دوم از تحریم های هسته ای آمریکا علیه ایران، تحریم هایی است که توسط 
کنگره آمریکا وضع شده است. در حال حاضر اجرای این تحریم ها نیز متوقف شده است 
و کنگره آمریکا موظف است پس از راستی آزمایی انجام تعهدات ایران، آن ها را لغو کند. او 
به تحریم های ایالتی آمریکا علیه ایران اشاره کرد و افزود: گروه سوم از تحریم های آمریکا 
علیه ایران آن تحریم هایی است که در برخی ایالت های این کشور در موضوعات مختلفی 
چون حقوق بشر، تروریسم و هسته ای تصویب و اجرا شده است. بهشتی پور افزود: اجرای 
آن دسته از تحریم های ایالتی که به مسائل هسته ای مربوط می شود پس از توافق هسته ای 
متوقف شده است و پس از اجرای برجام باید توسط مجالس ایالتی به طور کامل لغو شوند؛ 
اما حتی در صورتی که مجالس ایالتی در اجرای این اقدام کوتاهی کرده و تحریم های 
هسته ای خود علیه ایران را لغو نکنند، رییس جمهور آمریکا این اختیار را دارد که از ادامه 

اعمال آن ها جلوگیری کند. 

دبیر کل حزب اراده ملت ایران: 

جریانی خاص به دنبال ملتهب کردن جامعه است 
دبیر کل حزب اراده ملت ایران )حاما( با اشاره به دستگیری تعدادی از فعالان رسانه ای 
اظهار کرد: جریانی با قراردادن خود بر جایگاه مفسر بیانات رهبری از این بیانات استفاده 

سیاسی و جناحی می کنند. 
احمد حکیمی پور(، در مورد اظهارات مطرح شده در مورد سرلیستی اصلاح طلبان 
در انتخابات مجلس خاطر نشان کرد:  در میان اصلاح طلبان ظرفیت های زیادی برای سر 
لیستی وجود دارد و نیروهای با تجربه و با کفایت بسیاری شایستگی این موضوع رادارند اما 
اینکه گاهی برخی ازدوستان اظهاراتی در مورد سرلیستی برخی اشخاص مطرح می کنند، 
صرفا نظر شخص آنها است. دبیر کل حزب اراده ملت ایران گفت:  اجماع اصلاح طلبان برای 
لیست نامزدهای تهران بر روی آقای عارف است و همه ی دوستان اصلاح طلب نیز تابع این 
نظر هستند. این فعال سیاسی اصلاح طلب در ادامه درباره ی دستگیری تعدادی از فعالان 
رسانه ای با بیان اینکه نباید از فرمایشات رهبری استفاده سیاسی و جناحی شود، اظهار کرد:  
امروز برخی خود را در جایگاه مفسر بیانات رهبری می گذارند و از فرمایشات ایشان در جهت 
منافع سیاسی و جناحی استفاده ابزاری می کنند. این در حالی است که جایگاه رهبری، 
جایگاهی ملی متعلق به همه مردم است و نباید برخوردهایی اینچنین با این جایگاه شود؛ 

چراکه این برخوردها جایگاه رهبری را تضعیف می کند. 
حکیمی پور با تاکید بر اینکه چنین حرکاتی به امنیت و آرامش مردم لطمه می زند 
گفت: هر چه به انتخابات نزدیکتر می شویم جریانی خاص به دنبال ملتهب کردن جامعه 

است در حالی که این موضوع به نفع مصالح و منافع ملی کشور نیست. 

اخبار

دور تازه ای از فعالیت قانون شکنانه و نابهنجار تندروها علیه چهره ها و جریان های مختلف سیاسی:

حمله به موسوی لاری؛ کلید زدن پروژه خشونت انتخاباتی؟

طفره بابک زنجانی از پاسخ به سئوالات قاضی:

داستان بافی های میلیاردر نفتی ادامه دارد

حمله ی اخیر به حجت الاسلام »سیدعبدالواحد موسوی 
لاری« وزیر کشور دولت هشتم نشانگر دور تازهای از فعالیت 
قانون شکنانه و نابهنجار تندروها علیه چهره ها و جریان های 
مختلف سیاسی است. به باور بسیاری، این رخداد در آستانه ی 
انتخابات مجلس دهم در حکم کلید خوردن پروژه ی خشونت 

انتخاباتی است.
موسوی لاری وزیر کشور دولت اصلاحات عصر روز پنج شنبه 
برای سخنرانی در جمع اصلاح طلبان ورامین به این شهر سفر 
کرد اما هنگام ورود به سالن همایش با تندروهایی روبه رو شد که 
با سر دادن شعارهایی تند و حمله به وی مانع از سخنرانی این 

چهره ی سیاسی شدند.
هر چند چنین رخدادهایی تازگی ندارد و بارها شاهد رفتارهای 
هنجارشکنانه ی تندروها در فضای فعالیت های سیاسی کشور 
بوده ایم اما این حرکت در مقطع کنونی یعنی چند ماه مانده به 
انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان نشانگر تلاشی است 
که به حاشیه راندن جریان های سیاسی رقیب و قرار دادن رقیبان 
زیر چرخ های سنگین جاده سازی اهداف انتخاباتی را دنبال می 
کند. در اینجا این پرسش مطرح است که چگونه افرادی با زیر پا 
گذاشتن قانون، سعی می کنند دیدگاه های خود را با ابزارهای 
خشونت آمیز به دیگران تحمیل کنند؟ در این زمینه توجه به 

چند نکته لازم است:
1- دست زدن به اقدام های غیرقانونی و بهره بردن از رفتارهای 

خشونت آمیز در میان افراد و گروه هایی تجویز و به کار گرفته می 
شود که خود را حق مطلق می دانند و جریان های رقیب را به 
مثابه موجودات جذامی طرد می کنند. خشونت ورزانِ قانون ستیز 
این طرد را در راستای پاک سازی اندیشه ها و دیدگاه هایی غیر از 
نگرش های خود توجیه می کنند و حتی از بیان آن ابایی ندارند.

رفتارهای خشونت طلبانه و نابهنجار گروهای تندرو بیشتر در 
کشورهای کمتر توسعه یافته رخ عیان می سازد که تحزب در آن 

ها شکل قوی پیدا نکرده است. 
هر چند در کشورهای توسعه یافته نیز گروه هایی با عنوان 
گروه فشار دیده می شود اما در این کشورها به طور معمول 
تحزب و ساختارهای مردمسالار گروه های فشار را به جریان 
هایی چون لابی گری سیاسی هدایت می کند و رویه ی خشن 
آن ها تحول می یابد. این در حالی است که در کشورهای کمتر 
توسعه یافته به طور معمول تحرک گروه های فشار به شکل 

خشونت بار است.
2- افراد و جریان های تندرو کمتر از اندیشه ورزی و گفت وگو 
بهره می برند، به رفتارهای کنشگرانه، مستقیم و خشن اولویت 
می دهند و همواره سعی می کنند برای متاثر ساختن دیگری 
دست به اعمال خشونت آمیز بزنند. نکته ی جالب این است که 
گروه های خشونت گرا به چیزی جز حذف مخالف راضی نمی 
شوند چرا که هیچ باوری به رقابت سیاسی و تحمل دیدگاه مخالف 
ندارند. نبود مدارا و رد دیگری نشان از نگرشی همراه با نوعی 

تصلب و گرفتاری در دایره ی تنگ افکار بسته دارد که ویژگی 
چنین جریان هایی به شمار می آید.

3- یکی از علت هایی که باعث چنین رخدادهایی در مراسم 
و مناسبت های سیاسی و اجتماعی مختلف می شود احساس 
مصونیت افراد و جریان های خشونت طلب است. از این رو برخورد 
قاطع قضایی و امنیتی با چنین افراد و جریان هایی امری بایسته 
در راستای جلوگیری از تکرار رخدادهایی از این دست است؛ 
اقدامی که نتیجه ی آن گسترش اعتماد عمومی و تامین منافع 

ملی خواهد بود.
عمومی جامعه  امنیت  بر  که  رخدادهایی  بی شک چنین 
خدشه وارد می کند و جو ناامنی را در جامعه دامن می زند، در 
بلندمدت آسیب هایی بزرگتر به همراه خواهد آورد و مشارکت و 

اعتماد اجتماعی و سیاسی را دچار گسست می کند.
4- در خصوص چنین رخدادهایی مهمترین نکته یی که باید 
مورد توجه قرار گیرد نزدیکی دور تازه ی خشونت ها با انتخابات 
مجلس شورای اسلامی و خبرگان است. بی شک برای داشتن 
انتخاباتی پرشور نیازمند حضور طیف گسترده یی از اندیشه ها، 
دیدگاه ها و احزاب سیاسی در این رقابت سیاسی هستیم. این در 
حالی است که با نگرشی تکسویه و حذفی نسبت به رقبا و جریان 
های سیاسی نمی توان انتظار انتخاباتی فراگیر و گسترده را داشت.

مشارکت سیاسی در فضای گسترده و متکثر شکل می گیرد 
چرا که عرصه ی سیاسی بیشتر محل برخورد تفاوت ها و تمایزها 

است تا گرایش تشابه ها. با این حال، اختلاف نظر و رقابت سیاسی 
نباید منجر به زیرپا گذاشتن قواعد کنشگری سیاسی و نیز اخلاق 

در این عرصه شود.
آن چه در دورنمای حوادثی از این دست با توجه به انتخابات 
پیش رو به چشم می آید نشانه های به آب و آتش زدن برخی 
جریان ها با هدف اثر گذاری بر روند انتخابات است؛ جریان هایی 
که در فضای عادی و با توجه به واقعیت های اقبال مردمی به 
اندیشه ها و گروه های سیاسی از قرار گرفتن در پیشگاه رای 

ملت بیمناکند.
به نظر می رسد هدفی که جریان های تندرو از طریق اقدام 
های خشونت بار در آستانه ی انتخابات دنبال می کنند، کنار 
زدن حریف از رقابت های سیاسی و زیر فشار قرار دادن آن ها 
است تا شرایطی ناعادلانه و غیرواقعی را در رقابت سیاسی پیش 

رو پدید آورند.
به بیانی دیگر رفتارهای خشونت آمیز در آستانه ی انتخابات، 
راهی برای گریز جریان هایی است که شکست خود را پیشاپیش 
احساس و از همین رو سعی می کنند با فرار به جلو و فرافکنی در 
فضای سیاسی خود را احیا کنند. این در حالی است که پیروزی 
مردم،  خواست  و  سیاسی  قواعد  درک  طریق  از  انتخابات  در 
شناخت واقعیت های کشور و حرکت در مسیر منافع عمومی و 
ملی، اتکا به تدبیر و تزریق امید بر پیکر جامعه حاصل می شود نه 

با خشونت و طرد دیگری.
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در برابر هر كارى درنگ كن تا ]راهِ[ درون شدن 
و برون آمدن از آن را، پیش از آن كه در آن 

وا مانى و پشیمان شوى، نیك بشناسى.

یکشنبه - اول آذرماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3873 روزنامه

دستور دادستانی درباره ۵7۰ بدهکار بزرگ
گفته می شود: دادستان کل کشور با اعلام اینکه بانک ها باید اسناد کسانی که تسهیلات گرفته 
اما پرداخت نمی کنند را ارائه کنند، گفت: برخی از افراد بدهکار اظهار ورشکستگی می کنند تا از 
پرداخت اقساط خود طفره بروند. رئیسی  افزود: مسئله معوقات بانکی باید به صورت ویژه پیگیری 
شود و از این به بعد تلاش شود اصلا معوقه ای به وجود نیاید. در این جلسه مدیران عامل بانک ها 
اتفاق نظر داشته اند که طوری تلاش شود که معوقه بانکی دیگری ایجاد نشود. وی با بیان اینکه 
طبق آماری که قبلا ارائه شده بود، تعداد این افراد 570 نفر اعلام شده بود، گفت: اما ما از نظام 
بانکی خواستیم که درباره هر یک از این افراد مشخصات دقیق تری ارائه دهد؛ مثلا میزان تسهیلات، 

میزان معوقه ها و وثایق آنها.

ثبت نام بیش از دو میلیون زائر کربلا
گفته می شود: رئیس سازمان حج و زیارت گفت: تاکنون بیش از دو میلیون زائر مشتاق سفر به کربلا 
و شرکت در آیین اربعین حسینی ثبت نام کرده اند.  سعید اوحدی روز شنبه در حاشیه آیین بزرگداشت 
14 تن از حجاج جانباخته فاجعه منا در بروجرد در جمع خبرنگاران افزود: روند صدور ویزا نسبت به روند 
ثبت نام و علاقه مندی مردم برای پیاده روی این سفر تناسبی ندارد. وی اظهار کرد: ساعات کاری در 
مرزهای شلمچه و مهران افزایش یافته است تا روال قانونی ورود زائران به عراق تسریع یابد. رئیس سازمان 
حج و زیارت کشور افزود: 15 دفتر کنسولگری عراق برای انجام امور زائران اربعین حسینی قول همکاری 

داده اند.

کلاهبرداری به سبک جدید در استقلال و پرسپولیس
گفته می شود: برخی افراد سودجو با نزدیک شدن به بازیکنان استقلال و پرسپولیس پیراهن های 
شان را به عنوان یادگاری و یا اهدا به دوستان دریافت می کنند اما از این طریق درآمدزایی می کنند. 
آنها این پیراهن ها را با مبالغی به مراتب گران تر از مبلغ فروخته شده در فروشگاه های متعبر به هواداران 
می فروشند چرا که به دروغ عنوان می کنند که این پیراهن در فلان بازی مهم بر تن بازیکن بوده است. 
هواداران نیز به دلیل شدت علاقه به بازیکنان سرخابی حاضر می شوند این پیراهن های دست دوم را با 
مبالغی گران تر از مشوقین بخرند در حالی که با نصف این مبلغ می توانند پیراهن های اورجینال را از 

فروشگاه های معتبر تهیه کنند.

یک اعتراض عجیب در مغولستان
گفته می شود: رییس یک اتحادیه معدنی در مغولستان در کنفرانس خبری خودسوزی کرد.به 
گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، رییس معترض یک اتحادیه معدنی مغولستان در کنفرانس خبری اقدام 
عجیبی انجام داد و اعتراض وی به قیمت جانش تمام شد.وی که به فروش صنعت معدن این کشور به 

چین، نارضایتی خود را اعلام می کرد در این نشست خبری خودسوزی کرد.

از آب های ایران به سوریه موشکی شلیک نشده
گفته می شود: یک مقام مطلع در نیروهای مسلح تصریح کرد: هیچ موشک کروزی از آب های 
سرزمینی ایران در دریای خزر و فضای آسمان ایران به اهداف تروریست ها در سوریه شلیک نشده 
است. به گزارش فارس، پیرو انتشار خبری مبنی بر شلیک 18 موشک روسی از دریای خزر به مواضع 
تروریست ها در سوریه، یک مقام مطلع در نیروهای مسلح توضیحاتی در این زمینه ارائه کرد. این مقام 
مطلع در ستاد کل نیروهای مسلح ضمن تصحیح این خبر تصریح کرد: طی روزهای اخیر هیچ موشک 
کروزی از آب های سرزمینی ایران در دریای خزر و فضای آسمان ایران به اهداف تروریست ها در سوریه 
شلیک نشده است. گفتنی است طی روزهای گذشته برخی منابع داخلی و خارجی به نقل از وزارت 
دفاع روسیه مدعی شدند: ارتش روسیه با 18 موشک از دریای خزر مواضع تروریست ها را در سوریه 

هدف قرار داده است.

اطلاعات نیم میلیون کاربر اینستاگرام به سرقت رفت
گفته می شود:  اپلیکیشن رایگان InstaAgent که به کاربران شبکه اشتراک گذاری عکس اینستاگرام، 
این امکان را می داد تا افرادی که پروفایل اینستاگرام آن ها را مشاهده می کنند را ببینند، اطلاعات کاربران 
را سرقت کرد. مرکز مدیریت امداد و هماهنگی عملیات رخدادهای رایانه ای )ماهر( اعلام کرد: برنامه 
جعلی InstaAgent اعتبارنامه های لاگین کاربران اینستاگرام را جمع آوری می کند و آن ها را به صورت 
رمزگذاری نشده برای سروری ارسال می کند. سپس این نام کاربری و رمز عبور حساب های اینستاگرام 
به صورت متن ساده برای سرورهای ناشناخته ارسال می شود. در همین حال مسئولان اینستاگرام اعلام 
کردند که طراحان این برنامه جعلی به حساب کاربری بیش از 500 هزار کاربر اینستاگرام دسترسی یافتند. 
این برنامه جعلی هم اکنون از روی فروشگاه گوگل پلی و اپل حذف شده است اما تعدادی برنامه تبلیغاتی 
دیگر که عملکردی مشابه با InstaAgent دارند هم چنان بر روی فروشگاه ها وجود دارد و اینستاگرام 

نسبت به استفاده از آن ها هشدار داده است.

رژیم صهیونیستی ۱۱۵ کلاهک هسته ای دارد
گفته می شود: دیوید اولبرایت از پژوهشکده علوم و امنیت بین المللی در آمریکا اعتراف کرد که 
اسرائیل 115 کلاهک هسته ای دارد. این افشاگری در حالی صورت می گیرد که سران تل آویو همواره 
می کوشند تا بر فعالیت های هسته ای خود سرپوش بگذارند. به گزارش ایسنا، اولبرایت در پژوهشی فاش 
کرد: آمارها و اطلاعات حکایت از آن دارد که اسرائیل 115 کلاهک هسته ای در اختیار دارد و نیروگاه 
اتمی اسرائیل در دیمونا از آغاز ماه دسامبر سال 1963 شروع به تولید پلوتونیم کرده است که در مجموع 
400 الی 915 کیلوگرم پلوتونیم را در انبارهای خود ذخیره  کرده است. بر مبنای این تحقیق، اسرائیل 
از این مقدار پولوتونیم در جهت ساخت و تولید 90 تا 290 نوع مختلف از سلاح های هسته ای استفاده 

کرده یا خواهد کرد.

نامحرمانه

دبیرکل حزب کارگزاران با اشاره به گزارشی در خصوص 
فعالیت احزاب اصلاح طلب در استان قم، گفت: جدای از اینکه 
مثلا در استان قم چند گروه اصلاح طلب وجود دارد، باید دغدغه 
ما این باشد که هر چیزی را به دست اهل آن بسپاریم تا زندگی 

مردم به بهترین نحو ممکن اداره شود.
به گزارش خبرنگار ایلنا در قم، غلامحسین کرباسچی، ظهر 
جمعه در جلسه ماهانه اصلاح طلبان استان قم که در محل مجمع 
مدرسین و محققین حوزه علمیه قم برگزار شد، با بیان اینکه 
طبق آمار رسمی حدود 11 میلیون نفر به عنوان حاشیه نشین 
در کشورمان وجود دارد، گفت: اصطلاح حاشیه نشین در اینجا به 
این معنی است که فردی نه شغل مشخصی دارد و نه مسکن و 
قطعا برخی از این افراد مجبورند برای گذران امور، یا شغل انگلی 
در جامعه داشته باشند یا به فساد رو بیاورند که 90 درصد مفاسد 

هم در بسیاری موارد از این جامعه سر می زند.
مردم فساد دولت سابق را فراموش نمی کنند

دبیرکل حزب کارگزاران تصریح کرد: سؤال این است، در 
حالی که بزرگ ترین درآمد نفتی، نه فقط در طول تاریخ انقلاب 
اسلامی، بلکه در طول کل تاریخ ایران در دوره 8 ساله دولت 
سابق برای کشورمان حاصل شد، اما چرا این آمار فقر و فساد 
رشد کرده است؟ این شرایط محصول این بود که حکومت 8 
سال در اختیار شما بود؛ مگر می شود این مسائل را فراموش کرد؟ 
مگر مردم فراموش می کنند و یادشان می رود؟ وی خاطرنشان 
کرد: امروز برای مثال آن آقا می گوید مگر به توافق رسیدن در 
مذاکرات هسته ای هنر است؟ باید پاسخ داد، این سنگی بود که 
شما در چاه انداختید، حالا اگر آدم عاقلی آمد و با کار شبانه روزی 
و کمک دیگران این مسئله را حل کرد، هنر نیست؟ نکند هنر از 
نظر شما این است که این قدر فساد، فقر، اعتیاد، طلاق و. درست 
کنید؟ نکند هنر از نظر شما این است که شرایط را به سمتی پیش 
بردید که از هر چهار ازدواج یکی به طلاق منجر شود؟ این شرایط 
حاصل عملکرد ناصحیح شما بود و مگر مردم فراموش می کنند؟

کرباسچی خطاب به اصلاح طلبان استان قم گفت: بحران های 
سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و... کشورمان، خیلی فرا تر 
از این است که خود را درگیر دعواهای سیاسی اصلاح طلب و 

اصولگرا و پایداری کنیم.
برای حل معضلات داخلی، مذاکره ملی کنیم

وی تأکید کرد: به نظر من برای حل معضلات کشور در مسائل 
مختلف اجتماعی، فرهنگی و...، باید مذاکره ملی کنیم؛ اصلا حتی 
با جبهه پایداری مذاکره ملی کنیم که چه باید کرد تا معضل این 
11 میلیون حاشیه نشین کشور حل شود؟ چه کنیم تا معضلاتی 

که در 8 سال دولت سابق ایجاد شد برطرف شود؟
دبیر کل حزب کارگزاران با طرح این سؤال که نیروهای داعش 
از کجا می آیند؟ گفت: بسیاری از آدم های فقیر و حاشیه نشین 
در اروپا جذب داعش می شوند؛ حداقل ما کاری نکنیم که در 
کشورمان شاهد این شرایط باشیم. وی یادآور شد: آقای دکتر 
ظریف یک بار در خلال بحث های مربوط به داعش به وزرای 
خارجه غربی گفته بود، نسل اول مسلمانان که به غرب مهاجرت 
کردند، آمدند و اروپا را ساختند، اما شما چه کردید که نسل دوم، 

از شدت فقر و...، به چنین آدم هایی تبدیل شوند؟
یارانه دادن به مردم، شخصیت دادن به آن ها نیست

کرباسچی با بیان اینکه نباید در جامعه ما شرایط فقر و افزایش 
فقر وجود داشته باشد، گفت: اینکه ما شرایطی را از لحاظ اقتصادی 
برای مردم درست کنیم که در آخر هر ماه، دستشان دراز باشد 
که 45 هزار تومان یارانه را بگیرند، این شخصیت دادن به مردم 
نیست. این کار، توانمند کردن جامعه نیست. وی با بیان اینکه 
برای حل معضلات جامعه در بخش های مختلف باید با تمام افراد 

دلسوز کشور، مشورت کرد، گفت: باید حتی با مخالفان خود بر سر 
یک میز بنشینیم و بگوییم به کجا می خواهیم برسیم؟ اگر روند 8 
سال دولت گذشته ادامه پیدا می کرد به کجا می خواستیم برسیم؟ 

و این بحران ها باید حل شود یا نه؟ و چگونه؟
سنگ به چاه انداختند حالا می گویند کج در آوردید

دبیرکل حزب کارگزاران با بیان اینکه برای حل معضلات 
کشور، جنجال سیاسی معنی ندارد، گفت: برای مثال باید گفت 
اصلا ما همه جبهه پایداری هستیم، اما بعد آنچه؟ اصلا همراه 
شما؛ خب راه شما برای حل بحران های کشور و بحران هایی که 
شما درست کردید، چیست؟ حالا در مقابل دولت ایستاده اید و 
می گویید چرا این چنین برای رفع مشکلات اقدام می کنید؟ چرا 
نمی گویید در آن 8 سال دولت قبل، سنگی در چاه انداخته شد و 
این همه تحریم و فقر برای کشور به بار آوردید؟ حالا که عقلایی 
آمدند و سنگ را از چاه در می آورند می گویند چرا سنگ را کج در 
می آورید؟ ما باید این مسئله را حل می کردیم. از طرفی وضعیت 
رکود اقتصادی و تورم که به دلیل سیاست های غلط دولت قبل 

ایجاد شد، به این سادگی حل شدنی نیست.
اعتماد مردم در دولت سابق خدشه دار شد

وی با بیان اینکه اعتماد مردم به حکومت مسئله بسیار مهمی 
است که باید برای آن تلاش کرد اما در دوره 8 سال دولت گذشته 
به آن بی توجهی شد، گفت: اگر آماری از مردم گرفتیم و دیدیم 
که مردم به خدا و پیامبر )ص( اعتقاد دارند اما به مسئولان اعتقاد 
ندارند، به این دلیل است که درسطح سیاسی کشور، عده ای 
لجن پراکنی کردند. کرباسچی افزود: در آن 8 سال دولت قبل 
اعتماد مردم خدشه دار شد و وقتی اعتماد مردم خراب شد، این 
فرزندخوانده های سیاسی انقلاب که خودشان که ریشه ای ندارند، 
فقط به تخریب بزرگان اقدام می کنند تا خودی نشان دهند. وی 
خاطرنشان کرد برای مثال زمانی که امام خمینی )ره( برای بار اول 
از زندان شاه آزاد شده بود، آقای هاشمی رفسنجانی سال 1344 
در مسجد امام حسن عسکری )ع( قم سخنرانی داشت که در آن 
زمان این قدر مردم حضور داشتند که جای سوزن انداختن هم 
نبود؛ مردم قم این سابقه را از آقای هاشمی رفسنجانی دیده اند، 
حالا یک عده ای آمدند و می گویند آقای هاشمی رفسنجانی از راه 
خود برگشته است؛ سؤال این است که مگر برگشتنی است؟ مگر 

شوخی است که انسان یک عمر مبارزه کند؟
دبیر کل حزب کارگزاران گفت: اگر بنا شد در انقلابی و در 

کشوری، فرزند خوانده های سیاسی که هیچ چیز جز منافع 
شخصی برایشان مطرح نیست، صدایشان از همه بلند تر شود، 
بلاهای مختلفی بر سر آن انقلاب و کشور از جمله فقر و... می آید.

وی گفت: ای کاش در آن 8 سالی که معضلات کشور زیاد و 
زیاد تر شد، شرایط کشور را درست می کردند که در این صورت 
باید با آنها همراهی می شد، اما واقعا این طور نبود و دیدیم وضعی 

پیش آوردند که فقر و فساد به راحتی در آن دیده می شد.
برای حل معضلات کشور، دعواهای سیاسی را کنار بگذاریم

کرباسچی با بیان اینکه برای حل معضلات کشور، دعواهای 
سیاسی را باید کنار گذاشت، گفت: باید شرایطی ایجاد کرد که جوانان 
تحصیلکرده کشور، بیش از پیش علاقمند شده و شاهد فرار مغز ها 
نباشیم؛ فرار مغز ها به خاطر پرورش گلخانه ای جوانان در زمینه های 

اعتقادی است که به دلیل بی ریشه بودن، دوام چندانی ندارد.
حذف افراد با سابقه انقلاب صحیح نیست

دبیر کل حزب کارگزاران در ادامه در پاسخ به سؤال یکی از 
حاضران در جلسه در خصوص بحث فرزندخواندگان سیاسی و 
اینکه اگر بنا باشد فقط افراد تأثیرگذار در انقلاب در حاکمیت 
باشند، دیکتاتوری است، گفت: طبیعی است باید افرادی که تأثیر 
گذار در انقلاب بودند و شرایط کشور در دوران شاه را به شرایط 
امروز منتقل کردند، باید رفته رفته جای خود را به نسل دوم 
انقلاب بدهند، اما اینکه یک عده ای بیایند که در دوران انقلاب 
هم وجود داشتند اما کاری برای انقلاب نکردند و معلوم هم نیست 
نسل دوم باشند، بخواهند روی کار آمده و دیگران را هم حذف 
کنند، صحیح نیست. وی با بیان اینکه باید به سابقه افرادی که 
امضایشان پای اکثر بیانیه های انقلابی بود، توجه کرده و حرمت 
آنها را حفظ کنیم، گفت: روی سخن ما با کسانی است که در 
تحلیل های خود زیاده روی می کنند؛ سخن ما این است که باید 
مراقب باشیم آن بلاهای تاریخی که فرزندخواندگان صدر اسلام، 
مرتکب شدند و برای مثال حادثه کربلا را ایجاد کردند، سرمان 
نیاید. کرباسچی در پاسخ به سؤال دیگری در خصوص احتمال 
رد صلاحیت اصلاح طلبان در انتخابات پیش رو، گفت: امروز این 
قدر بحران های مختلف در کشور داریم که باید به حضور افراد 
دلسوز مردم و البته آگاه به مسائل و کاردان رضایت دهیم. اگر 
می خواهید کسی را برای تصمیم گیری مجلس و مدیریت های 
مختلف، بیاورید، توجه کنید که دلسوز مسائل مملکت باشند و از 

طرفی مسائل مملکت را بفهمند.

حزب اللهی واقعی به مردم خیانت نمی کند
دبیر کل حزب کارگزاران در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه 
نظر شما راجع به اظهارات یکی از مخالفان دولت مبنی بر اینکه 
نباید غیر حزب اللهی ها به مجلس بعد راه یابند چیست؟ گفت: 
بزرگترین نشانه حزب اللهی بودن این است که اگر کسی در 
سمتی قرار می گیرد، توانایی انجام آن کار و فهم مسائل را داشته 
باشد. شما می گویید 8 سال دولت قبل دست حزب اللهی بوده 
است؟ ما این اعتقاد را نداریم؛ چون حزب اللهی همانطور که از 
نام آن مشخص است، کسی است که در حزب خداست و خدا 
را قبول دارد و شخصی با این ویژگی ها کاری نمی کند مردم در 
گرفتاری و فساد و تحریم و فقر بیافتند. از طرفی شاید کسانی 
که ادعای حزب اللهی بودن هم ندارند، خیلی اعتقاد محکمتری 
داشته باشند؛ به نظر ما حزب اللهی واقعی آن ها هستند که در اوج 

گرفتاری ها پایدار ماندند.
رأی آوری و حفظ منافع ملی 

دو ملاک اصلاح طلبان در انتخابات
کرباسچی در پاسخ به این سؤال که دامنه لیستی که قرار است 
مورد حمایت اصلاح طلبان قرار گیرد تا کجا خواهد بود؟ گفت: در 
این زمینه باید بدون غرض فکر کرد. باید ملاکمان این باشد که 
کسانی در لیست مورد حمایت ما قرار گیرند که اولا مردم آن ها 
را قبول کنند و رأی داشته باشند و هم اینکه حافظ منافع ملی 
باشند؛ برای مثال آن روزی که بحث آقای روحانی برای انتخابات 
ریاست جمهوری مطرح شد، بحث این نبود که ایشان عضو کدام 
حزب و گروه است بلکه فقط بحث این بود که ایشان می تواند 
نیروهای توانمند و دلسوز انقلاب را دور هم جمع کند و واقعا هم 
موفقیت های کم نظیر و بعضا بی نظیری در این دولت حاصل شده 
است؛ این معیار باید در انتخابات مجلس هم توسط ما لحاظ شود.

لاریجانی لیاقت پست فعلی خود را دارد
وی در ادامه و در پاسخ به سؤالی در خصوص قرار گرفتن آقای 
علی لاریجانی در لیست مورد حمایت اصلاح طلبان و اعتدالیون 
گفت: از نظر من آقای لاریجانی شخصیتی است که در جایی که 
بحث منافع ملی باشد، به بحث حزب و گروه توجه نمی کند و برای 
مثال در بحث برجام و توافق هسته ای انصافا منافع ملی را مورد 
توجه قرار داد، از این رو عده ای اعتقاد دارند که ایشان صلاحیت 
پست فعلی خود را دارد. دبیر کل حزب کارگزاران با تأکید بر 
اینکه نباید در راه کسانی که بخواهند منافع مردم را در نظر 
نگرفته و افراطی گری را دنبال کنند، فاصله بگیریم، گفت: آقای 
لاریجانی سال ها تجربه دارند و از این رو شرعا و وجدانا، نمی توانیم 
با ایشان مخالفت کنیم؛ بخصوص که در موقعیتی هستیم که 
اگر چهره های مثبت حذف شوند، معلوم نیست آدم های بهتری 

جایگزین شوند؛ باید دنبال الاحسن فالاحسن باشیم. 
وی در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه آیا دولت روحانی 8 ساله 
خواهد شد؟ گفت: اگر دولتی در چهار سال بتواند به حداقل های 
اهدافش برسد، آن وقت نباید مدعی دولت بعدی باشد، بلکه خود 

مردم باید به دنبال آن دولت بروند و از او بخواهند که بماند.
دبیر کل حزب کارگزاران، با بیان اینکه متأسفانه امروز در برخی 
موارد دچار سطحی نگری در مسائل اعتقادی در میان جوانان و 
مردم شده ایم، در حالی که با استفاده از افراد دانشمند موجود در 
حوزه علمیه می توان این مشکل را حل کرد، تصریح کرد: گاهی 
برنامه های مذهبی تلویزیون را که می بینم، تأسف می خورم از 
اینکه حرف های اعتقاد سست کن در آن ها بیان می شود. حال 
که شرایط این چنین است باید جوانان مطالعات خود را بالا برده 
و همچنین امید به آینده داشته باشند، چرا که سرمایه یک کشور 

خود جوانان و امید در دل جوانان است. 

دبیرکل حزب کارگزاران در جلسه ماهانه اصلاح طلبان استان قم:

فرزندخواندگان بی ریشه، بزرگان را تخریب می کنند

با معرفی و تجلیل از نفرات برگزیده؛

سی و هشتمین دوره مسابقات قرآن کریم قم پایان یافت
سی و هشتمین دوره مسابقات استانی قرآن کریم قم طی 
مراسمی با حضور مسئولان استانی و با معرفی نفرات برگزیده 

به کار خود پایان داد.
قرآن  مسابقات  دوره  و هشتمین  پایانی سی  مراسم 
اوقاف استان قم شامگاه جمعه با حضور استاندار قم، مدیر 
حوزه های علمیه، مدیرکل امور قرآنی سازمان اوقاف و امور 
خیریه، نماینده مردم قم در مجلس، فرزند آیت الله العظمی 
گلپایگانی، نماینده دفتر آیت الله فاضل لنکرانی و جمعی از 
مسئولان استانی برگزار شد. این مراسم با قرائت قرآن نفر اول 
این مسابقات شروع شود و یکی از گروه های تواشیح به ارائه 
برنامه همخوانی پرداختند و در ادامه مدیرکل اوقاف و امور 

خیریه استان قم سخنرانی کرد.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم عنوان کرد:
شرکت 2 هزار و 500 نفر 
در این دوره از مسابقات

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم در این مراسم از 
شرکت 2 هزار و 500 نفر در این دوره از مسابقات خبر داد و 
گفت: این مسابقات در دو مرحله شهرستانی و استانی برگزار 
شد و مرحله استانی در طول یک هفته با رقابت های سخت 
و نزدیک به هم برگزار شد. حجت الاسلام سید اسماعیل 
حسینی مقدم با ابراز امیدواری برای کسب رتبه های ممتاز 

کشوری از سوی قاریان و حافظان استان قم در مسابقات ملی 
اضافه کرد: استان قم همیشه در مسابقات کشوری دارای 
جایگاه بالایی بوده است و در سال گذشته نیز در مجموع 
تیمی رتبه اول را به دست آورد. مدیرکل اوقاف و امور خیریه 
استان قم از برگزاری دوره آموزشی قبل از اعزام نفرات برتر 
این دوره از مسابقات به مسابقات کشوری خبر داد و گفت: 
این دوره آموزشی به مدت دو روز در آذرماه در مشهد و برای 

منتخبان این مسابقات برگزار خواهد شد.
وی با بیان اینکه انس با قرآن و عمل به آن تضمین 
سعادت انسان است اظهار داشت: همه برکاتی که بعد از 

انقلاب نصیب کشور شده است از برکات قرآن کریم است.

آیت الله حسینی بوشهری:
مساجد و حسینیه ها 

به مراکز آموزش قرآن تبدیل شوند
مدیر حوزه های علمیه نیز در این مراسم گفت: مساجد 
نباید فقط برای چند وعده نماز باز شوند و یا استفاده از 
حسینیه ها محدود به محرم شود، بلکه باید آنها را به مراکز 
فعال آموزش قرآن تبدیل کنیم. آیت الله سید هاشم حسینی 
بوشهری با اشاره به انتظار قرآن، پیامبر )ص( و اهل بیت )ع( 

در خصوص قرآن اظهار داشت: قرآن کریم گلایه سختی را از 
زبان پیامبر )ص( بیان می کند که امت اسلام قرآن را رها کرده 
و قران مهجور شده است. وی افزود: عده ای هم سراغ قرآن 
می روند ولی آن گونه که باید و شاید به دستورات الهی و قرآنی 
عمل نمی کنند. عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان 
اینکه پیامبر اکرم )ص( در خصوص قرآن کریم و عترت هم در 
زمان حیاتشان و هم برای بعد از حیاتشان تأکید فراوانی دارند، 
افزود: پیامبر اکرم )ص( همواره تأکید کردند که قرآن و عترت 
نباید از هم جدا شوند. وی بیان داشت: امت اسلام گاهی دچار 
انحراف شده اند و گفته اند که قرآن برای ما کافی است و اگر 
سفارش نبی مکرم اسلام )ص( در مورد قرآن و عترت عمل 
شود، عزت مسلمین و سعادت امت اسلامی تضمین می شود.

شعار انحرافی جدایی قرآن از عترت
قابل قبول نیست

آیت الله حسینی بوشهری تصریح کرد: قرآن و عترت 
باید در کنار هم باشد و شعار انحرافی برخی  در خصوص 
جدایی این دو عامل مهم، قابل قبول نیست. وی گفت: آنجا 
که سختی ها بر انسان غالب می شود و حوادث بر جامعه 
مشتبه می شود و همانند شب تاریک نمی توان حق را از باطل 

تشخیص داد، پناهگاه امن برای انسان ها قران است.
امام جمعه قم با بیان اینکه اهل بیت )ع( و پیامبر اسلام 
)ص( وظایف امت اسلامی را در برابر قرآن مشخص کرده 

است، افزود: یکی از سفارش های اهل بیت )ع( این است 
که قرآن باید در منزل هر مسلمان و مؤمنی وجود داشته 
باشد و نمی شود کسی اسم خود را مسلمان بگذارد و قرآن 

در خانه اش نباشد.
قرآن باید مورد تکریم باشد

وی با بیان اینکه قرآن باید مورد تکریم باشد، افزود: کلام 
قرآن کلام الله است و بی احترامی بدان در واقع بی احترامی 
به خداوند است. آیت الله حسینی بوشهری بیان داشت: در 

روایات آمده است کسانی که نمی توانند قرآن بخوانند قرآن را 
باز کنند و به خطوط آن نظاره کنند. وی ادامه داد: مسلمانان 
باید نسبت به فراگیری قرآن اهتمام داشته باشند و امام صادق 

)ع( در این زمینه فرمودند که سزاوار است مؤمن تا زمانی که 
از دنیا نرفته است قرآن را فرا بگیرد و در این مسیر تلاش کند.

این عضو مجلس خبرگان رهبری اظهار داشت: در قدیم 
قبل از اینکه کودکان وارد مدرسه شوند والدین آنها را به 
مکتب خانه های قرآنی می فرستادند تا قرآن را بیاموزند که این 

امر در ادامه در نحوه یادگیری و تحصیلشان نیز کمک می کرد. 
وی با بیان اینکه در روایات داریم که قرائت قرآن موجب کفاره 
گناهان است و موجب در امان ماندن از آتش جهنم می شود، 

افزود: امام باقر )ع( می فرمایند ویژگی شیعیان ما این است که 
زیاد قرآن می خوانند. آیت الله حسینی بوشهری، اضافه کرد: 
بسیاری از علمای بزرگ و مراجع تقلید غیر از ماه مبارک 
رمضان بارها قرآن را در طول سال ختم می کردند. وی با بیان 
اینکه حفظ آیات الهی هم بسیار مهم است، افزود: در روایات 
به حفظ قرآن تأکید شده است. مدیر حوزه های علمیه سراسر 
کشور گفت: در برخی از کشورهای اسلامی برنامه هایی برای 
حفظ قرآن دانش آموزان دارند و کسانی که دیپلم می گیرند 

همه قرآن یا بخشی از آن را حفظ می کنند.
حفظ و قرائت قرآن کافی نیست

وی تدبر در قرآن را نیز از دیگر سفارش های ائمه معصومین 
برشمرد و افزود: نباید تنها به حفظ و قرائت قرآن بسنده کرد 
بلکه باید در تدبر و فهم آیات الهی نیز قدم برداشت و نسبت 
به آن اهتمام داشت. وی ابراز داشت: بعد از پیروزی انقلاب 
اسلامی مباحث قرآنی در جامعه افزایش یافت و امروز رهبر 
معظم انقلاب در این زمینه پرچم دار است و در ماه مبارک 
رمضان شاهدیم که چندین ساعت با قاریان و حافظان جلسه 
می گذارند. وی عنوان کرد: در برخی از کشورهای اسلامی 
به قرائت قرآن کریم اهتمام ویژه ای دارند و حتی در مراسم  
عروسی نیز خانواده داماد و عروس سوره هایی از قرآن را تلاوت 
می کنند و ثواب آن را به عروس و داماد هدیه می دهند تا در 
آغاز زندگی شان متبرک باشد. وی  افزود: متأسفانه در کشور 

ما در مراسم عروسی گاهی گناه نیز وجود دارد و ما نیز باید 
به سمتی حرکت کنیم که در همه مراحل زندگی و حتی در 

مراسم عروسی نیز به قرائت قرآن اهتمام داشته باشیم.

امروز مساجد تنها برای اقامه نماز باز می شود
وی با بیان اینکه امروز متأسفانه اکثر مساجد ما تنها برای 
اقامه نماز باز می شود، افزود: برخی از مساجد کشورهای 
اسلامی مساجد در طول روز باز است و برنامه های قرآنی 

بسیاری را برای سنین مختلف دارند.
آیت الله حسینی بوشهری با تأکید بر اینکه مساجد و 
حسینیه ها باید به مراکز فعال قرآنی تبدیل شوند، گفت: در 
ساخت مساجد می توان یک بخشی را مخصوص قرآن و 
آموزش آن قرار داد تا مساجد حال و هوای قرآنی پیدا کنند و 

خانواده های قرآنی تشکیل شود.
وی در پایان تأکید کرد: باید از قهرمانان قرآنی نیز همانند 
قهرمانان ورزشی و علمی در مراسم و برنامه های مختلف 

تجلیل شود و از آنها استقبال کرد.
در خاتمه این مراسم نیز از استاد مرحوم عباس رنجبر 
به عنوان پیشکسوت قرآنی استان قم با اهدای لوحی به 
خانواده ایشان تجلیل شد همچنین نفرات برتر جوایز خود را از 

مسئولان دریافت کردند.
نفرات برتر مسابقات استانی، بخش بانوان:

رشته تحقیق: نرگسی عینی پور، زهرا دوازده امامی و طیبه 
صبوری

رشته ترتیل: نجمه رضانژاد، خدیجه دیاری و شیما امیری 
تهرانی

رشته حفظ کل: فاطمه زهدی علیپور، نرجس علیخانی 
و محدثه دانشمند

رشته حفظ 20 جزء: الهه کدخدایی، سعیده احمدی و 
راضیه شجاعی

رشته حفظ ده جزء: زینب رجب نژاد، فاطمه قرائی و فائزه 
جعفری

رشته 5 جزء: زهرا مرادپور، فرزانه رحیمی و مرضیه 
سلیمانی

بخش برادران: رشته قرائت تحقیق: علیرضا مسیح پور، 
هادی خانی و محمد زاهدی

رشته ترتیل: روح الله آقایی، حیدر چینی ساز و نفر سوم 
مشترکا محمدتقی نصراللهی و محمد خلف زاده

رشته حفظ کل: حسن علیرضالو، محمدرضا احمدی و 
ابوالفضل مهدوی صدر

رشته 20 جزء: سیدحامد مهدی زاده، محسن عبدی و 
سیدمهدی عدنانی

رشته حفظ ده جزء: میثم یوسفی، سیدمحمدحسین 
حسینی و محمد نیکخواه

رشته 5 جزء: سهیل رجبی زرگرآبادی، محمدخلیل 
نصاری و احمد درستکار


